
Της Κυριακής

Καλπάζει η ακρίβεια… 
Φόβοι για νέα 

αύξηση στο ρεύμα
ΣΕΛΙ∆Α 21

ΘΕΣΗ 

Η«μισή Κύπρος είναι 
τουρκική», σύμφωνα 
με τον Υπουργό της 

Κυβέρνησης Μητσοτάκη, 
Χρίστο Στυλιανίδη. Όπως 
φαίνεται, το πιστεύει. Και είναι 
δικαίωμά του. ∆εν βλέπει κάτι 
μεμπτό. Όμως, ένας πολιτι-
κός, με τις περγαμηνές του 
Στυλιανίδη, δεν θα όφειλε να 
γνωρίζει ότι, από τη φράση για 
«τουρκική», ώς εκείνη περί 
της «κατεχόμενης Κύπρου», 
μεσολαβεί η αποδοχή και 
αναγνώριση των τετελεσμέ-
νων της εισβολής; 
Συνέχεια στη σελίδα 2

Περί «τουρκικής 
Κύπρου»…
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ 
Ο άνδρας γεννά, 
η γυναίκα τίκτει… 
ΣΕΛΙ∆Α 7

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ 
∆ύναµη διεκδίκησης 
µε πολιτικό ρεαλισµό
ΣΕΛΙ∆Α 26

ΚΡΙΣ ΜΙΧΑΗΛ 
Οι αθλιότητες 
των Βρετανών…
ΣΕΛΙ∆Α 27

ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΥΝ

Επίσηµη πρώτη 
για τα πλέι-οφ 

του 
πρωταθλήµατος 

ΣΕΛΙ∆Α 32
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Μείον 550.000 
τουριστικές θέσεις 

µε το καληµέρα 
το 2024

ΣΕΛΙ∆Α 20

ΑΝΑΛΥΣΗ
Προσοχή 

µε τη φορολογική 
µεταρρύθµιση

ΣΕΛΙ∆Α 23

Ψάχνει τη φόρµουλα υλοποίησης της απόφασής της η Κυβέρνηση, που προνοεί την 
καταβολή σύνταξης χηρείας σε Τ/κ, οι οποίοι εργάζονταν στις ελεύθερες περιοχές και 
κατέβαλλαν τις απαιτούµενες εισφορές στις Κοινωνικές Ασφαλίσεις, ώστε να κατα-

στούν δικαιούχοι θεσµοθετηµένης σύνταξης, των οποίων όµως ο γάµος δεν αναγνωρίζεται 
στην Κ∆, καθότι τελέστηκε στο ψευδοκράτος µετά τον Ιούλιο του 1974. ΣΕΛΙ∆ΕΣ 16-17

ΕΛΛΕΙΨΗ 
ΣΕΒΑΣΜΟΥ 
στους πρόσφυγες Ναρκοπέδιο 

οι συντάξεις 
χηρείας σε Τ/κ 

Τι σηµαίνει η 
απόφαση της 
Κυβέρνησης 

για καταβολή 
σύνταξης 
για όσους 

παντρεύτηκαν 
µετά το 1974 

ΨΑΧΝΕΙ ΤΡΟΠΟΥΣ ΑΠΟΦΥΓΗΣ ΤΗΣ ΑΠΟ∆ΟΧΗΣ 
ΤΟΥ ΨΕΥ∆ΟΚΡΑΤΟΥΣ Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ

Τους έχουν 
στο περίµενε δύο 
χρόνια για να εξε-
ταστούν οι αιτήσεις 
τους για στέγαση 

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 2-3

«Τα φώτα έσβησαν... 
ο κόσµος ούρλιαζε» 

Τι σηµαίνει η 
απόφαση της 
Κυβέρνησης Κυβέρνησης 

για καταβολή 
σύνταξης 
για όσους 

παντρεύτηκαν 
µετά το 1974 

ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΑ
ΟΙ ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ 
ΑΝΑΘΕΩΡΟΥΝ 
ΤΑ ΠΛΑΝΑ ΤΟΥΣ 
ΣΤΗΝ ΑΝ. ΜΕΣΟΓΕΙΟ
ΣΕΛΙ∆Α 10

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 4-5

ΣΕΛΙ∆ΕΣ 18-19

Προσφέρει στο Κάιρο το 17% από την 
Kυπριακή ΑΟΖ και 6% από την Ελληνική, 
ενώ ο ίδιος κρατά το 41% 

Μοιράζει την ΑΟΖ ο Ερντογάν 
και θέλει την Αίγυπτο «Πέμπτη Φάλαγγα» 

Συγκλονίζει η µαρτυρία 
της 29χρονης επιζώσας 
Εύης Τσάπαρη στη «Σ»: 



Συνέχεια από την 1η σελίδα

Ο Χρίστος Στυλιανίδης έχει 
μια πλούσια πολιτική καριέρα. 
Κάποτε ήταν αντιομοσπονδιακός 
και, εκ των πραγμάτων, «αντικλη-
ριδικός». Όταν έχασε τις εκλογές 
ο Πασχαλίδης, άλλαξε στρατό-
πεδο. Από την αποτροπή μετα-
κόμισε στον εξευμενισμό. Έγινε 
«ρεαλιστής» και «Κληριδικός». 
Και εν συνεχεία εκσυγχρονιστής 
και «Σημιτικός» και οπαδός του 
σχεδίου Ανάν. Ήταν υποψήφι-
ος στις πρώτες Ευρωεκλογές με 
το ψηφοδέλτιο του Γ. Βασιλείου 
και μετά ξαναβρήκε στέγη στον 
ΔΗΣΥ. Ήταν παρά τω πλευρώ 
του Νίκου Αναστασιάδη, όταν, 
σύμφωνα με τον στενό του συ-
νεργάτη, Μακάριο Δρουσιώτη, 
επικρατούσε το «Κράτος Μαφία». 
Αμφότεροι, όμως, ουδέν κατήγ-
γειλαν τότε, παρά μόνο βρέθηκαν 
στις Βρυξέλλες με εντολές του 
Προέδρου. Και όταν το «Κρά-
τος Μαφία» δεν τους ανανέωσε 
τον διορισμό στην ΕΕ, άρχισε ο 
εμφύλιος, με τον Στυλιανίδη να 
κατηφορίζει στην Αθήνα και να 
παίρνει εν μιά νυκτί υπηκοότητα, 
καθότι κρίθηκε από τον Κυριά-
κο Μητσοτάκη ως απαραίτητος 
για να γίνει Υπουργός. Ως εκ 
τούτου, κατέστη Μητσοτακικός. 
Και αριστείνδην βουλευτής. Και 
εκ νέου Υπουργός. Φανταστική 
πορεία, με πολύχρωμο ιδεολο-
γικό χαρακτήρα! Τα πάντα ρει… 

Ως Υπουργός αλλά και «ρε-
αλιστής», που είναι ο κ. Στυλια-
νίδης, είπε από του βήματος 
της ελληνικής Βουλής, αυτό 
που πιστεύει. Ότι, δηλαδή, η 
«μισή Κύπρος είναι τουρκική». 
Επί τη βάσει της δικής του ομο-
σπονδιακής φιλοσοφίας και 
ειδικότερα της χαλαρής, έχει 
«δίκαιο». Διότι, σύμφωνα με την 
εν δυνάμει λύση, που είχε φέρει 
ο Ρίτσαρντ Χόλμπρουκ το 1997, 
και την οποία είχε ασπαστεί, το 
μεν νότιο τμήμα της Κύπρο θα 
είναι ελληνικό και το βόρειο 
κατεχόμενο θα νομιμοποιηθεί 
ως εσαεί τουρκικό. Θα χαθεί, 
δηλαδή, άπαξ και διά παντός! 

Αυτά είναι τα τετελεσμένα της 
εισβολής και είναι συναφή με 
όσα έχει περιγράψει από το 1956 
ο Νιχάτ Ερίμ ως “Taksim”. Στα 
Ελληνικά, διχοτόμηση. Εξ ου και 
η διενέργεια της εισβολής του 
1974, που είχε ως αρχικό στό-
χο τον πληθυσμιακό, διοικητικό 
και γεωγραφικό διαχωρισμό της 
Κύπρου και την επιβολή της δι-
ζωνικής δικοινοτικής ομοσπον-
δίας. Αυτά δεν τα είπε πρώτος 
ο κ. Στυλιανίδης από το βήμα 
της ελληνικής Βουλής, αλλά ο 
Μπουλέντ Ετζεβίτ, στις 17 με 
18 Ιουλίου στο Λονδίνο, κατά 
τις επαφές του με τους Βρετα-
νούς, πριν από την εισβολή. 
Αξίωνε, όπως η μισή Κύπρος 
γίνει τουρκική! 
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Δ
ιαχρονικό είναι 
το ζήτημα των 
καθυστερήσεων 
στην εξέταση αι-
τήσεων της Υπη-
ρεσίας Μέριμνας 
για βοήθεια στον 

προσφυγικό κόσμο.  Τη δεδομέ-
νη στιγμή χρειάζεται περίπου δύο 
χρόνια για να εξεταστεί μια αίτηση 
από την ώρα που υποβάλλεται. Η 
όποια καθυστέρηση παρατηρεί-
ται στην εξέταση και έγκριση 
των αιτήσεων οφείλεται 
στην υποστελέχω-
ση της Υπηρεσίας 
Μέριμνας. Αποδέ-
κτες των χρόνιων 
καθυστερήσεων και των 
παθογενειών του κράτους 
είναι οι πρόσφυγες, οι οποί-
οι περνούν τον δικό τους 
Γολγοθά μέχρι να εγκριθούν 
και να αρχίσουν τις διαδι-
κασίες για να αποκτήσουν 
δική τους στέγη. 

Δύο χρόνια για εξέ-
ταση μιας αίτησης

Ο εκπρόσωπος του ΕΛΑΜ στην 
Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων  
(ΠΕΠ) και επαρχιακός στη Λευκω-
σία, Γιώργος Τοούλας, μίλησε στη 
«Σ» για τις παθογένειες που υπάρ-
χουν στην Υπηρεσία Μέριμνας. 

Όπως εξήγησε, το μεγαλύτερο 
πρόβλημα εντοπίζεται στην έλλειψη 
προσωπικού. «Δεν είναι ευθύνη 
της Υπηρεσίας ότι δεν υπάρχει 
προσωπικό, αλλά του κράτους». 
Συμπλήρωσε ότι το 2022 κατα-
γράφηκαν 1.830 αιτήσεις. «Αν 
υπάρχουν δέκα λειτουργοί, τότε 
θα τους πάρει δύο χρόνια για να 
εξετάσουν τις μισές», είπε. 

Τόνισε ότι στη Λεμεσό τη δε-
δομένη στιγμή εξετάζονται οι αι-
τήσεις του Μαΐου-Ιουνίου 2022, 
με αποτέλεσμα να υπάρχει μια 
καθυστέρηση περίπου δύο χρόνων. 
Σημειώνεται ότι στη Λευκωσία οι 
αιτήσεις βρίσκονται στον Νοέμβρη 
του 2022, ενώ η επαρχία Λάρνακας 
βρίσκεται σε καλύτερη κατάσταση, 

καθώς εξετάζονται οι αιτήσεις που 
υποβλήθηκαν αρχές του 2023. 

Σημείωσε ότι το σκεπτικό της 
ΠΕΠ είναι πως πρέπει να αυξηθούν 
τα εισοδηματικά κριτήρια, ώστε 
να βοηθηθούν οι περισσότεροι 
πρόσφυγες, αλλά και να αυξηθεί 
η οικονομική βοήθεια. 

Ο κ. Τοούλας τόνισε ότι με 20-
30 χιλιάδες ευρώ κανείς δεν μπορεί 
να κτίσει μόνος του μια οικία. Εξή-
γησε ότι ως ΠΕΠ έχουν καταλήξει 
σε συγκεκριμένες εισηγήσεις για 
τροποποίηση των κριτηρίων για 
τα στεγαστικά σχέδια. 

Στη συνέχεια αναφέρθηκε και 
στο αλαλούμ  που υπάρχει 

μεταξύ της έγκρισης από 
τη Μέριμνα και της 

έγκρισης του δάνει-
ου από την τράπεζα. 

«Αν κάποιος δεν 
έχει τα λεφτά 

της προκα-
ταβολής, η 

τράπεζα δεν του 
εγκρίνει δάνειο. Η Μέ-
ριμνα για να εγκρίνει 
τη βοήθεια πρέπει να 
υπάρχει η έγκριση του 
δανείου», ανέφερε, προ-
σθέτοντας ότι υπάρχουν 
πάρα πολλές περιπτώ-
σεις που φτάνουν κοντά 

στο ΕΛΑΜ.  

Οι εισηγήσεις για αναθε-
ώρηση των κριτηρίων 

Τα μέλη της ΠΕΠ, αντιλαμ-
βανόμενα τις ανάγκες του προ-
σφυγικού κόσμου, προχώρησαν 
σε συγκεκριμένες εισηγήσεις 
για αύξηση των εισοδηματικών 
κριτηρίων για αγορά ή ανέγερση 
κατοικίας αλλά και για αύξηση του 
ύψους οικονομικής βοήθειας. Οι 
πιο κάτω εισηγήσεις έχουν σταλεί 
στο Υπουργείο Εσωτερικών για 
αξιολόγηση.

Συγκεκριμένα, η ΠΕΠ εισηγείται 
τα ακόλουθα: 

Α) Αύξηση εισοδηματικών 
κριτηρίων για αγορά / ανέγερση 
κατοικίας: Για μονήρες άτομο από 
25.000 σε 30.000 ευρώ, για ζεύγος 
(οικογένεια δύο ατόμων) ή μονο-
γονεϊκή οικογένεια από 45.000 σε 
55.000 ευρώ, για οικογένεια τριών 
ατόμων από 50.000 σε 60.000 
ευρώ, για οικογένεια τεσσάρων 
ατόμων από 55.000 σε 65.000 

«Το 2022 κατα-
γράφηκαν 1.830 

αιτήσεις. Αν υπάρ-
χουν δέκα λειτουρ-

γοί, τότε θα τους 
πάρει δύο χρόνια 
για να εξετάσουν 

τις µισές» 

ΤΟ ΘΕΜΑ 2 25.02.2024

PDF EDITION
∆ΙΑΒΑΣΤΕ ΤΗ «Σ» ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ 

SMARTPHONES
KAI TABLETS 

ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ 
Για έγκυρη και αξιόπιστη ενηµέρωση στο 
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Ο Γολγοθάς 
των προσφύγων 
για στέγαση

ΠΕΤΡΟΣ 
ΑΥΞΕΝΤΙΟΥ 

Με ρυθμούς χελώνας η εξέταση αιτήσεων της Μέριμνας

Όσον αφορά τα ποσά που 
δόθηκαν για βοήθεια στον 
προσφυγικό κόσμο από το 
2019 μέχρι το 2022, ανέρ-
χονται σε 170,029 εκατομ-
μύρια ευρώ. Συγκεκριμένα, 
το 2019 δόθηκαν 24,9 εκ. 
Το 2020 δόθηκαν 31,8 εκ. 
Το 2021 η βοήθεια ανήλθε 
σε 45,7 εκ., ενώ το 2022 ήταν 
53,2 εκατομμύρια. Αυτό φα-
νερώνει μια σταθερή αύξηση 
στα χρήματα που δίνονται για 
βοήθεια στους πρόσφυγες. 

Βοήθεια 170 
εκ. ευρώ σε 
τέσσερα χρόνια 



ευρώ και για οικογένεια πέντε ή 
περισσότερων ατόμων από 65.000 
σε 80.000 ευρώ. 

Β) Καθορισμός Ύψους Οικονομι-
κής Βοήθειας: Για μονήρες άτομο 
από 20.000 σε 30.000 ευρώ, για 
ζεύγος (οικογένεια δύο ατόμων) 
από 30.000 σε 45.000 ευρώ, για 
οικογένεια  με ένα τέκνο  ή μονο-
γονεϊκή οικογένεια από 35.000 
σε 50.000 ευρώ, για οικογένεια 2 
τέκνων ή μονογονεϊκή με 2 τέκνα 
από 35.000 σε 55.000 ευρώ, για 
οικογένεια 3 τέκνων ή μονογονεϊκή 
με 3 τέκνα από 35.000 σε 60.000 
ευρώ και τέλος για οικογένεια 4 
τέκνων και άνω από 40.000 σε 
80.000 ευρώ. 

Γ) Καθορισμός εισοδηματικού 
κριτηρίου και αντίστοιχα ύψους 
οικονομικής βοήθειας για το 
στεγαστικό σχέδιο επιδιόρθωσης 
κατοικίας: Για μονήρες άτομο το 
ύψος εισοδήματος να αυξηθεί από 
25.000 σε 30.000 ευρώ και το ύψος 
οικονομικής βοήθειας από 10.000 
ευρώ σε 15.000, ενώ για οργανική 
οικογένεια το ύψος του εισοδήματος 
να αυξηθεί από 45.000 σε 55.000 
ευρώ και αντίστοιχα το ύψος οι-
κονομικής βοήθειας από 12.500 
ευρώ σε 18.000. 

Επιπλέον, η Ένωση Προσφύγων 
εισηγείται όπως στις περιπτώσεις 
που το οικογενειακό εισόδημα 
καθορίζεται στα προτεινόμενα 
κριτήρια και υπερβαίνει το ανώ-
τατο όριο μέχρι και κατά 20%, ο 
αιτητής να λαμβάνει το 50% της 
οικονομικής βοήθειας.

1) Να παραχωρείται ολόκλη-
ρη η βοήθεια αντί του 50% που 
παραχωρείται σήμερα στις περι-
πτώσεις που παραχωρείται οικία/
διαμέρισμα από συγγενή μέχρι 
1ου βαθμού.

2) Ανέγερση κατοικιών/πο-
λυκατοικιών και διάθεση τους 

σε πρόσφυγες με το σύστημα 
ενοικιαγοράς.

3) Στις περιπτώσεις αγοράς 
οικίας/διαμερίσματος όταν πα-
ρουσιάζεται αγοραπωλητήριο 
έγγραφο χωρίς την άδεια οικοδο-
μής, η αίτηση να γίνεται αποδεκτή 
και να ακολουθείται η σειρά και 
η νενομισμένη διαδικασία.

4) Αιτητής κάτοχος κατοικίας 
για την οποία δεν πήρε βοήθεια 
και την αποξένωσε προ δεκαετίας 
να δικαιούται να υποβάλει αίτηση 
για οικονομική βοήθεια απόκτησης 
οικίας/διαμερίσματος.

5) Όσοι συνδέθηκαν με το δί-
κτυο της ΑΗΚ από 1/1/2019 και 
απορρίφθηκαν λόγω εκπρόθεσμης 
υποβολής αίτησης, να δικαιούνται 
να υποβάλουν αίτηση ξανά με βάση 
τα κριτήρια του 2019.

Επίσης όσοι συνδέθηκαν στο 
δίκτυο και υποβάλουν αίτηση μετά 
παρέλευση διετίας να δικαιούνται 
ολόκληρο το ποσό, ενώ αν υπο-
βάλουν αίτηση πριν τα 3 χρόνια, 
να δικαιούνται το 50%.

6) Να επανέλθει το Σχέδιο 
παραχώρησης οικοπέδων σε 
χαλίτικη γη.

Πώς απαντά το Υπουργείο 
Το Υπουργείο Εσωτερικών, με 

επιστολή του ημερομηνίας 7 Φε-
βρουαρίου, απάντησε στην Ένωση 
Προσφύγων ότι οποιαδήποτε τρο-
ποποίηση των κριτηρίων σύμφωνα 
με το εδάφιο 11 του περί Παροχής 
σε Εκτοπισθέντες, Παθόντες και 
άλλα Πρόσωπα Νόμου 46(Ι)/2005 
πρέπει να εξεταστεί από τη Συμβου-
λευτική Επιτροπή Κριτηρίων, όπου 
συμμετέχει και εκπρόσωπος της 
Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων. 
Συγκεκριμένα, η Συμβουλευτική 
Επιτροπή Κριτηρίων αποτελείται 
από τα ακόλουθα πρόσωπα:

(α) Τον Διευθυντή, ο οποίος 

θα ενεργεί και ως πρόεδρος της 
Επιτροπής. 

(β) Έναν εκπρόσωπο του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών.

(γ) Έναν εκπρόσωπο του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

(δ) Έναν εκπρόσωπο του Υπουρ-
γείου Οικονομικών.

(ε) Έναν εκπρόσωπο του Τμήμα-
τος Πολεοδομίας και Οικήσεως, και

(στ) έναν εκπρόσωπο της Πα-
γκύπριας Ένωσης Προσφύγων.

Ακολούθως, οι προτεινόμενες 
τροποποιήσεις υποβάλλονται για 
έγκριση στο Υπουργικό Συμβούλιο 
και μετά ενημερώνεται η Κοινο-
βουλευτική Επιτροπή Προσφύγων 
-  Εγκλωβισμένων - Αγνοουμένων 
- Παθόντων.

Μάλιστα, το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών πληροφόρησε την ΠΕΠ ότι 
η Υπηρεσία Μέριμνας ήδη μελετά 
τη βελτίωση διευκρινιστικών προ-

σθηκών συγκεκριμένων κριτηρίων 
που εφαρμόζονται σήμερα και τα 
οποία εγκρίθηκαν με Απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου 
ημερομηνίας 3/7/2019. Οι ειση-
γήσεις μπορούν να συζητηθούν 
σε συνεδρία της Συμβουλευτικής 
Επιτροπής Κριτηρίων, η οποία θα 
καθοριστεί από την Υπηρεσία.

Σημειώνεται ότι κατά τη συ-
ζήτηση των οποιωνδήποτε αιτη-
μάτων αύξησης/επέκτασης των 
εισοδηματικών κριτηρίων και 
της οικονομικής βοήθειας που 
παραχωρείται σε δικαιούχους εκτο-
πισθέντες πρέπει να λαμβάνεται 
υπόψη ο οικονομικός αντίκτυπος 
της πιθανής ικανοποίησης των εν 
λόγω αιτημάτων.

Τι προτείνει το ΕΛΑΜ  για 
τον προσφυγικό κόσμο 

Ο κ. Τοούλας μίλησε και για τις 
προτάσεις του ΕΛΑΜ, που στοχεύ-
ουν στην επίλυση προβλημάτων 
που ταλαιπωρούν τον προσφυγικό 
κόσμο. 

Τόνισε ότι το ΕΛΑΜ αντιλαμβά-
νεται το πρόβλημα και τη σύγχυση 
που δημιουργείται στην έγκριση 
της αίτησης από τη Μέριμνα και 
στην έγκριση του δάνειου από την 
Τράπεζα, προτείνοντας να βρεθεί 
μια λύση μέσω της Κεντρικής 
Τράπεζας. Το ΕΛΑΜ προτείνει 
να υπάρχει μια προέγκριση από 
τη Μέριμνα. Στη συνέχεια ο αιτητής 
θα παρουσιάζει την προέγκριση 
στην Τράπεζα και θα εκταμιεύονται 
τα χρήματα αργότερα. 

Επίσης, θέση του ΕΛΑΜ είναι 
να υπάρχει μόνο ένα κριτήριο για 
να δικαιούται κάποιος βοήθεια. Να 
είναι ή να μην είναι πρόσφυγας. 
Μάλιστα το ΕΛΑΜ  απέστειλε 
πρόταση στη ΠΕΠ ζητώντας την 
κατάργηση όλων των κριτηρίων.

Επεσήμανε ότι η Κυβέρνηση 
αποφάσισε να προσλάβει κόσμο για 
να εξετάζουν αιτήσεις ασύλου και 
δεν ενδιαφέρθηκε να προσλάβει 15 
άτομα, τα οποία θα βοηθήσουν την 
Υπηρεσία Μέριμνας. «Ερχόμαστε 
στο θέμα της λαθρομετανάστευσης, 
καθώς από τον κρατικό προϋπολο-
γισμό του 2024 θα δώσουμε 200 
εκατομμύρια. Αν απορριφθούν οι 
εισηγήσεις της ΠΕΠ, τότε θα είναι 
οξύμωρο. Οι πρόσφυγες είναι οι 
συμπατριώτες μας». 

Υπογράμμισε ότι το 2022 δό-
θηκαν 53 εκατομμύρια ευρώ για 
τη Μέριμνα, ενώ την ίδια στιγμή 
δόθηκαν 112 εκατομμύρια για το 
μεταναστευτικό. 

Στη συνέχεια αναφέρθηκε και 
στην αδικία που υπέστησαν οι εκ 
μητρογονίας πρόσφυγες. Εξήγησε 
ότι το 2013 αναγνωρίστηκαν ως 
πρόσφυγες και δόθηκε μια οδη-
γία  για συμμετοχή στα σχέδια 
της Μέριμνας για όσους είχαν 
αποκτήσει κατοικία από το 2011. 
«Εμείς ως ΕΛΑΜ θεωρούμε ότι 
είναι άδικο γιατί ο πόλεμος στην 
Κύπρο έγινε το 1974 όχι το 2011. 
Πρότασή μας είναι να επιστρέψουν 
πίσω στο 1974 και να βοηθηθεί ο 
κόσμος. Είναι μια μεγάλη μερίδα 
των προσφύγων που αδικούνται». 
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Η «Σ» κατέχει στοιχεία 
σχετικά με τις αιτήσεις που 
υποβλήθηκαν στη Μέριμνα 
την τελευταία δεκαετία. Συγκε-
κριμένα, το 2013 οι αιτήσεις 
ήταν 1730, το 2014 837, το 
2015 1.029, το 2016 1.215, το 
2017 1.306, το 2018 1.548, το 
2019 1.642, το 2020 1.816, το 
2021 1.986 και το 2022 1.880. 
Το 2020 εξετάστηκαν 2.512 
αιτήσεις, το 2021 3.946 και 
το 2022 1.328. Σύμφωνα με 
τα ίδια στοιχεία, από το 2015 
μέχρι το 2022 εγκρίθηκαν 
10.127 αιτήσεις. 

14.939 αιτήσεις 
από το 2013 
μέχρι το 2022
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Η
Τουρκία επι-
διώκει να 
εμπλέξει, μετά 
τη Βρετανία, 
και την Αίγυπτο 
στο παιχνίδι του 
επανακαθορι-

σμού των ΑΟΖ μεταξύ της ιδίας, 
της Κύπρου και της Ελλάδας. Εάν 
κάποιος αποκωδικοποιήσει τη λο-
γική της Άγκυρας, θα αντιληφθεί ότι 
απώτερος στόχος είναι η υλοποίηση 
της Γαλάζιας Πατρίδας, η αποκο-
πή των ΑΟΖ Κύπρου - Ελλάδας 
και το κλείσιμο των πυλών του 
Αιγαίου. Αυτά, βεβαίως, δεν είναι 
αποσυνδεδεμένα από την τουρκι-
κή νεο-οθωμανική αντίληψη, που 
φτάνει ώς τη Σομαλία. Η συμφω-
νία με την Τουρκία καθιστά την 
Άγκυρα εγγυήτρια δύναμη, που 
θα προστατεύει με τον στόλο της 
την ΑΟΖ της Σομαλίας. Η τουρκική 
προστασία δεν θα προσφερθεί με το 
αζημίωτο, αλλά με οικονομικά και 
άλλα ανταλλάγματα, που φτάνουν 
τα 500 δις δολάρια. Η Τουρκία 
ενώνει τον δικό της γεωπολιτικό 
χώρο από την Ανατολική Μεσόγειο 
ώς το Κέρας της Αφρικής μέσω 
Σουέζ και Ερυθράς Θαλάσσης. 
Και δεν σταματά εκεί… 

Η σκυτάλη στην Αίγυπτο 
Καθόλου τυχαία δεν ήταν η 

προσπάθεια επαναπροσέγγισης της 
Τουρκίας με την Αίγυπτο. Συναφείς 
διπλωματικές πληροφορίες ανα-
φέρουν ότι η Άγκυρα θα ήθελε να 
δει εμπλοκή του Καΐρου ως τρίτου 
μέρους στην τουρκική ιδέα, την 
οποία προωθούν οι Βρετανοί για 
την επανέναρξη των συνομιλιών, 
που αφορά στη δημιουργία Κοινής 
Επιτροπής μεταξύ Ελληνοκυπρίων 
και Τουρκοκυπρίων για τη συνεκ-
μετάλλευση του φυσικού αερίου, 
χωρίς να τελεί κάτω από το νομικό 
κέλυφος της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Η πολιτική της Άγκυρας απο-
σκοπεί στην υιοθέτηση της ισότιμης 
κυριαρχίας μεταξύ Ελληνοκυπρίων 

και Τουρκοκυπρίων, βάζοντας στο 
πλάι την Κυπριακή Δημοκρατία. 
Επί τούτου: 1) Έχει επιστρατευθεί 
η Βρετανία, η οποία, όπως έχουμε 
γράψει την περασμένη Κυριακή, 
προσέγγισε περί τούτου τόσο την 
Αθήνα όσο και τη Λευκωσία. Αμ-
φότερες διατυπώνουν τη θέση ότι 
κάτι τέτοιο δεν μπορεί να συμβεί 
εκτός του νομικού πλαισίου της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και δη 
πριν από τη λύση. Παρόλ’ αυτά, 
ούτε οι Τούρκοι ούτε οι Βρετανοί 
εγκαταλείπουν τον σχεδιασμό. 2) 
Έχει επιδιώξει να εμπλέξει την Αί-
γυπτο ως τρίτο μέρος, ως αρωγό 
στη λογική: Α) Της προώθησης 
της αντίληψης περί της Κοινής 
Επιτροπής Ελληνοκυπρίων και 
Τουρκοκυπρίων, που έχει διπλό 

σκοπό: Ο ένας είναι η συνεκμε-
τάλλευση του φυσικού αερίου και 
ο δεύτερος, όπως έχουν αναφέρει 
οι Βρετανοί, αφορά στην εμπλοκή 
της Τουρκίας για τον καθορισμό 
των ΑΟΖ της Τουρκίας με τους 
Ελληνοκυπρίους και τους Τουρ-
κοκυπρίους. Χωρίς, προφανώς,  
το κέλυφος της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας. Σε ένα τέτοιο σενάριο 
χρειάζεται και η Αίγυπτος, διότι έχει 
υπογράψει και καθορίσει ΑΟΖ με 
την Κυπριακή Δημοκρατία, οπότε 
στον επανακαθορισμό των ΑΟΖ 
επιβάλλεται και η δική της συμ-
βολή. Επί τη βάσει των στοιχείων 
που δίνει η Τουρκία, για να κτίσει 
γέφυρες με την Αίγυπτο, προσφέρει 
στο Κάιρο το 17% της Κυπριακής 
ΑΟΖ. 

Δύο σενάρια και 
το «τριεθνικό» 

Υπάρχουν δύο σενάρια, επί 
τη βάσει των οποίων η Τουρκία 
επιθυμεί να εμπλέξει την Αίγυπτο. 
Σενάριο πρώτο: Επανακαθορισμός 
ΑΟΖ με την Τουρκία, η οπαία παίρ-
νει το 41% της Κυπριακής ΑΟΖ και 
προσφέρει το 17% στην Αίγυπτο. 
Πρόσθετα, η Άγκυρα θεωρεί ότι η 
Ελλάδα θα πρέπει να χάσει περί το 
16% της δικής της ΑΟΖ. Από αυτό 
το ποσοστό, η Τουρκία λαμβάνει το 
14% και η Αίγυπτος το 2%. Η Αίγυ-
πτος έχει ήδη καθορίσει ΑΟΖ: Α) 
Με την Κυπριακή Δημοκρατία, που 
δεν καλύπτει ένα μικρό σημείο στο 
λεγόμενο «τριεθνικό». Εκεί, δηλαδή, 
όπου ενώνονται οι ΑΟΖ Κύπρου, 
Ελλάδας, Αιγύπτου. Και αυτό διότι 

η Ελλάδα δεν καθόρισε ΑΟΖ με την 
Κύπρο. Β) Με την Ελλάδα, αλλά ο 
καθορισμός ήταν μερικός. Μέχρι 
τον 28ο μεσημβρινό, με δικαίωμα 
στις δυο χώρες για επέκταση της 
ΑΟΖ τους προς την περιοχή της 
Κύπρου και της Τουρκίας. 

Σενάριο δεύτερο: Μερικός επα-
νακαθορισμός των ΑΟΖ μεταξύ 
Αιγύπτου και Τουρκίας, χωρίς να 
ενοχληθούν οι υφιστάμενες ΑΟΖ 
της Κύπρου και της Ελλάδας με 
την Αίγυπτο. Αυτό σημαίνει ότι 
η Ελλάδα χάνει το 0,6%. Η Αίγυ-
πτος κερδίσει ένα μικρό κομμάτι 
στο «τριεθνικό» και η Τουρκία το 
υπόλοιπο, οπότε αποκόπτονται οι 
ΑΟΖ της Κύπρου και της Ελλάδας, 
με την Τουρκία να παίρνει το 41% 
της Κυπριακής ΑΟΖ. 

ΓΙΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Στήνει παιχνίδι με τις ΑΟΖ 
ο Ερντογάν και θέλει την 
Αίγυπτο «Πέμπτη Φάλαγγα»

Η ΤΟΥΡΚΊΑ ΚΤΊΖΕΊ ΤΗ ΝΕΑ ΑΥΤΟΚΡΑΤΟΡΊΑ ΜΕΣΩ ΣΟΜΑΛΊΑΣ, ΚΥΠΡΟΥ, ΛΊΒΥΗΣ ΚΑΊ ΚΑΤΑΡ

Χουβαρντάς ο Τούρκος Πρόεδρος προσφέρει στο Κάιρο το 17 % από την Kυπριακή ΑΟΖ και 6 % 
από την ελληνική, ο ίδιος κρατά το 41 % και προσδοκά σε κέρδη 500 δις δολαρίων από τη Σομαλία 

Ο χάρτης απεικονίζει δυο σενάρια: 
Σενάριο 1: Η Τουρκία επιδιώκει να επιτύχει στην Κυπριακή και Ελληνική ΑΟΖ, εάν καταφέρει να φέρει την Αίγυπτο με τα νερά της. Θέλει για την 
ίδια το 41% της Κυπριακής ΑΟΖ και προσφέρει το 17% στην Αίγυπτο. Ταυτοχρόνως, θεωρεί ότι η Ελλάδα θα πρέπει να χάσει περί το 16% από 
την ΑΟΖ της. Από αυτό το ποσοστό η Τουρκία λαμβάνει το 14% και η Αίγυπτος το 2%. 
Σενάριο 2: Η Τουρκία επιδιώκει μερικό καθορισμό των ΑΟΖ μεταξύ Αιγύπτου και Τουρκίας, χωρίς να ενοχληθούν οι υφιστάμενες ΑΟΖ της Κύπρου 
και της Ελλάδας με την Αίγυπτο. Υπό αυτές τις συνθήκες, η Ελλάδα χάνει το 0,6%. Η Αίγυπτος κερδίζει ένα μικρό κομμάτι στο «τριεθνικό» και η 
Τουρκία το υπόλοιπο, οπότε αποκόπτονται οι ΑΟΖ της Κύπρου και της Ελλάδας, με την Τουρκία να λαμβάνει το 41% της Κυπριακής ΑΟΖ. 
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Κλείσιμο του Αιγαίου και 
το τουρκικό δόγμα 

Είναι πρόδηλο ότι η αποδοχή 
μιας Κοινής Επιτροπής Ελληνοκυ-
πρίων και Τουρκοκυπρίων χωρίς 
το κέλυφος της Κυπριακής Δη-
μοκρατία θα ανοίξει τον ασκό του 
Αιόλου. Είναι,  δε, ολοφάνερο ότι 
η Άγκυρα, παρότι έχει αρχίσει 
διάλογο με την Ελλάδα, ουδόλως 
εγκαταλείπει τις πάγιες θέσεις της 
για τη Γαλάζια Πατρίδα. Επιμένει 
στην αποστρατιωτικοποίηση των 
νησιών του Αιγαίου και αυτό είναι 
εμφανές και από την τελευταία 
ΝΟΤΑΜ που έχει εκδώσει, αλλά 
και κάτι άλλο: Η αλλαγή των ΑΟΖ 
σημαίνει ότι πέφτει η Κύπρος και 
μαζί της κλείνει τις εισόδους και 
εξόδους του Αιγαίου στα ανατολι-
κά, δηλαδή από την Κρήτη, στην 
Κάρπαθο και από την Κάρπαθο 
στη Ρόδο. Ταυτοχρόνως, μετά την 
Αίγυπτο, ελέγχει τον δίαυλο από 
το Σουέζ προς το Γιβραλτάρ και 
προς την Αλεξανδρέττα, εδραιώνο-
ντας, ταυτοχρόνως, την τουρκική 
λίμνη από τη  Μαρμαρίδα προς 
την Αλεξανδρέττα. Μπορεί μεν 
να έχει ακυρωθεί από το Ανώ-
τατο Δικαστήριο της Λιβύης το 
μνημόνιο με την Τουρκία, αλλά 
η Άγκυρα διαθέτει Βάσεις εκεί 
που της προσφέρουν γεωπολι-
τικό πλεονέκτημα. Χάνει μεν μια 
νομική μάχη, αλλά δεν σταματά 
να αμφισβητεί τα δικαιώματα  της 
Ελλάδας στην περιοχή και να τα 
θέτει κάτω από σιωπηρό casus 
belli. Το τουρκικό δόγμα έχει 
ως εξής: Εφόσον δεν ασκώ εγώ 
(η Τουρκία) δικαιώματα, δεν θα 
ασκήσεις ούτε εσύ (η Ελλάδα ή η 
Κύπρος) που σου ανήκουν, μέχρι 
να μου αναγνωρίσεις δικαιώματα 
είτε καθ’ ολοκληρίαν είτε μερικώς. 
Άλλωστε ποιος πιστεύει ότι, με τον 
ελλαδοτουρκικό διάλογο να είναι 
σε εξέλιξη, θα ασκήσει η Ελλάδα 
τα ειδικά της κυριαρχικά δικαιώ-
ματα εντός των τμημάτων εκείνων 
της ΑΟΖ ή της Υφαλοκρηπίδας 
της. Θα κατηγορηθεί ότι τινάζει 
το νέο ειδύλλιο στον αέρα. 

Αλλαγή γραμμών αμύνης 
Έχουμε, λοιπόν, έναν ελλαδο-

τουρκικό διάλογο και προσπάθειες 
για την επανέναρξη της επίλυσης 
του Κυπριακού, χωρίς η Τουρκία 
να εγκαταλείπει τις πάγιες θέσεις 
της είτε στο Αιγαίο είτε στην Κύπρο. 
Γίνεται δε αντιληπτό ότι, μέσω του 
Κυπριακού, των Κοινών Επιτρο-
πών Ελληνοκυπρίων και Τουρ-
κοκυπρίων, επιδιώκει την ισότιμη 
κυριαρχία, αλλά και το άνοιγμα 
της αλλαγής των υφιστάμενων 
ΑΟΖ, προσφέροντας δέλεαρ στην 
Αίγυπτο και σε γειτονικές χώρες 
για να την καταστήσει Πέμπτη σε 
βάρος μας Φάλαγγα. Άρα, θέλει 
την αποστρατιωτικοποίηση των 
νησιών του Αιγαίου, για να φέρει 
την πρώτη γραμμή αμύνης της 
Ελλάδας από τα νησιά στην Εύβοια 
και να κλείσει, εφόσον κερδίσει 
στην Κύπρο αυτό που θέλει, τις 
ανατολικές πύλες του Αιγαίου. 

Νεο-οθωμανισμός και Σομαλία 

Πέραν των ανωτέρω, θα πρέπει 
να επισημανθεί ότι όλες αυτές οι 
τουρκικές φιλοδοξίες είναι συνα-
φείς με την πολιτική του Νεο-Ο-
θωμανισμού. Σε αυτήν τη στρα-
τηγική λογική εντάσσεται και η 
νέα συμφωνία της Τουρκίας με 
τη Σομαλία, όπου διαθέτει ήδη 
Βάσεις. Η Σομαλία βρίσκεται στο 
Κέρας της Αφρικής, περιλαμβα-

νομένου του Κόλπου του Άντεν, 
και σε ένα σημαντικό γεωπολιτικό 
σημείο στην είσοδο και την έξοδο 
της Ερυθράς Θάλασσας, που είναι 
η φυσική προέκταση της Ανατο-
λικής Μεσογείου. Στην ουσία, η 
συμφωνία παρέχει στην Τουρκία 
το καθεστώς εγγυήτριας δύναμης 
με ανταλλάγματα, που αφορούν 
σε κέρδη της τάξης του 30% από 

τον πλούτο της σομαλικής ΑΟΖ, 
την οποία το τουρκικό πολεμικό 
ναυτικό αναλαμβάνει να προστα-
τεύσει είτε από την Αιθιοπία είτε 
από οποιαδήποτε άλλη απειλή, 
όπως είναι η τρομοκρατία και η 
πειρατεία. Τα κέρδη της Τουρκί-
ας από την ΑΟΖ και δη από την 
εκμετάλλευση του πετρελαίου 
μπορούν να φτάσουν ώς τα 500 
δις δολάρια. Ενισχύεται, δηλαδή, 
το γεωστρατηγικό και γεωπολιτικό 
τρίγωνο των τουρκικών Βάσεων, 
από το Κατάρ, όπου βρίσκονται 
τα στενά του Ορμούζ, τη Σομαλία 
και την   Κύπρο. Η νέα συμφωνία 
Σομαλίας - Τουρκίας είναι δεκαετής 
και ενισχύει τη ναυτική και στρα-
τιωτική παρουσία της Τουρκίας, 
συν του γεγονότος ότι αναλαμβάνει 
την εκπαίδευση του Σομαλικού 
Στρατού και δη των αξιωματικών, 
με ό,τι αυτό σημαίνει στο μέλλον. 
Σημειώνουμε ότι, εκτός από τη 
Σομαλία,  τουρκικά στρατεύμα-
τα εδρεύουν και στο λιμάνι της 
Ερυθραίας. 

Συνομιλίες 
και φινλαδοποίηση 

Εκ των πραγμάτων, η Άγκυρα 
δεν υποχωρεί από τις πολιτικές 
της, που έχουν στρατηγικό βάθος 
και θέλουν την Κύπρο, όπως και 
την Ελλάδα, ως τμήμα της δικής 
της ζώνης ευθύνης, στην ουσία 
μια μορφή, στην καλύτερη για μας 
περίπτωση, φινλανδοποίησης, την 
οποία η ίδια η Φιλανδία, στη σχέση 
της με τη Ρωσία, θέλει να τερματίσει 
ή να περιορίσει στο ελάχιστο. Εξ 
ου και η ένταξή της στο ΝΑΤΟ. 
Εμείς; Χανόμαστε τα τελευταία 50 
χρόνια σε συνταγές, που ακόμη 
και αν έχουν αποτέλεσμα, είναι 
σε βάρος μας. Διότι, παγιώνονται 
τα τουρκικά τετελεσμένα. Και τι 
λέει σήμερα η Τουρκία; Βάλτε μια 
υπογραφή για την καταδίκη σας, 
να τελειώνουμε… 

Ο χάρτης αυτός 
έχει δημοσιευτεί 
από το 2017 
στη «Σημερινή» 
και αποτυπώνει 
το τρίγωνο του 
τουρκικού δια-
βόλου με κορυ-
φές τις Βάσεις 
σε Κύπρο, Κατάρ 
και Σομαλία.

Η Τουρκία εκτός των συνόρων… 
Ο τουρκικός στρατηγικός σχε-
διασμός. Είναι ό,τι ο Ερντογάν 
εξηγεί ως την Τουρκία εκτός 
των συνόρων, με στρατιωτικές 
Βάσεις, για να ελέγχει τα στρατη-
γικά σημεία σε Ευρώπη, Ασία 
και Αφρική και δη τις θαλάσσιες 
οδούς. Από τα στενά του Ορμούζ 
ώς τη Σομαλία, την Ερυθραία, το 
Σουέζ, την Κύπρο, την Ανατολική 
Μεσόγειο, την Αλβανία, τη Λιβύη 
μέχρι το Γιβραλτάρ. 

Υπάρχει άλλο 
ένα τρίγωνο 
που εγκλω-
βίζει την 
είσοδο και 
την έξοδο 
των στενών 
Μπαμπ Ελ 
Μαντέμ 
με ένα 
γεωστρατη-
γικό τρίγωνο 
Βάσεων με 
κορυφές την 
Ερυθραία, 
τη Σομαλία 
και το Κατάρ. 
Είναι, δε, 
εμφανής η 
ΑΟΖ της Σο-
μαλίας, της 
οποίας την 
ασφάλεια 
αναλαμβάνει 
ο τουρκικός 
στόλος. 
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Είναι η μισή Κύπρος «ήδη τουρκική»; ΛΑΖAΡΟΣ Α. ΜΑΥΡΟΣ

Η
ΜΙΣΗ ΚΥ-
ΠΡΟΣ δεν 
είναι ακόμη... 
τουρκική, αλλά 
σκλαβωμένη 
από τους Τούρ-
κους κατακτητές, 

αναμένοντας την απελευθέρωσή 
της. Ο Ελληνισμός της συνεχίζει 
να αντιστέκεται, μισό ήδη αιώνα 
εκτοπισμένος, στις ελεύθερες πε-
ριοχές της. Με την προσδοκία απο-
τίναξης της τουρκικής κατοχής απ’ 
όλα τα εδάφη του. Με όραμα και 
σκοπό τη  Λευτεριά - Επιστροφή: 
Στην Κερύνεια, στη Μόρφου, στην 
Καρπασία, στην Αμμόχωστο, σε όλες 
τις πατρογονικές εστίες του. Παρ’ 
όλες τις αντικειμενικές δυσκολίες 
και τις υποκειμενικές αδυναμίες 
(των διαδοχικών ηγεσιών), δεν έχει 
αποκάμει. Εξακολουθεί την Εθνική 
Αντίστασή του. Με όσες δυνατότητες 
τού προσφέρει ο Ελληνισμός του ελ-
λα-δικού μας κράτους, ο Ελληνισμός 
της ∆ιασποράς και τα ερείσματα των 
κατά καιρούς διεθνών συνεργασιών.

ΑΦ’ ΕΝΟΣ διασώζοντας εις 
χείρας του την κρατική υπόστα-
ση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
Και την διεθνώς αναγνωρισμένη 
νομιμότητά της. Επιμένοντας να 
αποκρούει τις μεθοδεύσεις των 
Τούρκων κατακτητών να την 
μετατρέψουν σε εκλιπούσα. Και 
των πρόθυμων διεθνώς θωπευτών 
τους. Και των επιτόπιων Ηττημένων 
Μυαλών. Αντιστέκεται ακούραστα 
και αρνείται να υπογράψει τη με-
τατροπή της Κύπρου σε τουρκικό 
προτεκτοράτο. Με τους Τούρκους 
κατακτητές «αφέντες στον  βορ-
ρά και συνεταίρους στον νότο». 
Απορρίπτοντας όλα ανεξαιρέτως τα 
εκπονηθέντα Σχέδια «λύσης» για 
νομιμοποίηση της τουρκοποίησης.

ΑΦ’ ΕΤΕΡΟΥ κρατιέται πεισματι-
κά, με υπομονή κι εγκαρτέρηση, στα 
ελεύθερα εδάφη της. Πασχίζοντας, 
δυνατότερος και ικανότερος, να στα-
θεί στα πόδια του. Φροντίζοντας για 
την πρόοδο και την προκοπή του. 
Προσβλέποντας στην Απελευθέρωση 
των σκλαβωμένων από τον Αττίλα 
περιοχών της πατρίδας. Καθώς δεν 
έπαψε να αποδεικνύει ότι, «η ελπίδα 
ακονιέται στην πίστη». Όσες σειρήνες 
κι αν επιχειρούν να τον αποπλανή-
σουν με μελωδικότατες ψευδαισθήσεις 
στην υποταγή, ώστε να υπογράψει 
την παράδοση των σκλαβωμένων 
εδαφών του «υπό διζωνική τουρκο-
κυπριακή διοίκηση», με «δύο ισότιμα, 
ίσου καθεστώτος, συνιστώντα κράτη» 
και την... «σίνγκολ κυριαρχία προερ-
χόμενη εξίσου από Ελληνοκυπρίους 
και Τουρκοκυπρίους»...

ΠΕΝΗΝΤΑ χρόνια επιχειρούν 
έξωθεν και έσωθεν να μεταπείσουν 
τον λαό. Ν’ αλλάξουν τα μυαλά του 
κυπριακού Ελληνισμού. Τούρκοι, 
Εγγλέζοι, Αμερικάνοι κι άλλοι πολ-

λοί. Με τους Γενικούς Γραμματείς 
του ΟΗΕ τους. Και, ιδίως, με τους εκ 
των ιθαγενών υποταγμένους τους. 
Πενήντα γρόνους «τον πάτσον τζιαι 
τον κλώτσον τους». Όμως, ο λαός τούς 
αντιστέκεται: «Λογαριάσατε λάθος με 
τον νου σας εμπόροι, δεν μετριέται 
πατρίδα, λευτεριά με τον πήχη». ∆ιότι: 
«Εμείς τζιαμαί, ελιές τζιαι τερατσιές 
πάνω στον ρότσον τους».

ΚΑΙ, ΒΕΒΑΙΑ, συνεχίζουν απτόη-
τοι. Το είπε προχθές Παρασκευή, 23 
τρ., στην κρατική τηλεόραση του ΡΙΚ, 
ο ενταύθα ειδικός αντιπρόσωπος του 
Γ.Γρ. του ΟΗΕ, Κόλιν Στιούαρτ: «Οι 
πολίτες που θέλουν λύση πρέπει να 
στηρίξουν τους ηγέτες να πάρουν 
τις δύσκολες αποφάσεις».

- Ποιες είναι επακριβώς οι 

«δύσκολες αποφάσεις»;
- Μα, τις έχουν έτοιμες σε κάθε 

περίσταση, με όλες τις περίτεχνες 
«εποικοδομητικές ασάφειές» τους, 
οι αρμόδιοι του βρετανικού Φόρε-
ϊν Όφεως. Εκ του οποίου ο με τις 
εν Κύπρω κυρίαρχες βρετανικές 
στρατιωτικές Βάσεις Βρετανός Ύπα-
τος Αρμοστής, Ιρφάν Σιντίκ, ήδη 
καθοδήγησε με τη συνέντευξή του 

στην «Καθημερινή» της 4ης Φε-
βρουαρίου ότι: Τα θύματα της 
50χρονης τουρκικής κατοχής, 
οι Ελληνοκύπριοι, «πρέπει να 
προσφέρουν κίνητρα» (κυριαρ-
χίας) στους Τουρκοκύπριους 
επικεφαλής τού εδώ κατοχικού 
ψευδοκράτους της Τουρκίας, ώστε 
να... προσέλθουν στις συνομιλίες.

- Ποιοι είναι «οι πολίτες που 
θέλουν λύση» και ποιο ακριβώς 
ή θολώς «είδος λύσης» θέλουν, και 
επί των οποίων στηρίζει τις βρετα-
νικές ελπίδες ώστε να επηρεάσουν 
τους ηγέτες, δεν προσδιόρισε βέβαια 
ο Κόλιν Στιούαρτ. ∆εν χρειάζεται, 
άλλωστε. Όσες φορές το επιχείρησαν 
τα τελευταία πενήντα χρόνια και 
όποιους ηγέτες και αν κατά καιρούς 

«στήριξαν στις δύσκολες αποφά-
σεις», απέτυχαν. Επειδή μονίμως η 
συντριπτική πλειοψηφία του κυπρι-
ακού Ελληνισμού, ανυποχώρητη 
«πάνω στον ρότσον» της, επιμένει 
πως «κι αν μικρός είν’ ο τόπος και 
το θέλει και μπόρει τον ασήκωτο 
βράχο να τον φάει με το νύχι, τούτ’ 
η δίψα δεν σβήνει, τούτ’ η μάχη δεν 
παύει, χίλια χρόνια αν περάσουν, 

δεν πεθαίνουμε σκλάβοι»...
ΑΣΦΑΛΩΣ δεν προβλέπονται, 

επί του παρόντος, καλύτερες μέρες. 
Του Ελληνισμού οι κυβερνήσεις, 
Αθηνών και Λευκωσίας, δεν κατόρ-
θωσαν ακόμη να απελευθερώσουν 
τα μυαλά τους από τις διαχρονικές 
πλάνες, αυταπάτες, ψευδαισθήσεις 
και ευσεβοποθισμούς.

- Ο μεν εν Αθήναις Πρωθυ-
πουργός, Κυριάκος Μητσοτάκης, 
επαναλαμβάνοντας το σφάλμα 
(mea culpa ομολόγησε αργότερα 
ο ίδιος το λάθος) τού Ανδρέα Πα-
πανδρέου στο Νταβός του 1988, με 
τον τότε της Τουρκίας Τουργκούτ 
Οζάλ, προχώρησε στη «∆ιακήρυξη 
των Αθηνών Περί Σχέσεων Φιλίας 
και Καλής Γειτονίας» με τον επί 
20ετία μονοκράτορα της Τουρκίας 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, αφήνοντας 
και πάλιν «το Κυπριακό στο ράφι».

- Ο δε εν Λευκωσία Πρόεδρος 
Νίκος Χριστοδουλίδης οπτασιάζεται 
αφρόνως ότι θα επιτευχθεί «λύση» 
του Κυπριακού «αν η Τουρκία αντι-
ληφθεί ότι τα οφέλη της από τη λύση 
θα είναι περισσότερα από την πα-
ρούσα κατάσταση στην Κύπρο». Το 
εκφώνησε και στον μαθητόκοσμο 
που προέβαλε η τηλεόραση του 
ΡΙΚ προχθές Παρασκευή.

- Το «αφρόνως» του Προέδρου 
Χριστοδουλίδη πηγάζει από δύο... 
παραφρονήσεις:

- Η πρώτη έγκειται στο ότι ένας 
Πρόεδρος κατακτημένης επί των 
μισών της εδαφών για μισό αιώνα 
από την Τουρκία χώρας, της Κύ-
πρου, γνοιάζεται ώστε να αποκτήσει 
ο Κατακτητής περισσότερα... οφέλη!

- Η δεύτερη τεκμηριώνεται από 
το ότι ο συγκεκριμένος Πρόεδρος, 
διατελέσας επί χρόνια πανεπιστη-
μιακός μελετητής και συγγραφέας 
για το Κυπριακό και, στη συνέχεια, 

επί δεκαετία πρωτοσύμβουλος του 
Πτ∆ και Υπουργός Εξωτερικών, 
δεν έχει ακόμη αντιληφθεί ο ίδιος 
ποια είναι τα επιδιωκόμενα από την 
Τουρκία, και διακηρυγμένα από το 
1956 κιόλας από την ίδια, αταλά-
ντευτα και επιμόνως υλοποιούμενα 
«φέτα-φέτα» στρατηγικά της οφέλη 
στην Κύπρο. Από τα οποία δεν έχει 
παρεκκλίνει ουδεμία από τις διαδοχι-
κές της κυβερνήσεις, εκλελεγμένες ή 
πραξικοπηματικές, κεμαλικές δεξιές 
και αριστερές, κεμαλο-ισλαμικές ή 
αμιγώς ισλαμικές όπως από το 2002 
του νεο-σουλτάνου Ερντογάν.

ΦΑΝΕΡΟ είναι στην ελλα-δική 
μας και στην κυπριακή μας κυβερ-
νητική πολιτική, Μητσοτάκης και 
Χριστοδουλίδης, έχουν επιλέξει 
ξανά έναντι της Τουρκίας την πο-
λιτική του Κατευνασμού.

Ιστορικά ονομάστηκε έτσι, «Κα-
τευνασμός», από το Σύμφωνο του 
Μονάχου του Σεπτεμβρίου 1938, 
το οποίο προσέφεραν στον Αδόλφο 
Χίτλερ της Ναζιστικής Γερμανί-
ας, που ήδη είχε προσαρτήσει 
την Αυστρία και ορεγόταν μέσω 
Σουδητίας την Τσεχοσλοβακία, οι 
πρωθυπουργοί Νέβιλ Τσάμπερλεν 
της Αγγλίας και Εντουάρ Νταλαντιέ 
της Γαλλίας. Με την ψευδαίσθηση 
ότι, προσφέροντας «οφέλη» στον 
Χίτλερ, θα απέφευγαν τον πόλεμο. 
Ο Ουίνστων Τσώρτσιλ, εναντιωνό-
μενος τότε, είπε: «Η Αγγλία είχε να 
διαλέξει μεταξύ ατιμίας και πολέ-
μου. Προτίμησε την ατιμία και θα 
έχει τον πόλεμο». Αλλά δεν ήταν 
μόνο η Αγγλία. Ο Κατευνασμός 
του Μονάχου έδωσε στον Χίτλερ 
την αυτοπεποίθηση να εξαπολύσει 
με κεραυνοβόλο πόλεμο «Μπλί-
τσκριγκ» το μακελειό του Β’ Πα-
γκοσμίου Πολέμου εναντίον της 
ανθρωπότητας...

ΠΕΝΗΝΤΑ χρόνια επιχειρούν έξωθεν 
και έσωθεν να µεταπείσουν τον λαό. Ν’ 
αλλάξουν τα µυαλά του κυπριακού Ελ-

ληνισµού. Τούρκοι, Εγγλέζοι, Αµερικάνοι 
κι άλλοι πολλοί. Με τους Γενικούς Γραµ-
µατείς του ΟΗΕ τους. Και, ιδίως, µε τους 

εκ των ιθαγενών υποταγµένους τους. 
Πενήντα γρόνους «τον πάτσον τζιαι τον 

κλώτσον τους». Όµως, ο λαός τούς αντι-
στέκεται: «Λογαριάσατε λάθος µε τον 

νου σας εµπόροι, δεν µετριέται πατρίδα, 
λευτεριά µε τον πήχη»
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ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Α
ς ξεκαθαρίσουμε 
με απλή γλώσσα 
μερικά σημαντικά 
δεδομένα μέσα 
στην επιτήδεια 
θολούρα του 
λεγόμενου «δι-

καιωματισμού» και της δήθεν 
ομοφοβίας. Ο άνδρας γεννά και 
η γυναίκα τίκτει. Έτσι τονίζεται ο 
διαφορετικός ρόλος των δύο φύλων 
στη διαδικασία της γέννησης ενός 
παιδιού. Στην εκκλησιαστική υμνο-
λογία υπογραμμίζεται: «Η Παρ-
θένος σήμερον, τον υπερούσιον 
τίκτει». Όταν γεννιέται ένα παιδί, 
μέσα από την ένωση ενός άνδρα 
και μιας γυναίκας, έχει πατέρα και 
μητέρα. Κάθε παιδί έχει απόλυτο 
δικαίωμα σε έναν πατέρα και σε 
μια μητέρα. Όταν οι γονείς χωρί-
σουν, τα παιδιά έχουν και πατέρα 
και μητέρα. Ακόμα και αν ένας 
εκ των δύο ή και οι δύο γονείς 
φύγουν, υπάρχουν ο παππούς και 
η γιαγιά που αναπληρώνουν την 
απουσία τους.

Εδώ και αρκετό καιρό, στην 
Ελλάδα περισσότερο και στην 
Κύπρο λιγότερο, διεξάγεται μια 
απίστευτη εκστρατεία αμφισβή-
τησης και αποδόμησης της πα-
ραδοσιακής οικογένειας, που δι-
αχρονικά στηρίζει και θωρακίζει 
το Έθνος μας. Αυτή η προσπάθεια 
γίνεται στο όνομα του λεγόμενου 
«δικαιωματισμού» και εναντίον, 
τάχα, της «ομοφοβίας». Πριν από 
λίγες ημέρες (16/2/2024) η Βουλή 
των Ελλήνων ψήφισε, κατά πλει-
οψηφία, νομοσχέδιο που κατέθε-
σε η κυβέρνηση Μητσοτάκη για 
την τεκνοθεσία από ομοφυλόφιλα 
ζευγάρια. ∆ιάφοροι υποστηρίζουν 
πως τα ομοφυλόφιλα (όχι ομόφυ-
λα) ζευγάρια πρέπει να έχουν το 
δικαίωμα να έχουν (όχι να κάνουν, 
διότι ∆ΕΝ μπορούν να κάνουν) 
παιδιά. ∆ηλαδή, δύο άνδρες ή δύο 
γυναίκες να δικαιούνται να έχουν 
παιδί ή παιδιά. Πώς θα γίνει αυτό 
αφού ∆ΕΝ υπάρχει ένωση άντρα 
και γυναίκας, ∆ΕΝ υπάρχει πατρό-
τητα, ∆ΕΝ υπάρχει μητρότητα, ∆ΕΝ 
μπορούν να γεννήσουν παιδιά; 

∆ύο άνδρες, που θα το παίζουν 
«πατέρες», ∆ΕΝ μπορούν να τεκνο-
ποιήσουν. ∆ύο γυναίκες, που θα το 
παίζουν «μητέρες», ∆ΕΝ μπορούν 
να τεκνοποιήσουν αν δεν συνερ-
γήσει και το αντίθετο φύλο. Άρα, 
θα υιοθετήσουν παιδιά που θα τα 
γεννήσουν παρένθετες μητέρες. 
Πόσοι είναι αυτοί στην Ελλάδα, 
που διεκδικούν να υιοθετήσουν 
παιδί; Γύρω στα 500 «ζευγάρια», 
από τα οποία ελάχιστα έχουν την 
οικονομική ευχέρεια ν’ αντεπεξέλ-
θουν στις οικονομικές και άλλες 
υποχρεώσεις τους. Γι’ αυτούς τους 
ελάχιστους γίνεται όλος αυτός ο 
ντόρος; Γι’ αυτούς νιώθει τόσο υπε-

ρήφανος ο Έλληνας Πρωθυπουρ-
γός και κορδακίζεται ότι η έγκριση 
του νομοσχεδίου συνιστά «νίκη 
της ∆ημοκρατίας»; Ή μήπως είναι 
διαπιστευτήριά  του σε μιαν παρα-
παίουσα Ευρώπη επειδή, λέγεται, 
ότι ενδεχομένως να διεκδικήσει 
την προεδρία της Commission; 
Ή μήπως τα ανοίγματα προς τους 
ΛΟΑΤΚΙ γίνονται ενόψει των Ευ-
ρωεκλογών του Ιουνίου; Όπως 
και να έχει το πράγμα, εκείνοι 
που υπεράσπιζαν τους παράνο-
μους εισβολείς-μετανάστες στην 
Ελλάδα, πριν από δύο χρόνια, τώρα 
φωνάζουν και για τα «δικαιώματα» 
ομοφυλόφιλων ζευγαριών. 

Μετά την έγκριση του νομοσχε-
δίου από τη Βουλή των Ελλήνων 
– πρώτη Ορθόδοξη χώρα η Ελλάδα, 
διέπραξε αυτό το πρωτοφανές ολί-
σθημα – δεν πρέπει να αποκλείεται 
τα ομοφυλόφιλα ζευγάρια να δι-
εκδικήσουν ενώπιον δικαστηρίου 
την κατάργηση των όρων πατέρας 
και μητέρα και την αντικατάστασή 
τους από τους νεοφανείς όρους 
«γονέας Α» και «γονέας Β», στο 
όνομα της ισότητας. Τι θα είναι ο 
«γονέας Α» και τι ο «γονέας Β»; 
Άντρας και άντρας, γυναίκα και 
γυναίκα. Ας υποθέσουμε ότι η 
Βουλή των Ελλήνων – ίσως και 
η Βουλή της Κύπρου – εγκρίνουν 
τους πιο πάνω όρους. ∆ηλαδή, θα 
κατοχυρώνεται το «δικαίωμα» των 
ομοφυλόφιλων ζευγαριών να υι-
οθετούν παιδιά, μέσω παρένθετης 
μητέρας, αλλά τα δικαιώματα του 
ανήλικου παιδιού πώς κατοχυρώ-
νονται; Το παιδί, πώς θα αποκαλεί 
τους «γονείς» του έστω και αν του 
δίνουν απέραντη αγάπη; «Μπαμπά 
Α» και «μαμά Β»; 

Είναι ανθρώπινο δικαίωμα των 

ομοφυλόφιλων ζευγαριών στην 
τεκνοθεσία, φωνάζουν οι υπερα-
σπιστές τους. Τα δικαιώματα είναι 
πάρα πολύ μεγάλο ζήτημα ώστε να 
ευτελίζονται και να παραβιάζονται 
με αυτόν τον κοινωνικά, εθνικά, 
ηθικά, δημογραφικά, επικίνδυνο 
τρόπο από αξιώσεις οποιωνδήπο-
τε. Τα δικαιώματα ομοφυλόφιλων 
ζευγαριών ήδη κατοχυρώνονται 
από το σύμφωνο συμβίωσης. Για-
τί χρειαζόταν και νόμος που δεν 
έχει άλλον  εμφανή στόχο, παρά 
την υπονόμευση και διάλυση της 
παραδοσιακής οικογένειας, αυτού 
του διαχρονικού και πανίσχυρου 
στηρίγματος του ελληνικού μας 
Έθνους; Όπως ο Αντώνης Σαμα-

ράς, πρώην Πρωθυπουργός της 
Ελλάδος και νυν βουλευτής της 
Ν. ∆ημοκρατίας, επισήμανε στη 
Βουλή: «Όταν έρχεται το ίδιο το 
κράτος και παραχωρεί παιδιά προς 
τεκνοθεσία σε ζευγάρια του ίδιου 
φύλου, δηλαδή τα δίνει στην επί-
βλεψη δύο “πατεράδων” ή δύο “μα-

νάδων”, τότε η ίδια η Πολιτεία τούς 
αφαιρεί οριστικά το δικαίωμα να 
έχουν ΚΑΙ μάνα ΚΑΙ πατέρα». 

Ποια είναι η πυρηνική δύναμη 
του Ελληνισμού; Η οικογένεια, η 
οποία είναι διαιωνίως διακριτή σε 
πατέρα (άντρα), μητέρα (γυναίκα) 
και παιδιά. Με τον παππού και 
τη  γιαγιά σχηματίζουν το θεμέλιο 
βιολογικής και εθνικής επιβίωσης 
με εξίσου ανάλογο συναισθηματικό, 
συμβολικό και δημογραφικό βά-
ρος. Ανταπαντούν οι υπερασπιστές 
των ομοφυλόφιλων ζευγαριών και 
ερωτούν: Όλα τα κανονικά ζευγά-
ρια είναι ικανά να μεγαλώσουν τα 
παιδιά τους; Όχι, βέβαια. Όμως 
είναι προτιμότερο ένα κανονικό 

ζευγάρι σε κρίση παρά ένα ζευγάρι 
είτε ανδρών είτε γυναικών αλλά με 
έκδηλη συναισθηματική σύγχυση 
του παιδιού, που δεν θα γνωρί-
ζει ποιος είναι ο «πατέρας» και 
ποια είναι η «μητέρα». Στη Γαλλία 
έχουν καταργηθεί ο πατέρας και 
η μητέρα και χρησιμοποιούνται 

«γονέας Α» και «γονέας Β». Αυτό 
θέλουν οι Έλληνες;

Στις ΗΠΑ και σε ευρωπαϊκές 
χώρες εκδηλώθηκε το λεγόμενο κί-
νημα Woke. Πρόκειται για ένα «κί-
νημα αφύπνισης», που εμφανίστηκε 
μετά τη δολοφονία ενός μαύρου 
από αστυνομικούς. Σύντομα πήρε 
διαστάσεις ώστε σε πανεπιστήμια 
και ακαδημαϊκούς κύκλους κατη-
γορούνται διανοούμενοι, φιλόσοφοι, 
συγγραφείς, πολιτικοί ηγέτες ως 
ρατσιστές, σεξιστές, ομοφοβικοί και 
απαιτείται εξοστρακισμός τους. Ο 
γνωστός Έλληνας φιλόσοφος και 
στενός σύμβουλος του Μητσοτάκη, 
Στέλιος Ράμφος, διασάλπισε: «Τα 
παιδιά έχουν ανάγκη από πατέρα 
και μάνα, όχι από “φροντιστές” που 
τα αγαπάνε… Φιλελευθερισμός δεν 
σημαίνει ότι μπορεί ο νοσοκόμος 
να γίνει γιατρός, επειδή φροντίζει 
και αγαπάει τον ασθενή»! 

Τα παιδιά ∆ΕΝ είναι πειραμα-
τόζωα, ούτε παίγνια πολιτικών, 
κομματικών, ψηφοθηρικών σκο-
πιμοτήτων και ξενόφερτων μαϊ-
μουδισμών ως βολική διέξοδος 
σε κρίσιμα εθνικά ζητήματα. Το 
αφύσικο δεν μπορεί να νομιμοποι-
είται ως φυσικό. Τι κάνει ο καθένας 
στο κρεβάτι του δεν αφορά κανέ-
ναν. Και κανένας δεν δικαιούται να 
επιβάλει στους άλλους όσα αφύσι-
κα διεκδικεί. Ο Ελληνισμός ∆ΕΝ 
είναι υποχρεωμένος να πιθηκίζει 
αμερικανιές, ούτε να υιοθετεί ευ-
ρωπαϊκές ανωμαλίες. Η Ιστορία 
πρέπει να διδάσκει: Στα πρόθυρα 
κατάληψης της Κων/πολης από 
τους Οθωμανούς, η βυζαντινή ελίτ 
δίχαζε τους πιστούς για το φύλο 
των αγγέλων. Προφανώς, γι’ ακό-
μα μια φορά, ο Ελληνισμός δεν 
μανθάνει… 

Ο άνδρας γεννά, η γυναίκα τίκτει και η άθλια επίθεση
για την καταστροφή της παραδοσιακής οικογένειας ΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙ∆ΗΣ

Τα παιδιά ∆ΕΝ είναι πειραµατόζωα ούτε 
παίγνια πολιτικών, κοµµατικών, ψηφο-

θηρικών σκοπιµοτήτων και ξενόφερτων 
µαϊµουδισµών. Το αφύσικο δεν µπορεί να 
νοµιµοποιείται ως φυσικό. Ο Ελληνισµός 

∆ΕΝ είναι υποχρεωµένος να πιθηκίζει 
αµερικανιές, ούτε να υιοθετεί ευρωπαϊ-

κές ανωµαλίες. Η Ιστορία πρέπει να διδά-
σκει: Στα πρόθυρα κατάληψης της Κων/

πολης από τους Οθωµανούς, η βυζαντινή 
ελίτ δίχαζε τους πιστούς για το φύλο των 
αγγέλων. Προφανώς, γι’ ακόµα µια φορά, 

ο Ελληνισµός δεν µανθάνει… 
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Το μόνιμο όνειρο του κα-
τοχικού ηγέτη, Ερσίν Τατάρ, 
είναι να δει τα Βαρώσια να 
μετατρέπονται σε Λας Βέγκας 
της Μεσογείου. Το θέμα ξα-
νάφερε στην επικαιρότητα το 
δημοσίευμα της βρετανικής 
«Daily Express», σύμφωνα 
με το οποίο ξένοι δισεκατομ-
μυριούχοι σχεδιάζουν να δη-
μιουργήσουν ένα μεσογειακό 
Λας Βέγκας, στην περίκλειστη 
περιοχή της κατεχόμενης πόλης. 
Το δημοσίευμα συνέπεσε με 
επίσκεψη που πραγματοποίησε 
ο Τατάρ στη σκλαβωμένη πόλη, 
συνοδεύοντας Βρετανούς φιλό-
τουρκους βουλευτές. Ο ίδιος ο 
ψευδοπρόεδρος δήλωσε ότι με 
τους βουλευτές αυτούς δεν συ-
ζήτησε το θέμα της μετατροπής 
των Βαρωσίων σε Λας Βέγκας.

Αυτό, όμως, δεν σημαίνει ότι 
ο παπαγάλος του Ερντογάν δεν 
έχει μονίμως στο μυαλό του ένα 
βαρωσιώτικο Λας Βέγκας.

Όταν ήταν ψευδοπρωθυ-
πουργός, πάλι είχε ξετυλίξει το 
όνειρό του να κάνει τα Βαρώσια 
πρωτεύουσα των καζίνων και 
του τζόγου! Και, μάλιστα, για να 
προσδώσει γκλαμουριά στην 
ιδέα του, είχε δηλώσει ότι «παλαι-
ότερα το Βαρώσι ήταν μια πόλη 
που προσέλκυε διασημότητες 
όπως η Μέριλιν Μονρόε και 
η Σοφία Λόρεν». Βέβαια, εγώ 
δεν θυμάμαι να είχε έρθει καμιά 
φορά η Μέριλιν Μονρόε στην 
Αμμόχωστο. Αλλά και να ήρθε, 
πού έμεινε; Έμεινε σε κάποιο 
ξενοδοχείο στην κοσμοπολίτικη 
πόλη που είχαν δημιουργήσει με 
τον μόχθο, την εργατικότητα και 
τον οραματισμό τους οι Ελληνο-
κύπριοι. Δεν έμεινε σε κανένα 
χάνι που έχτισαν οι απόγονοι 

του Λαλά Μουσταφά.
Παρ’ όλα αυτά, ο γενικός δι-

ευθυντής του Εβκάφ, Μουσταφά 
Τουμέρ, ισχυρίστηκε ότι το 95% 
της κλειστής πόλης των Βαρωσί-
ων ανήκει στο μουσουλμανικό 
αυτό θρησκευτικό ίδρυμα και 
ότι βρήκαν και σχετικά έγγρα-
φα, σύμφωνα με τα οποία ο 
κατακτητής της Αμμοχώστου, 
το 1571, Λαλά Μουσταφά, είχε 
αγοράσει τη γη εκεί με δικά του 
χρήματα! Λες και χρειαζόταν να 
πληρώσει κιόλας, τη στιγμή που 
πήρε μούχτιν τα κατακτημένα 
εδάφη της πόλης, ανεμίζοντας 
απλώς το γιαταγάνι του. Αλλά ο 
Τουμέρ επεστράτευσε αυτό το 
γελοίο επιχείρημα, ότι ο Λαλά 
αγόρασε με δικά του λεφτά τα 
Βαρώσια, για να δώσει «νομι-
μότητα» στον ισχυρισμό του ότι 
σχεδόν ολόκληρη η πόλη ανήκει 
στο Εβκάφ.

Τι λες, ρε Μουσταφά; Η 
βαρβαρότητα δεν νομιμοποιεί 
την ιδιοκτησία. Κι αν θέλεις να 
μιλήσουμε για τους πραγματι-
κούς ιδιοκτήτες, εμείς έχουμε 
αρχαιότατα κκοτσιάνια, που 
αποδεικνύουν πέραν πάσης 
λογικής αμφιβολίας ότι αυτοί 
ήταν ο Τεύκρος ο Τελαμώνι-
ος, ο Ευαγόρας, ο Ονήσιλος και 
άλλοι. Οι Μουσταφάδες ήρθαν 
χιλιάδες χρόνια μετά.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

«Θα πρέπει να ανάψουμε τις 
μηχανές, όλοι μαζί, για να εφαρ-
μόσουμε με επιτυχία τη μεταρ-
ρύθμιση», ήταν το μήνυμα του Κυ-
βερνητικού Εκπροσώπου μετά την 
έκτακτη σύσκεψη του Προέδρου 
Χριστοδουλίδη με τους πολιτικούς 
αρχηγούς για τα προβλήματα που 
αναφύονται στην πορεία προς τη 
μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης. Μια σύσκεψη που 
έπρεπε να είχε πραγματοποιηθεί 
πολύ νωρίτερα, αφού τα προβλήμα-
τα και τα εμπόδια στην εφαρμογή 
αυτής της τεράστιας μεταρρύθμισης 
όχι μόνο φώναζαν, αλλά ούρλιαζαν 
εδώ και καιρό.

Εν πάση περιπτώσει, έστω και 
καθυστερημένα, καλούνται όλοι να 
ανάψουν τις μηχανές τους, όπως 
είπε και ο Κωνσταντίνος Λετυ-
μπιώτης, για να ξεκινήσει μια 
μεγάλη κοινή προσπάθεια ώστε 
η μεταρρύθμιση να υλοποιηθεί 
από την πρώτη Ιουλίου. «Κοινή 
προσπάθεια» είναι οι λέξεις-κλειδιά 
για την επιτυχία του εγχειρήματος. 
Κυβέρνηση, Βουλή και οι υφιστά-
μενες δημοτικές Αρχές οφείλουν να 
συνεργαστούν με αποφασιστικότητα 
και χωρίς αμφιταλαντεύσεις για 
να μπορέσουν να απολαύσουν οι 
δημότες τις ποιοτικότερες και φθη-
νότερες δημοτικές υπηρεσίες που 
τους είχαν υποσχεθεί οι πολιτικοί.

Τους φαντάζομαι, μάλιστα, να 

τραγουδούν όλοι μαζί το... δημοτικό 
άσμα της κλεφτουριάς του Εικοσιένα 
(μιας και πλησιάζει και η εθνική 
επέτειος της 25ης Μαρτίου):

«Ο γέρο Δήμος πέθανε, 
ο γέρο Δήμος πάει»!
Εννοώντας, βεβαίως, τους πα-

λιούς Δήμους που αποχαιρετούμε 
για πάντα, για να τους διαδεχθούν 
οι νέοι που δημιουργούνται με τη 
μεταρρύθμιση.

Ωστόσο, μαζί με τον γέρο Δήμο 
που πέθανε (για την ακρίβεια δεν 
πέθανε ακόμα, είναι στα τελευταία 
του), θα πρέπει να θάψουμε και 
τις νοοτροπίες του παρελθόντος 
και τις μικροπολιτικές τακτικές και 
την αλληλοεπίρριψη ευθυνών για 
τυχόν αποτυχίες και αστοχίες στην 
εφαρμογή της μεταρρύθμισης.

Η υλοποίηση της μέγιστης κοι-

νωνικής κατάκτησης, εκείνης του 
ΓεΣΥ, που πραγματοποιήθηκε με 
τη σύμπραξη της προηγούμενης 
Κυβέρνησης και όλων των κομμά-
των, είναι ένας καλός οδηγός και 
πρότυπο για την επιτυχή εφαρμογή 
και της μεταρρύθμισης της Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης.

Κατά σύμπτωση, ο άνθρωπος 
που είχε αναλάβει την υλοποίηση 
του ΓεΣΥ, ως Υπουργός Υγείας τότε, 
είναι ο ίδιος που επιφορτίζεται σή-
μερα, ως Υπουργός Εσωτερικών, με 
το έργο της μεγάλης μεταρρύθμισης 
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Όλοι 
έχουν καθήκον να τον βοηθήσουν 
να επιτύχει. Όλοι έχουν ψηφίσει τη 
μεταρρύθμιση και όλοι οφείλουν να 
την στηρίξουν. Αλλιώς, θα νοσταλγού-
με τον... «Γέρο Δήμο» που πέθανε.

ΜΠΟΞΕΡ

Οι Μουσταφάδες ήρθαν 
χιλιάδες χρόνια μετά...

Όσο πάνε μειώνονται ανησυ-
χητικά οι πολύτεκνες οικογένειες 
στη μικρομεγαλονησίδα μας. Τη 
δραματική αυτή διαπίστωση έκανε 
στην εφημερίδα μας ο πρόεδρος της 
Οργάνωσης Πολυτέκνων, Ντίνος Ολύ-
μπιος, ο οποίος ανέφερε επίσης ότι η 
Οργάνωση ζητεί ιδιαίτερη συνάντηση 
με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, 
για συζήτηση των αιτημάτων τους. 

Κύριε Νίκο μου, εσείς που 
είσαστε και πολύτεκνος, αντιλαμ-
βάνεστε καλύτερα τα προβλήματα 
των... ομολόγων σας, ή καλύτερα... 
ομοτέκνων σας. Ιδιαίτερα σε μια 
περίοδο που η ακρίβεια χτυ-
πά αλύπητα και είναι ένας από 
τους αποτρεπτικούς παράγοντες 
για να αποκτήσουμε και άλλους 
πολύτεκνους. Και χρειαζόμαστε 
απεγνωσμένα τους πολύτεκνους, 
αφού εμείς οι Ελληνοκύπριοι με-
τατρεπόμαστε σε μειονότητα στην 
ίδια την πατρίδα μας. 

Υπάρχουν αρκετά μέτρα που 
μπορούν να ληφθούν. Να περικο-
πούν, ας πούμε, οι πολυσυντάξεις 
από τους πολυσυνταξιούχους, για 
να στηριχθούν οι πολυταλαιπω-
ρημένοι πολύτεκνοι.

Να κάτσει ο κύριος Κεραυνός με 
την κυρία Μαριλένα και να δούνε 
πώς μπορούν να εξασφαλίσουν 
τα ανάλογα εκατομμύρια που να 
δοθούν γενναιόδωρα σε όσους 

Ελληνοκύπριους τεκνοποιούν 
και ειδικότερα στους πολύτεκνους. 
Να ιδρυθεί επί τούτου από την 
Κυβέρνηση και ένα ειδικό Ταμείο 
Αλληλεγγύης. Ταμείο... Αλληλε-
γκύων να το ονομάσετε. 

Και να προχωρήσει και ο Αρ-
χιεπίσκοπος ημών, πέρα από την 
υπόσχεσή του να δίνει στις πολύ-
τεκνες οικογένειες επίδομα του-
λάχιστον 100 ευρώ τον μήνα, για 
κάθε παιδί πέραν των δύο παιδιών, 
να υποσχεθεί ότι η Εκκλησία θα 
διαθέσει για τον ίδιο σκοπό αρκετά 
εκκλησιαστικά οικόπεδα (τα οποία 
θα είναι γνωστά σαν... οικοπαιδάκια).

Άντε Μακαριότατε, κινηθεί-
τε πριν να δούμε την πάλαι ποτέ 
Νήσο των Αγίων να μετατρέπεται 
σε Νήσο των... Μουσουλμάνων! 

Το πρόβλημα της υπογεννητικότητας 
αποτελεί πραγματικά μιαν ωρολογια-
κή βόμβα που απειλεί το μέλλον της 
πατρίδας μας. Ας αντιμετωπίσουμε, 
λοιπόν, αυτή τη βόμβα με ένα δικό 
μας... μπουμ! Ένα... baby boom!

Και ας γίνει σύνθημά μας το αγα-
πημένο τραγούδι της Χαρούλας 
Αλεξίου «Έλα αγάπη μου, έλα, να 
κάνουμε έναν Έλληνα ακόμα» (γιατί 
οι Τούρκοι αυξάνονται πέντε-πέντε)!

Είχα ήδη τελειώσει το κείμενο 
αυτό, όταν διάβασα την είδηση ότι 
ανακάμπτει ο πληθυσμός της σπά-
νιας φώκιας Monachus monachus 
στην Κύπρο. Από 12 που ήταν πριν 
από μερικά χρόνια, έχει φθάσει σή-
μερα στις 22. Γεννάνε, λοιπόν, οι 
φώκιες μας. Εμείς;

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Οι... φώκιες μας γεννούν. Εμείς;

Υπόθεση όλων η μεταρρύθμιση Η ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Έκρηξη σημειώθηκε το βράδυ της Τρίτης (20/2) σε οικία στη Μακεδονί-
τισσα και είχε ως αποτέλεσμα τον τραυματισμό 18χρονης. Με το άκου-
σμα της είδησης, το μυαλό όλων πήγε στο κακό. Στα συνηθισμένα… Ότι, 
δηλαδή, επρόκειτο για εγκληματική ενέργεια και ξεκαθάρισμα λογαρια-
σμών του υποκόσμου. Τελικά, όπως ανακοινώθηκε δύο ημέρες μετά από 
την Αστυνομία, η έκρηξη προήλθε από διαρροή υγραερίου.
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Τι γάντι να ρίξουμε στην Τουρκία;

Να και μια είδηση που σε γε-
μίζει με αισιοδοξία και ελπίδα για 
το μέλλον του τόπου. Μαθητές της 
Σχολής Pascal Education, υπό 
την καθοδήγηση καθηγητή τους, 
κατάφεραν να φτιάξουν ένα μικρό 
θαύμα. Κατασκεύασαν το πρώτο 
συνομιλητικό ρομπότ τεχνητής νο-
ημοσύνης για την εκπαίδευση, που 
το ονόμασαν «Αϊνστάιν Τζούνιορ». 
Όπως αναφέρεται σε ανακοίνωση 
της Σχολής, ο «Αϊνστάιν Τζούνιορ» 
αντιπροσωπεύει «ένα σημαντικό 
άλμα προόδου στον τομέα της εκ-
παιδευτικής τεχνολογίας. Αυτό το 
καινοτόμο συνομιλητικό ρομπότ δη-
μιουργήθηκε για να επανασχεδιάσει 
τον τρόπο με τον οποίο οι μαθητές 
αλληλεπιδρούν με το εκπαιδευτικό 
περιεχόμενο και για να υποστηρίζει 
το ταξίδι τους στη μάθηση».

Η ανάπτυξη του εκπληκτικού αυ-
τού ρομπότ δημιούργησε συνεργασία 
με πολλά σχολεία και εκατοντάδες 
μαθητές. Και μάλιστα τώρα κάνει 
και διεθνή σταδιοδρομία, έχοντας 
κερδίσει την προσοχή του διεθνούς 

κοινού και συνδέοντας μαθητές και 
δασκάλους απ’ όλον τον κόσμο.

Ο Ελπιδοφόρος Αναστασίου, ο 
εκπαιδευτικός που έπαιξε καθοριστικό 
ρόλο στην καθοδήγηση των μαθητών 
στο συγκεκριμένο έργο, εξέφρασε 
υπερηφάνεια για το επίτευγ-
μα καθώς και ενθουσια-
σμό για το μέλλον της 
εκπαίδευσης με την 
τεχνητή νοημοσύ-
νη. Κι εμείς, με τη 
σειρά μας, να συγ-
χαρούμε θερμά τα 
παιδιά και τον κύριο 
Ελπιδοφόρο για τα... ελ-
πιδοφόρα μηνύματα που 
μας έστειλαν!

Και εκφράζοντας τον θαυμα-
σμό μας για όσα πέτυχαν με ζήλο, 
σκληρή δουλειά, όραμα, αφοσίωση 
και πολύ ταλέντο αυτά τα παιδιά, 
δεν μπορούμε, την ίδια ώρα, να μη 
φέρουμε στο μυαλό μας ότι αυτό το 
Κράτος, έχοντας στη διάθεσή του 
τεράστιους πόρους και ανθρώπινο 
δυναμικό, κατάφερε να έχει στο 

παθητικό του μια τεράστια αλυσίδα 
από κραυγαλέες αποτυχίες. 

Από πού να ξεκινήσουμε και πού 
να σταματήσουμε; Από τους κρατι-
κούς server που πλημμύρισαν; Από 
την κατάρρευση του συστήματος 

e-justice; Από την αποτυ-
χία της εφαρμογής του 

συστήματος απενερ-
γοποίησης κινητών 
στις Φυλακές; Από 
το τερματικό στο 
Βασιλικό, όπου 
πληρώσαμε 500 

εκατομμύρια, δεν 
έχει τελειώσει ούτε 

το μισό και μας ζητάνε 
και άλλα 200 εκατομμύρια; 

Και να σκεφτεί κανένας ότι δεν 
χρειάζεται και η ιδιοφυία ενός... 
Αϊνστάιν για να λαμβάνονται 
σωστές αποφάσεις. Χρειάζονται 
απλώς ικανότητα, ορθή κρίση και 
αίσθημα ευθύνης από αυτούς που 
παίρνουν τις κρίσιμες αποφάσεις. 
Αλλά δυστυχώς δεν...

ΜΠΟΞΕΡ

Τι ακούμε, Θεέ μου, από τους 
πολιτικούς μας! Ο ΓΓ του ΑΚΕΛ, 
Στέφανος Στεφάνου, κάλεσε τον 
Πρόεδρο Χριστοδουλίδη να... ρίξει 
το γάντι στην Τουρκία! Δήλωσε 
συγκεκριμένα: «Εδώ βρίσκεται το 
κλειδί. Στην ανάληψη ουσιαστικών 
πρωτοβουλιών που να ρίχνουν το 
γάντι στην Τουρκία, που να θέτουν 
την κατοχική δύναμη στη διαδι-
κασία να πρέπει ν’ αποδείξει τις 
προθέσεις και τη βούλησή της».

Εντάξει, κύριε Στέφανέ μου. 
Αλλά, από ό,τι ξέρουμε, η φράση 
«ρίχνω το γάντι» σημαίνει βασικά 
ότι καλώ τον άλλον σε μονομαχία 
και είναι κατάλοιπο της εποχής 
των ιπποτών. Δεν φαντάζομαι να 
καλείτε τον Πρόεδρο να προκαλέσει 
σε μονομαχία τον Ερντογάν.

Εν πάση περιπτώσει, ποιες άλλες 
«ουσιαστικές πρωτοβουλίες» μπορεί 

να αναλάβει ο κ. Χριστοδουλίδης, 
που να αναγκάσουν την Τουρκία 
ν’ αποδείξει τις προθέσεις και τη 
βούλησή της; Να της βάλει το... 
«λουκούμι» του φυσικού αερίου 
στο στόμα (όπως είχε προτείνει τότε 
ο αείμνηστος Πρόεδρος Χριστόφιας), 
για να δούμε αν θα το καταβροχθίσει;

Μα δεν είδατε τι κάνει από κάτω 
μας (γεωγραφικώς), προσπαθώντας να 
πείσει την Αίγυπτο να καθορίσει ΑΟΖ 
με την Τουρκία, τάζοντας στον Σίσι 
να του «παραχωρήσει», σαν μπαξίσι, 
μεγάλο μέρος της ΑΟΖ της Κύπρου 
και της Ελλάδας, για να τον δελεάσει; 

Ποιες άλλες προθέσεις του θέ-
λουμε να μας δείξει ο σουλτάνος; 
Αφού μας τις δείχνει με κάθε τρόπο 
και με κάθε ευκαιρία.

Και τι γάντι να του ρίξουμε; Αυτό 
που χαρακτηρίζει την πολιτική μας 
εδώ και μισόν αιώνα; Ότι, δηλαδή, 

συμπεριφερόμαστε στην Τουρκία... 
«με το γάντι»;

Όσο για τη δήλωση του Προέδρου 
της Δημοκρατίας, ότι «είναι αναγκαία 
η οικοδόμηση εμπιστοσύνης ανάμεσα 
στην Κυπριακή Δημοκρατία και την 
Τουρκία», τι να πούμε; Δηλαδή, για 
να καταλάβουμε, ποιος δεν έχει εμπι-
στοσύνη στον άλλον και χρειάζεται η 
οικοδόμησή της; Εμείς, σίγουρα, έχουμε 
κάθε λόγο να μην έχουμε εμπιστοσύνη 
στην Τουρκία. Η Τουρκία, όμως; Δεν 
μας έχει εμπιστοσύνη και πρέπει να 
την κερδίσουμε; Είναι σαν να λέμε 
ότι ο βιαστής δεν έχει εμπιστοσύνη 
στο θύμα του. Και τι ακριβώς πρέπει 
να κάνουμε για να κερδίσουμε την 
εμπιστοσύνη της Τουρκίας; Εγώ 
δεν έχω απάντηση σ’ αυτό. Ελπίζω 
να έχει ο Πρόεδρος, που έκανε και 
τη διαπίστωση.

ΜΠΟΞΕΡ

Ο αισιόδοξος στόχος των 80.000 
ηλεκτρικών οχημάτων, που θα 
κυκλοφορούν στους κυπριακούς 
δρόμους μέχρι το 2030, φαίνεται 
πια εφικτός, δήλωσε χαρούμενος 
ο Υπουργός Μεταφορών, Αλέξης 
Βαφεάδης.

Αλλά επειδή σ’ αυτόν τον τόπο 
η προνοητικότητα και η προετοι-
μασία δεν είναι από τα δυνατά μας 
σημεία, διερωτώμαι αν θα είμα-
στε, από όλες τις απόψεις, πλήρως 
έτοιμοι να μεταβούμε στην εποχή 
της ηλεκτροκίνησης. 

Πάρτε, για παράδειγμα, το θέμα 
της φόρτισης των οχημάτων. Ναι, 
μεν, η Βουλή έχει εγκρίνει τους 

Κανονισμούς, βάσει των οποίων τα 
πρατήρια πετρελαιοειδών θα έχουν 
πλέον τη δυνατότητα εγκατάστασης 
σημείων φόρτισης ηλεκτροκίνη-
των οχημάτων, αλλά υπάρχει και 
το ευρύτερο θέμα των σημείων 
φόρτισης. Με την πλήρη εφαρμογή 
της ηλεκτροκίνησης, θα πρέπει ο 
κάθε οδηγός να έχει στη διάθεσή 
του ένα εύχρηστο σημείο φόρτισης, 
για να κάνει εύκολα και γρήγορα 
τη δουλειά του. 

Τώρα πηγαίνεις στο πρατήριο 
πετρελαιοειδών και μέσα σε ένα-δυο 
λεπτά σού γεμίζουν το ντεπόζιτο 
και φεύγεις. Με τους φορτιστές 
στα πρατήρια τι θα γίνεται; Πόση 

ώρα θα χρειάζεται 
φόρτιση το όχημα; 
Και πόσα αυτοκί-
νητα θα μπορούν 
να εξυπηρετούνται 
στα πρατήρια, αν θα 
χρειάζεται αρκετή ώρα 
για τη φόρτιση; Και πόσοι 
θα έχουν την υπομονή να περι-
μένουν και δεν θα δημιουργηθεί... 
φορτισμένη ατμόσφαιρα από τους 
ανυπόμονους; 

Όλα αυτά, φαντάζομαι, τα έχουν 
υπ’ όψιν τους οι αρμόδιοι, ώστε να 
βρουν έγκαιρα (το τονίζω, έγκαιρα) 
τις καλύτερες και πρακτικότερες 
λύσεις, όταν θα έρθει η στιγμή να 

κυκλοφορούμε 
όλοι με ηλεκτρο-
κίνητα οχήματα. 

Αν συμμε-
ρισθούμε την 

αισιοδοξία του 
Υπουργού, μέχρι το 

2030 θα κυκλοφορούν 
στους δρόμους μας 80.000 ηλε-

κτροκίνητα οχήματα. Προσπαθήστε 
να φανταστείτε εκείνη την ωραία 
εποχή, χωρίς τα βλαβερά καυσαέρια 
να αιωρούνται στην ατμόσφαιρα.

Μέχρι τότε ελπίζουμε να τελειώσει 
και το τερματικό στο Βασιλικό (με... 
«βασιλικές» δαπάνες), για να φέρουμε 
επιτέλους το φυσικό αέριο, από το 

οποίο να παράγουμε φθηνή ηλεκτρι-
κή ενέργεια, ώστε και η τροφοδοσία 
των ηλεκτρικών αυτοκινήτων να γί-
νεται με χαμηλό κόστος. 

Η πιο άβολη στιγμή, πάντως, θα 
είναι να πέσεις σε μποτιλιάρισμα και 
να σου τελειώσει η φόρτιση. Γι’ αυτό 
στα αυτοκίνητα του μέλλοντος θα πρέ-
πει να υπάρχει πρόβλεψη, ώστε μαζί 
με το εφεδρικό ελαστικό να υπάρχει 
και εφεδρική... ηλεκτρογεννήτρια. 

Α! Και προσοχή κατά την οδή-
γηση. Θα είναι σχήμα οξύμωρο να 
οδηγείς ηλεκτροκίνητο αυτοκίνητο 
και να το ρίχνεις πάνω σε... στύλο 
της Ηλεκτρικής!

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Θα αρκούν τα σημεία φόρτισης;

Ένας μαθητικός «Αϊνστάιν» made in Cyprus ART AERI  
Τζoν Κένεντι

Ο Τζoν Φιτζέραλντ Κένεντι, 
«Τζoκ», ήταν ο 35ος Πρόεδρος 
της Αμερικής, ο πρώτος και τε-
λευταίος καθολικός Πρόεδρος 
με ιρλανδική καταγωγή. Γεν-
νήθηκε στη Μασαχουσέτη στις 
29/5/1917, ορκίστηκε Πρόεδρος 
στις 20/1/1961, στην ομιλία εγκα-
θίδρυσής του είπε τη διάσημη 
φράση «Ρώτα όχι τι μπορεί να 
κάνει η χώρα σου για σένα, αλλά 
τι μπορείς εσύ να κάνεις για τη 
χώρα σου». Κέρδισε τις εκλογές 
με διαφορά εκατό χιλιά-
δων ψήφων από τον 
ανθυποψήφιό του 
Ρίτσαρντ Νίξον. 
Δολοφονήθη-
κε στο Ντάλας 
του Τέξας στις 
22/11/1963, σε 
ηλικία μόλις 46 
ετών. Ήταν το δεύτερο 
από εννέα παιδιά, από-
φοιτος φημισμένων σχολείων, 
όπως το Dexter και Choate και 
Πανεπιστημίων όπως το LSE, 
Princeton και Harvard. Το 1941 
κατετάγη στο Ναυτικό, όπου ως 
ανθυποπλοίαρχος τορπιλακάτου 
παρασιμοφορήθηκε επ’ ανδρα-
γαθία. Ήταν παντρεμένος με την 
Ζακλίν Μπουβιέ και είχε δύο 
παιδιά. Η κόρη του είναι σήμε-
ρα η Πρεσβευτής της Αμερικής 
στην Αυστραλία, ενώ ο γιος του 
πέθανε σε τραγικό αεροπορικό 
δυστύχημα. 

Το 1946 εξελέγη για πρώτη 
φορά στο Αμερικανικό Κογκρέσο 
σε ηλικία 29 ετών, ενώ το 1952 
εξελέγη στη Γερουσία σε ηλι-
κία 35 ετών. Το 1961 εξελέγη 
Πρόεδρος σε ηλικία 43 ετών. 
Ανήκε στο Δημοκρατικό Κόμμα 
και ήταν φίλος της Κύπρου. Ίσως 
η σπουδαιότερη ομιλία του εκτός 
Αμερικής να έγινε το 1963, όταν 
στο τείχος του Δυτικού Βερολί-
νου της Δυτικής Γερμανίας είπε 
την ιστορική φράση « Είμαι ένας 

Βερολινέζος». 
Η Προεδρία του σημαδεύτηκε 

κυρίως από 2 σημαντικά γεγονό-
τα: την αποφασιστικότητά  του να 
προωθήσει διά πυρός και σιδήρου 
από το Κογκρέσο νομοσχέδια για 
κατοχύρωση των δικαιωμάτων 
των μαύρων και άλλων μειονο-
τήτων (Civil Rights Acts) σε μια 
εποχή που ορισμένες πολιτείες 
θεωρούσαν ακόμα τους μαύρους 
ως δεύτερης τάξης πολίτες. Τελικά 

τα νομοσχέδια εγκρίθηκαν και 
ψηφίστηκαν σε νόμους 

επί προεδρίας του 
διαδόχου του 

Λίντον Τζόνσον 
το 1964, βασι-
ζόμενος και 
βοηθούμενος 
από τη μνήμη 

του δολοφονη-
θέντος Προέδρου. 

Την αποφασιστικότητά 
του να μετακινήσει από την 

Κούβα πυραύλους που είχε το-
ποθετήσει παράνομα η Σοβιετι-
κή Ένωση. Η κρίση της Κούβας,  
που διήρκεσε 13 μέρες, έφερε 
την ανθρωπότητα στο χείλος του 
Β’ Παγκοσμίου Πολέμου. Με επι-
δέξιους όμως χειρισμούς κατά-
φερε να αποφύγει την κρίση παρ’ 
όλες τις πιέσεις που δεχόταν από 
τους Στρατηγούς για εισβολή της 
Κούβας.

Ο Τζον Κένεντι επέδειξε και 
πλούσιο συγγραφικό έργο, με 
τα ακόλουθα βιβλία:

Γιατί η Αγγλία κοιμόταν – 1940
Η ανάμνηση του Τζο – 1945
Προφίλ Θάρρους – 1956 

(Βραβείο Πούλιτζερ)
Η στρατηγική της ειρήνης 

– 1960  
Το 2023 συμπληρώθηκαν 60 

χρόνια από τη δολοφονία του και 
η χώρα τον τίμησε με την έκδοση 
αναμνηστικών νομισμάτων.

Για περισσότερες πληροφορίες 
αποταθείτε στο www.artaeri.com. 
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Π
όλεμοι, φτώχια, 
εξαθλίωση, πεί-
να, δυστυχία. 
Όλες οι κατά-
ρες των Φαραώ 
μαστίζουν την 
Ευρώπη και 

ολόκληρο τον πλανήτη. Ζητήματα 
μείζονος σημασίας, που χρήζουν 
«περίθαλψης» και σημασίας για να 
απαλύνουν τις πληγές, να διορθώ-
σουν στρεβλώσεις, η προστασία 
των παιδιών και των αμάχων στις 
εμπόλεμες περιοχές μπαίνουν στο 
περιθώριο. Ο αποπροσανατολισμός 
και η υστερική χειραγώγηση των 
μαζών είναι το ζητούμενο από τον 
Λευκό Οίκο μέχρι την ξεφτιλισμέ-
νη Ε.Ε. 

Η πολιτισμένη Δύση, και συγκε-
κριμένα η Ε.Ε., αντί να καταπιαστεί 
με αυτά τα ζητήματα, επιχειρεί μα-
νιωδώς να αναδείξει και να επιβά-
λει την «ανωμαλία» σε κυρίαρχο 
στοιχείο για την εξάλειψη δήθεν 
των διακρίσεων των δύο φύλων. Οι 
διεμφυλικοί, οι αμφιβόλου σεξου-
αλικότητας άνθρωποι, οι τρανς, οι 
ομοφυλόφιλοι, η τεκνοθεσία, και η 
παρένθετη γονιμοποίηση αποτε-
λούν το αποκλειστικό ενδιαφέρον 
της πολιτικής ατζέντας των χωρών 
της Ένωσης. 

Η σχετική ατζέντα στις χώρες 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης τείνει ν›  
αποτελεί και κυρίαρχο στοιχείο 
της πολιτικής αντιπαράθεσης με 
το ζήτημα του γάμου και της τεκνο-
θεσίας των ομόφυλων ζευγαριών. 
Όπως και η αμφιβόλου πολιτική 
για τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση 
στα σχολεία -Δημοτικής και Μέ-
σης Εκπαίδευσης- προκειμένου 
τα παιδιά εξ απαλών ονύχων να 
συμφιλιωθούν με τη σεξουαλι-
κή διαφορετικότητα των φύλων, 
ώστε να εξαλειφθούν τάχατες οι 
διακρίσεις. 

Φασίζουσα λογοκρισία 
και χειραγώγηση

Επικρατεί μια οργανωμένη 
φασίζουσα λογοκρισία και χειρα-
γώγηση των ειδήσεων στα Δυτικά 
συστημικά ΜΜΕ, στην οποία συμ-
μετέχουν σχεδόν όλα τα πολιτικά 
σχήματα της «καθωσπρέπει» Ε.Ε.

Όποιος τολμήσει να εκφέρει δι-
αφορετική άποψη,  «πυροβολείται» 
ως σκοταδιστής και αναχρονιστής. 
Πέραν τούτου, υπάρχουν και οι 
ρουφιανιές, όπου εντεταλμένοι 
της εξάλειψης των σεξουαλικών 
διακρίσεων, οι υπέρμαχοι του 
γονέα 1, γονέα 2 ή περισσότε-
ρων γονιών, παρακολουθούν 
στο διαδίκτυο ποιοι διαφωνούν 
με τις προωθούμενες πρακτικές 
μεταχείρισης των παιδιών και τους 
«καρφώνουν» ζητώντας διώξεις και 
τιμωρίες εκπαιδευτικών ή γονιών. 

Ελάχιστοι τολμούν να εκφέρουν 
με παρρησία τις απόψεις τους και να 
εγείρουν τα αμείλικτα ερωτήματα: 
Τι θα γίνει εάν ένα παιδί υποστεί 
σεξουαλική παρενόχληση από ομό-
φυλο πρόσωπο; Θα έχει ο γονιός 
το δικαίωμα να το καταγγείλει 
ως κατάπτυστο ποινικό αδίκημα 
ή θα προτρέξουν οι συνήγοροι 
της προωθούμενης σεξουαλικής 
διαπαιδαγώγησης να αντιτάξουν 
το επιχείρημα πως γνώριζε, άρα 
το θέλησε; 

Επικρατούν και αρκετά ενοχλη-
τικά σχόλια περί “συναίνεσης” των 
παιδιών σε υποθέσεις παιδοβια-
σμών, ασέλγειας, ασελγών πράξεων 
και αποπλάνησης, με εκπροσώ-
πους των ΜΜΕ να προβάλλουν 
το λαστιχαρισμένο “τεκμήριο της 
αθωότητας” (τη νομική αρχή που 
ισχύει για κάθε πολίτη “μέχρις 
αποδείξεως του εναντίου”).

Οι γονιοί οφείλουν να είναι 
παρατηρητικοί και να βρίσκο-
νται σε πλήρη επιφυλακή για να 
προστατεύσουν τα παιδιά τους. Η 
προστασία τους είναι ένα κεφα-
λαιώδες ζήτημα και κανένας δεν 
δικαιούται να παίζει με την ψυχική 
τους υγεία. Ειδικά, στην περίπτωση 
που το παιδί αναφέρει οτιδήποτε 
- από απορία έως παράπονο και 
από μαρτυρία έως και ενόχληση 
από κακόβουλη σεξουαλική πράξη 
από ενήλικες. 

Βαφτίζουν τον αμορα-
λισμό σε πρωτοποριακή 
κοινωνική μετεξέλιξη 

Η οικογένεια με περισσότερους 
από δύο γονείς, όπως θεσμοθετεί-
ται από το Ευρωκοινοβούλιο και 
εμφανίζεται σαν κάτι νέο, σύγχρονο 
και πρωτοποριακό, δεν συνιστά 
προοδευτική κοινωνική μετεξέλι-
ξη. Είναι μια ανωμαλία, την οποία 
φασκιώνουν με αίολα επιχειρή-
ματα, που οδηγεί σε ατραπούς και 
άπειρους κινδύνους για τα παιδιά. 
Είναι έγκλημα καθοσιώσεως να 
μετατρέπονται τα παιδιά σε πειρα-
ματόζωα και έρμαια μιας κοινωνίας, 
που βρίσκεται σε ηθικό ξεπεσμό 
και διάλυση. 

Στην αιτιολόγηση του ευρω-
παϊκού πιστοποιητικού γονικής 
σχέσης, που ψηφίστηκε τον Δε-
κέμβριο του 2023, αναφέρεται: 
«Σεβασμός και αναγνώριση των 
διαφόρων ειδών οικογενειών. 
Υπάρχουν και άλλες οικογένειες 
που δεν εμπίπτουν στον παραδο-
σιακό κανόνα της πυρηνικής οικο-
γένειας, οι οποίες δυσκολεύονται 
περισσότερο να αναγνωριστούν. 
Αυτό ισχύει ιδιαίτερα για τις οικο-
γένειες με περισσότερους από δύο 
γονείς. Μολονότι επί του παρόντος 
λίγα μόνο κράτη μέλη έχουν ανοίξει 
τη νομική δυνατότητα πολλαπλών 
γονιών, αυτό θα συμβεί σίγουρα 
στο μέλλον. Επομένως, είναι ση-
μαντικό ο κανονισμός, ήδη από 
την αρχή, να είναι ευέλικτος και 
να επιτρέπει μη παραδοσιακούς 
οικογενειακούς σχηματισμούς, 
μεταξύ άλλων, προκειμένου να 
διασφαλίζεται ότι το ευρωπαϊκό 
πιστοποιητικό γονικής ιδιότητας 
περιλαμβάνει τη δυνατότητα για 
περισσότερους από δύο γονείς». 
Όλα αυτά σημειώνονται σε έναν 
νέο κανονισμό, που προτάσσει 
-υποτίθεται- τα δικαιώματα των 
παιδιών. Ωστόσο αποτελεί μέγι-
στη υποκρισία για τις πολιτικές 

δυνάμεις του Ευρωκοινοβουλίου 
να μιλούν για δικαιώματα παιδιών, 
όταν σε αναπτυγμένες χώρες της 
Ε.Ε., όπως Γερμανία, Ολλανδία και 
Γαλλία, χιλιάδες ενήλικες πολίτες 
πάσχουν από σοβαρά ψυχικά 
νοσήματα αφού σε πολύ νεαρή 
ηλικία έπεσαν θύματα σεξουα-
λικής κακοποίησης παιδόφιλων 
παιδεραστών, παιδοβιαστών και 
άλλων ψυχικά ανώμαλων. Αντί να 
εγκύψουν στα αίτια και τα αιτιατά 
αυτών των ολέθριων συνεπειών,  
προσπαθούν να μεγιστοποιή-
σουν το πρόβλημα, βαφτίζοντάς 
το ως πρωτοποριακή μετεξέλιξη.  

Η μητρότητα στον βωμό 
της εμπορευματοποίησης 
και του κέρδους

Ο προορισμός μια γυναίκας, πέ-
ραν του ότι πρέπει να είναι ισότιμη 
με τον άνδρα, είναι η τεκνοποίηση 
για τη διαιώνιση του ανθρώπινου 
είδους. Ακόμα και στο ζωικό βασί-
λειο επικρατούν οι νόμοι της φύσης 
και η διαφορετικότητα στον  ρόλο 
της μητρότητας και της πατρότητας. 
Η απάλειψη των εννοιών του πατέρα 
και της μητέρας και η αντικατάστασή 
τους από τον γονέα 1 και 2, η πολ-
λαπλή οικογένεια και οι πολλαπλοί 
γονείς έρχονται να ανατρέψουν όχι 
μόνο τις ηθικές αξίες, αλλά αντίθετα 
επιχειρείται μια βίαιη ανατροπή 
των προτύπων που περιέχεται στην 
πατρότητα και τη μητρότητα και της 
καθοριστικής σημασίας τους στην 
ανατροφή των παιδιών.

Επιχειρείται να ανατραπεί ή 
εξαλειφθεί ο ρόλος των γονιών 
σε μια λειτουργική οικογένεια 
και παρακάμπτονται τα καλώς 
νοούμενα συμφέροντα των παιδιών. 

Τα ομοφυλόφιλα ζευγάρια, οι 
τρανς και οι λεσβίες έχουν σίγου-
ρα ισότιμα δικαιώματα έναντι των 
ετερόφυλων. Δεν μπορούν όμως 
να έχουν δικαίωμα στην τεκνοθε-
σία και μάλιστα μέσω παρένθετης 

μητέρας. Με την προώθηση της 
ισότητας των ομόφυλων ζευγαριών 
κρύβεται ένα νομικό υπόστρωμα 
μιας στυγνής εκμετάλλευσης και 
εμπορευματοποίησης του γυναι-
κείου σώματος. Φτωχές γυναίκες 
«δανείζουν» τη μήτρα τους για να 
ικανοποιήθουν τα βίτσια και ένας 
αρρωστημένος εγωισμός ομοφυ-
λόφιλων ζευγαριών να επιλέγουν 
και το φύλο, παρακάμπτοντας τα 
δικαιώματα των παιδιών, της υγιούς 
ψυχικής, πνευματικής και κοινωνι-
κής τους ανατροφής, ανάπτυξης και 
ένταξής τους στην κοινωνία.Υπάρχει 
μια εσκεμμένη αποσιώπηση του 
πραγματικού προβλήματος, το οποίο 
καταλήγει στη  μετατροπή των παι-
διών σε όχημα για την ικανοποίη-
ση ενός ατομικού «δικαιώματος».  
Όταν ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ Στέ-
φανος Κασσελάκης συγκεκριμενο-
ποίησε τον τρόπο που αντιλαμβά-
νεται την «αγάπη» με την οποία θα 
περιβάλει τα υποψήφια παιδιά του, 
μέσω παρένθετης μητέρας, είπε με 
απίστευτη κυνικότητα πως θέλει 
«δυο αγόρια, που θα διοχετεύσει 
στο ένα τη δική του προσωπικότητα 
και στο άλλο του συντρόφου του». 

Αυτό συνιστά έναν μεγάλο κίν-
δυνο να μετατραπούν τα παιδιά 
σε παιχνίδια και πειραματόζωα, 
χωρίς να λαμβάνονται υπόψη τα 
δικαιώματά τους και η προστασία 
του ψυχικού τους κόσμου. 

Εσχάτως παρακολουθούσα 
ένα ντοκιμαντέρ από το δεύτερο 
κανάλι της κρατικής τηλεόρασης 
(ΡΙΚ 2), πώς προωθείται η τεκνο-
θεσία για ομόφυλα ζευγάρια στο 
Μπέβερλι Χιλς -την πιο ακριβή 
και πολυτελή πόλη της κομιτείας 
του Λος Άντζελες στην Καλιφόρνια 
των ΗΠΑ- οι κάτοικοι του οποί-
ου είναι διασημότητες, ηθοποιοί, 
σκηνοθέτες, τραγουδιστές και εκα-
τομμυριούχοι. Ένας εκ των πρω-
ταγωνιστών δήλωνε ότι προωθεί 
με τον σύντροφό του τεκνοθεσία 
μέσω παρένθετης μητέρας και θα 
επιλέξουν το φύλο του παιδιού να 
είναι αρσενικό. Παραδόξως όλοι 
οι ομοφυλόφιλοι θέλουν αρσενι-
κά παιδιά, λες και επιδιώκουν να 
διαιωνίσουν το είδος. 

Η τιμή του όλου εγχειρήματος 
ξεπερνά -σύμφωνα με την παρου-
σιάστρια- τις 200.000 δολάρια. Δη-
λαδή μια τυπική εκμετάλλευση του 
ανθρώπινου σώματος με σκοπό το 
κέρδος,  ανεξαρτήτως των συνεπειών 
που θα έχει το παιδί όταν θα έλθει 
στον κόσμο, και την ικανοποίηση 
ενός παρεξηγημένου δικαιώματος 
στην ισοτιμία των φύλων. 

Έγκλημα καθοσιώσεως η μετατροπή 
των παιδιών σε πειραματόζωα
Η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση και η ανωμαλία που αναδεικνύεται 
ως αναγκαίο μέτρο κατά των διακρίσεων των δύο φύλων 

ΑΝΔΡΟΥΛΑ 
ΓΚΙΟΥΡΩΦ 
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Μ
ε μια συμ-
φωνία, που 
χαρακτη-
ρ ί σ τ η κ ε 
ως «ιστο-
ρική», το 
ομοσπον-

διακό κοινοβούλιο της Σομαλίας 
επικύρωσε μια συμφωνία άμυνας 
και ασφάλειας που υπέγραψε η 
κυβέρνηση του Μογκαντίσου με 
την Τουρκία στις 8 Φεβρουαρίου. 
Το έγγραφο, που εγκρίθηκε με 213 
ψήφους υπέρ από τα 216 μέλη των 
δύο Bουλών του ομοσπονδιακού 
κοινοβουλίου, αποσκοπεί στην «ενί-
σχυση των διμερών σχέσεων και 
της σταθερότητας της περιοχής, 
καθώς και στην καταπολέμηση της 
τρομοκρατίας και της παράνομης 
αλιείας στα ύδατα της Σομαλίας».

Αξίζει να σημειωθεί ότι η Σομαλία 
και η Τουρκία έχουν στενές σχέσεις 
από τη σύναψη διπλωματικών σχέ-
σεων το 1960. Οι σχέσεις αυτές ενι-
σχύθηκαν το 2011, με την ευκαιρία 
της επίσκεψης του Προέδρου Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν στο Μογκαντίσου, 
κατά την οποία έθεσε το θέμα της 
πείνας στη Σομαλία στην κορυφή 
της διεθνούς πολιτικής ατζέντας. Η 
Τουρκία είναι ένας από τους μεγα-
λύτερους δωρητές και επενδυτές 
στη Σομαλία και έχει συμβάλει σε 
διάφορους τομείς όπως η υγεία, 
η εκπαίδευση, οι υποδομές και η 
ανθρωπιστική βοήθεια.

Μήνυµα σε Ελλάδα-Κύπρο 
Με την εν λόγω συμφωνία η 

Τουρκία πατά, ουσιαστικά,  πόδι 
στην Ερυθρά Θάλασσα, σε μια κί-
νηση που αυξάνει την επιρροή της 
στη Σομαλία και στο Κέρας της 
Αφρικής. Η θαλάσσια αυτή δίοδος 
είναι ζωτικής σημασίας για την 
παγκόσμια οικονομία, καθόσον οι 
εμπορικές συναλλαγές από την 
Ευρώπη, την Κίνα, την Ιαπωνία και 
την Ινδία περνούν από το σημείο 
αυτό. Ο Ερντογάν εκμεταλλεύτηκε 
τη γενικότερη πολιτική αστάθεια 
της Σομαλίας για να συνεχίσει τη 
φιλοδοξία του να κάνει την Τουρκία 
διεθνή δύναμη και να προωθήσει 
τις «νεο-οθωμανικές» φιλοδοξίες 
του». Αναλυτές προειδοποιούν ότι 
η νέα αυτοκρατορία του Ερντογάν 
είναι ένα φεουδαρχικό σύστημα 
με λεπτό πέπλο που εξαρτάται από 
τον μιλιταρισμό και την οικονομι-
κή εκμετάλλευση για την πολιτι-
κή επιβίωσή του. Η κίνηση αυτή 
θεωρείται επίσης ως απειλή για 
τη σταθερότητα και την ευημερία 
της Σομαλίας, και εάν αντιγραφεί 
αλλού, θα μπορούσε να αποσταθε-
ροποιήσει και άλλες χώρες.

Όπως προειδοποιεί ο Αντιστρά-
τηγος ε.α., Λάμπρος Τζούμης, «θα 
ήταν σκόπιμο όλα αυτά να μας αφυ-

πνίσουν και ν’ αντιληφθούμε ότι οι 
μεγαλεπήβολοι στόχοι να καταστεί η 
Τουρκία μια μεγάλη περιφερειακή 
δύναμη αφορούν και τη χώρα μας 
(Ελλάδα και Κύπρο). Οι αναφορές του 
Τούρκου Προέδρου στα σύνορα της 
καρδιάς του, στην αναθεώρηση της 
Συνθήκης της Λωζάννης, στα ιδεο-
λογήματα περί γαλάζιας πατρίδας, 
κ.λπ εκφράζουν τα νέο-οθωμανικά 
του οράματα, που σχετίζονται με τον 
σφετερισμό ελληνικών θαλάσσιων 
ζωνών από την Τουρκία».  

Καθησυχάζει ο Πρόεδρος 
της Σοµαλίας 

Η συμφωνία ήδη προκάλεσε 
προβληματισμό και εντός της 
Σομαλίας, με τον Πρόεδρο της 
χώρας, Χασάν Σέιχ Μοχάμουντ, 
να επιχειρεί να κατευνάσει τις 
ανησυχίες. «Η Σομαλία δεν θέλει 
ξένες δυνάμεις να πολεμήσουν στο 
έδαφός της», δήλωσε ο Πρόεδρος 
της Σομαλίας, διαβεβαιώνοντας ότι 
η ναυτική στρατιωτική συμφωνία, 
που εγκρίθηκε στις 21 Φεβρουα-
ρίου μεταξύ της χώρας του και της 
Τουρκίας, δεν στρέφεται κατά της 
Αιθιοπίας. Υπενθυμίζεται ότι, στις 
2 Ιανουαρίου, η Σομαλία διέκοψε 
τις διπλωματικές σχέσεις με την 
Αιθιοπία, αφού η Αντίς Αμπέ-
μπα υπέγραψε συμφωνία με την 
αποσχιστική περιοχή Somaliland 
στη Σομαλία για πρόσβαση στην 
Ερυθρά Θάλασσα.

Η Τουρκία διατηρεί τη μεγαλύ-
τερη ξένη στρατιωτική παρουσία 

της στο Μογκαντίσου, έχει εκπαι-
δεύσει τις δυνάμεις ασφαλείας 
της Σομαλίας και πιο πρόσφατα 
συνεργάστηκε στενά με τη σομα-
λική κυβέρνηση στη διεξαγωγή 
επιθέσεων με μη επανδρωμένα 
αεροσκάφη κατά της Al-Shabaab. 

Τι προνοεί η συµφωνία 
Η συμφωνία ορίζει ότι η Τουρ-

κία θα λαμβάνει το 30 τοις εκατόν 
των εσόδων από την Αποκλειστική 
Οικονομική Ζώνη της Σομαλίας, η 
οποία εξακολουθεί να είναι σε μεγάλο 

βαθμό προς εκμετάλλευση (εκτός 
από την αλιεία). Σε αντάλλαγμα, η 
Άγκυρα αναλαμβάνει να ανοικοδο-
μήσει και να εξοπλίσει το ναυτικό της 
Σομαλίας. Η νέα συμφωνία ενισχύει 
τις σχέσεις μεταξύ της Σομαλίας και 
της Τουρκίας, η οποία έχει ήδη δη-
μιουργήσει μια στρατιωτική Βάση 

στο Μογκαντίσου από το 2017 για 
να εκπαιδεύει Σομαλούς στρατιώτες, 
ιδιαίτερα τα μέλη του επίλεκτου σώ-
ματος «GorGor», που αναπτύσσονται 
στον αγώνα κατά της πολιτοφυλακής 
Shabaab. Η επέκταση της ναυτικής 
συνεργασίας θα επιτρέψει στο τουρ-
κικό ναυτικό να διατηρήσει σταθερή 
παρουσία στα ύδατα της Ερυθράς 
Θάλασσας, του Κόλπου του Άντεν 
και του Περσικού Κόλπου, όπου η 
Άγκυρα διατηρεί ήδη ναυτική Βάση 
στο Κατάρ εδώ και αρκετά χρόνια. 

Η συµφωνία µε Τζιµπουτί 
Παράλληλα με τη συμφωνία με 

τη Σομαλία, η Τουρκία υπέγραψε 
συμφωνία με το Τζιμπουτί, στην 
οποία η Άγκυρα δεσμεύεται να 
παράσχει στρατιωτική εκπαίδευση 
και οικονομική υποστήριξη στις 
ένοπλες δυνάμεις του μικρού 
κράτους στο στόμιο του στενού 
Bab el-Mandab, την πύλη προς 
την Ερυθρά Θάλασσα. Από την 
πλευρά του, ο Πρόεδρος της Σο-
μαλιλάνδης αντέδρασε στις συμ-
φωνίες που υπέγραψε η Σομαλία 
με την Τουρκία, δηλώνοντας ότι 
η συμφωνία που συνήψε το αυ-
τοαποκαλούμενο κράτος με την 
Αιθιοπία θα εφαρμοστεί σε κάθε 
περίπτωση, ακόμη κι αν ο πρό-
εδρος της Σομαλίας Χασάν Σέιχ 
Μοχάμουντ «σύρει την Αιθιοπία 
και την Αίγυπτο σε σύγκρουση».

Ο ρόλος ΗΠΑ 
Έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον το 

γεγονός ότι, την περασμένη εβδο-
μάδα, οι Ηνωμένες Πολιτείες και 
η Σομαλία υπέγραψαν συμφωνία 
για την κατασκευή πέντε στρατιωτι-
κών Βάσεων για τον Εθνικό Στρατό 
της Σομαλίας. Συγκεκριμένα, στις 
15 Φεβρουαρίου, η κυβέρνηση 
των ΗΠΑ υπέγραψε Μνημόνιο 
Κατανόησης με την κυβέρνηση 
της Σομαλίας για την κατασκευή 
έως και πέντε στρατιωτικών Βά-
σεων για τον Εθνικό Στρατό της 
Σομαλίας στο όνομα της ενίσχυσης 
των δυνατοτήτων του στρατού στον 
συνεχιζόμενο αγώνα κατά της οργά-
νωσης al-Shabaab. ∆εν αποκλείεται 
η συμφωνία Τουρκίας-Σομαλίας 
να ήταν με την ανοχή των ΗΠΑ, οι 
οποίες έβλεπαν με καχυποψία τις 
προσπάθειες του Ιράν να αυξήσει 
την επιρροή του στην Σομαλία. 

Οι πιο πάνω εξελίξεις είναι μια 
σαφής ένδειξη της αυξανόμενης 
γεωπολιτικής σημασίας για το 
Κέρας της Αφρικής και έρχεται 
σε μια περίοδο αυξανόμενων ανη-
συχιών (κυρίως με τις απόπειρες 
των Χούθι της Υεμένης να διατα-
ράξουν την παγκόσμια ναυτιλία 
σε ένδειξη αλληλεγγύης με τους 
Παλαιστίνιους στη Γάζα) σχετικά 
με τη διασφάλιση της ροής του διε-
θνούς εμπορίου μέσω της Ερυθράς 
Θάλασσας. Συμπίπτει επίσης με 
την αυξανόμενη συνειδητοποίηση 
ότι οι αυξανόμενες εντάσεις στη 
Μέση Ανατολή θα μπορούσαν να 
αναγκάσουν τις ΗΠΑ να αποχω-
ρήσουν από το Ιράκ.

Απλώνει πλοκάµια 
σε Ερυθρά Θάλασσα 
ο Ερντογάν
Οι γεωπολιτικές προεκτάσεις της συµφωνίας Τουρκίας -  Σοµαλίας 
για έλεγχο της ΑΟΖ της περιοχής στον Κόλπο του Άντεν 

ΜΑΡΙΟΣ 
ΠΟΥΛΛΑ∆ΟΣ 

Με την εν λόγω 
συµφωνία η Τουρ-

κία πατά ουσια-
στικά πόδι στην 

Ερυθρά Θάλασσα, 
σε µια κίνηση που 
αυξάνει την επιρ-

ροή της στη Σοµα-
λία και στο Κέρας 

της Αφρικής 
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Ε
ντοπίστηκαν έγκυρες 
παρατηρήσεις σε 
δημοσιεύματα στον 
ελλαδικό χώρο, ότι 
άλλα λέει η Υφυ-
πουργός Εξωτερι-
κών της Ελλάδας, κ.  

Αλεξάνδρα Παπαδοπούλου,  στους 
Αμερικανούς στην Ουάσιγκτον, 
και άλλα ο Υπουργός Εξωτερικών, 
Γιώργος Γεραπετρίτης, στον ΓΓ του 
ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες στη Νέα 
Υόρκη, για τη στάση της Ελλάδας 
στο Κυπριακό. 

Και εξηγούμαι:
Γιώργος Γεραπετρίτης για 

το Κυπριακό:
«Η Ελλάδα, πάντοτε προση-

λωμένη στο ∆ιεθνές ∆ίκαιο, 
στην εξωτερική πολιτική αρχών 
και κανόνων, είναι στη διάθεση 
του ΟΗΕ… Η ευκαιρία, η οποία 
δίδεται, θα πρέπει ν’ αξιοποιηθεί 
από τις πλευρές, να καθίσουν στο 
τραπέζι του διαλόγου. Η Ελλάδα θα 
εξαντλήσει κάθε δυνατότητα, έτσι 
ώστε να μπορέσουμε να έχουμε 
θετικές εξελίξεις στο κυπριακό 
ζήτημα».

Αυτά υπογράμμισε ο Υπουργός 
Εξωτερικών Γιώργος Γεραπετρίτης 
σε δηλώσεις του σε δημοσιογρά-
φους μετά το πέρας της συνάντησής 
του με τον Γενικό Γραμματέα των 
Ηνωμένων Εθνών, Αντόνιο Γκου-
τέρες, στη Νέα Υόρκη («Σημερι-
νή», 12.2.2024: https://simerini.
sigmalive.com/article/2024/2/12/
gerapetrites-se-gkouteres-e-ellada-
tha-exantlesei-kathe-dunatoteta-
gia-kupriako/). 

 Αλεξάνδρα Παπαδοπούλου:
Στη δεξαμενή σκέψης The 

Foundation for Defence of 
Democracies (FDD) στην Ουά-
σιγκτον είπε: 

«Για την Ελλάδα υπάρχει μόνο 
μία διαφορά, η οριοθέτηση των 
θαλάσσιων ζωνών… …Είναι εξίσου 
προς το συμφέρον της Ελλάδας η 
Τουρκία να διατηρήσει έναν ∆υ-
τικό προσανατολισμό και να μην 
απολέσει την ευρωπαϊκή προο-

πτική της… Είμαστε γείτονες και 
θα συνεχίσουμε να είμαστε μαζί 
της, οπότε το τελευταίο πράγμα 
που χρειαζόμαστε είναι μια μεγάλη 
αντι-δυτική χώρα δίπλα μας… Είναι 
πολύ σημαντικό να καταβάλουμε 
κάθε δυνατή προσπάθεια για να 
κρατήσουμε την Τουρκία όσο το 
δυνατόν πιο κοντά στις πολιτικές του 
ΝΑΤΟ και να βοηθήσουμε ώστε να 
παραμείνει ζωντανή η ευρωπαϊκή 
προοπτική της Τουρκίας».

Ποια ευρωπαϊκή προοπτική της 
Τουρκίας, κ. Παπαδοπούλου; Αγνο-
είτε ως Υφ. Εξωτερικών χώρας της 
ΕΕ, την Έκθεση της Ευρωπαϊκής 
Κομισιόν για την Τουρκία σε σχέση 
με τη ∆ιεύρυνση, 141 σελίδων, 
που εκδόθηκε στις Βρυξέλλες στις 
8 Νοεμβρίου 2023; Στην οποία 
καταγράφονται τα εγκλήματα της 

«γειτονικής» Τουρκίας, η κουλτού-
ρα ατιμωρησίας, τα βασανιστήρια, 
κακομεταχειρίσεις, φυλακίσεις, η 
απουσία σεβασμού στο δικαίωμα 
στη ζωή… (Σύνδεσμος: https://
neighbourhood-enlargement.
ec.europa.eu/document/download/
eb90aefd-897b-43e9-8373-
bf59c239217f_en?filename=
S W D _ 2 0 2 3 _ 6 9 6 % 2 0

T%C3%BCrkiye%20report.pdf). 
Και για την Κύπρο είπε: «Κα-

νείς, όμως, δεν πρέπει να ξεχνά 
το γεγονός ότι η Κύπρος είναι 
μια ανεξάρτητη χώρα, που είναι 
μέλος του ΟΗΕ και της ΕΕ. Και 
αυτό πρέπει να το σεβαστούμε και 
να το θυμόμαστε. Το Κυπριακό 
είναι ζήτημα εισβολής και κα-
τοχής. ∆εν είναι διμερές ζήτημα 

Ελλάδας-Τουρκίας. Είναι ένα 
ζήτημα για τη διεθνή κοινότητα. 
Είναι θέμα των ψηφισμάτων του 
Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ… 
Η καλή ατμόσφαιρα στις σχέσεις 
Ελλάδας-Τουρκίας θα επηρεάσει 
θετικά την κατάσταση στην Κύπρο 
και το ενδεχόμενο επανέναρξης 
των συνομιλιών…».

Στη συζήτηση με την κ. 
Παπαδοπούλου συμμετείχαν 
ο Υφυπουργός Εξωτερικών 
των ΗΠΑ για τους Ενεργεια-
κούς Πόρους, Τζέφρι Πάιατ, o 
πρόεδρος του FDD Τζόναθαν 
Σάντζερ, ο πολιτικός αναλυ-
τής Σινάν Σίντι… (13.2.2024, 
https://i-epikaira .blogspot .
com/2024/02/blog-post_89.
html, Πηγή: bankingnews.gr). 

Σημείωση 1). Οι δηλώσεις της 
κας Παπαδοπούλου έγιναν εν τη 
παρουσία του Τζέφρι Πάιατ, «στον 
οποίο και έκλεινε το μάτι» εφόσον 
γνωρίζει ότι οι Αμερικανοί θέλουν 
να αποσυνδέσουν το Κυπριακό από 
τα Ελληνοτουρκικά, για να προω-
θήσουν απρόσκοπτα τον διαμοι-
ρασμό του χάρτη Μπάιντεν (τον 
οποίο δημοσίευσε στη «Σημερινή» 
ο συνάδελφος Μάριος Πούλλαδος). 
Ως πρώτο βήμα θέλουν να είναι 
η είσοδος της Τουρκίας στο East 
Med Gas Forum -κάτι που ο Πάιατ 
προωθεί εδώ και καιρό- το οποίο, 
στην ουσία, σημαίνει ότι αναγνω-
ρίζονται τα ανύπαρκτα δικαιώμα-
τα της Τουρκίας στην Ανατολική 
Μεσόγειο - όπως εξηγείται στην 
ιστοσελίδα εδώ: https://i-epikaira.
blogspot.com/2024/02/iepikaira.
html). 

Σημείωση 2). Πολιτικός ανα-
λυτής Σινάν Σίντι (Sinan Ciddi). 

Ο Σινάν Σίντι, όμως, 4 μέρες 

«Η Τουρκία καταφύγιο 
για χρηµατοδότηση 
της τροµοκρατίας»… 
Αλεξάνδρα Παπαδοπούλου, Γιώργος Γεραπετρίτης να µιλήσουν ξεκάθαρα 

Άλλα λέει η Yφυπουργός Εξωτερικών της 
Ελλάδας, κ. Αλεξάνδρα Παπαδοπούλου, στους 

Αµερικανούς στην Ουάσιγκτον, και άλλα ο 
Yπουργός Εξωτερικών, Γιώργος Γεραπετρίτης, 

στον ΓΓ του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες στη Νέα 
Υόρκη, για τη στάση της Ελλάδας στο Κυπριακό

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ,
Ερευνήτρια/
δηµοσιογράφος 

Ο κ. Γιώργος Γεραπετρίτης µε τον ΓΓ του ΟΗΕ, Αντόνιο Γκουτέρες.

Η Συνθήκη Εγγυήσεως µε τους υπογράφοντες. 
Η πρώτη σελίδα της Έκθεσης της ΕΕ 
για την Τουρκία. 
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αργότερα, δημοσίευσε το άρθρο 
« Η Τουρκία είναι καταφύγιο για 
χρηματοδότηση της τρομοκρατί-
ας», στην αμερικανική ιστοσελίδα 
Washington Examiner, 17.2.2024 
(https://www.washingtonexaminer.
com/opinion/2861072/turkey-
s a n c t u a r y - f o r - t e r r o r i s m -
financing/). 

Έγραψε: «Μαζί με το Κατάρ 
και το Ιράν, η Τουρκία προσφέ-
ρει στην τρομοκρατική οντότητα 
ασφαλές λιμάνι και υποστηρικτικό 
υλικό. Εκείνο που είναι λιγότερα 
γνωστό είναι η αναδεικνυόμενη 
υποστήριξη της Άγκυρας για τους 
Χούθι που υποστηρίζει το Ιράν, μια 
ικανή τρομοκρατική οντότητα που 
απειλεί τα δρομολόγια πολιτικών 
πλοίων στη Ερυθρά Θάλασσα και 
δολοφονεί Αμερικανούς στρατιώτες. 

»Με ιστορική ενεργό υποστή-
ριξη της τρομοκρατίας, η Τουρκία 
παίρνει θέση στον  κατάλογο χω-
ρών ‘‘καταφυγίου τρομοκρατίας’’ 
που παρακολουθείται από το Στέιτ 
Ντιπάρτμεντ. Αντιθέτως, εκείνο που 
παρατηρούμε είναι μια επίμονη 
και απελπιστική απόπειρα από 
τη διοίκηση Μπάιντεν να εξε-
ρευνά τρόπους με τους οποίους 
να ανταμείβει τον Τούρκο Πρόεδρο 
Ρ. Τ. Ερντογάν και να ακολουθεί 
τρόπους να ‘‘επανα-λειτουργήσει’’ 
την αμερικανο-τουρκική διμερή 
συνεργασία.. Υπάρχει ένας διαρκής 
λόγος γιατί διαδοχικές αμερικα-
νικές διοικήσεις συνεχίζουν να 
αγκαλιάζουν τον Ερντογάν ό,τι 
και να κάνει, περιλαμβανομένης 
υποστήριξης μεγάλων τρομοκρα-
τικών ενεργειών: βασίζεται στον 
παθολογικό φόβο να ‘‘χάσουν την 
Τουρκία’’ όπως έχασαν το Ιράν 
το 1979. Αυτό είναι λάθος, και ο 

καλύτερος τρόπος να δούμε την 
σχέση μας με την Άγκυρα είναι 
να ρωτήσουμε: Τι άλλο έχουμε 
να χάσουμε;».

Σημείωση 3). Στις 16 Φεβρου-
αρίου 2024 δημοσιεύθηκε ότι ο 
εξόριστος θαρραλέος Τούρκος 
δημοσιογράφος Addulhamit 
Bilici , πρώην αρχισυντάκτης 
της καθημερινής εφημερίδας 
«Ζαμάν», που έκλεισε ο Τ. Ερντο-
γάν, κατάθεσε σε επιτροπή του 
αμερικανικού Κογκρέσου στην 
Ουάσιγκτον D.C. για την καταπίεση 
που ασκεί η τουρκική κυβέρνηση 
εντός και εκτός Τουρκίας! Λεπτο-
μέρειες εδώ: «Exiled journalist 
testifies on Turkey’s transnational 
repression at the Us Congress» 
(https://stockholmcf.org/exiled-
journalist-testifies-on-turkeys-
transnational-repression-at-
us-congress/). 

Η «εγγυήτρια» 
Ελληνική Δημοκρατία 

Επανέρχομαι στην κ. Αλε-
ξάνδρα Παπαδοπούλου και στις 
ανιστόρητες δηλώσεις της για την 
Κύπρο προς τους Αμερικανούς, 
στην προσπάθειά της να φανεί 
βασιλικότερη του Βασιλέως. 

Κατ’ αρχάς, πήρε είδηση η κ. Παπα-
δοπούλου ότι είναι με την ίδια Τουρ-
κία που ασχολείται ο Σινάν Σίντι και 
καταθέτει εναντίον της ο Abdulhamit 
Bilici στο αμερικανικό Κογκρέσο;

Τόλμησε ν’ αποτινάξει από 
πάνω της τις ασήκωτες ευθύνες 
της Ελλάδας ως «εγγυήτριας» 
δύναμης για την υπεράσπιση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, λέγοντας 
ότι το Κυπριακό είναι μεν θέμα 
εισβολής και κατοχής αλλά όχι, 
άκουσον-άκουσον, «διμερές ζήτημα 
Ελλάδας-Τουρκίας, είναι ζήτημα 
για τη διεθνή κοινότητα». 

Τάχθηκε αναφανδόν στο 
πλευρό της Τουρκίας!!! 

Πώς ταυτίζονται οι δηλώσεις Α. 
Παπαδοπούλου με εκείνες του Γ. 
Γεραπετρίτη, ότι «η «Ελλάδα είναι 
προσηλωμένη στο Διεθνές Δίκαιο, 
στην εξωτερική πολιτική αρχών 
και κανόνων»; 

Το Κυπριακό, κ. Παπαδοπού-
λου, γνωρίζουμε ότι είναι θέμα ΕΙ-
ΣΒΟΛΗΣ ΚΑΙ ΚΑΤΟΧΗΣ, για το 
οποίο έχει και η Ελλάδα το μερίδιο 
ευθύνης για την  τραγωδία, και 
για την Ελλάδα, σωστά, δεν είναι 
«διμερές θέμα» (!), γιατί είναι ΤΡΙ-
ΜΕΡΕΣ θέμα, Ελλάδας, Μεγάλης 
Βρετανίας και Τουρκίας! 

Αν η Ελληνική Δημοκρατία έχει 
αποσύρει την υπογραφή της στη 
«Συνθήκη Εγγυήσεως», τότε να μας 
το πει ολοκάθαρα, ανοικτά και να 
δημοσιοποιήσει σχετική επιστο-
λή, που είναι σε τέτοια περίπτωση 
υποχρεωμένη να γράψει και να 
καταθέσει στον Οργανισμό Ηνω-
μένων Εθνών, να γνωστοποιήσει 
στην κυβέρνηση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, στον λαό της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, και στις 
άλλες δύο «εγγυήτριες» (ο Θεός 
να τις κάνει «εγγυήτριες» εν πάση 
περιπτώσει), Μεγάλη Βρετανία και 
κατοχική Τουρκία. 

Ο κ. Ν. Κοτζιάς είχε κάνει κά-
ποια νερά το 2017 για κάτι τέτοιο, 
αλλά ήταν λόγια στο Κραν Μοντανά, 
δεν είδαμε, ούτε ακούσαμε τέτοια 
απόσυρση εκ μέρους της Ελλάδας.

Η Συνθήκη Εγγυήσεως υπο-
γράφτηκε στη Λευκωσία, στις 16 
Αυγούστου 1960, από τον Αρχι-
επίσκοπο Μακάριο και τον Δρα 
Φαζίλ Κουτσιούκ εκ μέρους της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, τον Γ. 
Χριστόπουλο εκ μέρους της Ελ-
λάδας, τον Vecdi Turel εκ μέρους 
της Τουρκίας και τον Hugh Foot 
εκ μέρους της Μεγάλης Βρετανίας 
και Βορείου Ιρλανδίας. 

Η Συνθήκη εδώ στην ιστοσελί-
δα του ΟΗΕ: https://peacemaker.
un.org/sites/peacemaker.un.org/
files/CY%20GR%20TR_600816_
Treaty%20of%20Guarantee.pdf. 

Να μιλήσει ξεκάθαρα το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών της Ελληνικής 
Δημοκρατίας γιατί όλα τα πιο κάτω 
συνδέονται!

Α) «Τετραγωνίζουν τον κύκλο 
με ισότιμη κυριαρχία μέσω ΑΟΖ 
και φυσικού αερίου», «Σημερι-
νή», 18.2.2024, Δρος Γιάννου 
Χαραλαμπίδη (https://simerini.
sigmalive.com/article/2024/2/18/
tetragonizoun-ton-kuklo-me-
isotime-kuriarkhia-meso-aoz-
kai-phusikou-aeriou-khartes/). 

Β) 19.2.2024, «Στο Κάιρο εσπευ-

σμένα ο ΥΠΕΝ της ΚΔ: Επαφές για 
το φυσικό αέριο Αν. Μεσογείου - 
Ψήνεται είσοδος της Τουρκίας στο 
East Med Gas Forum;» (https://i-
epikaira.blogspot.com/2024/02/
east-med-gas-forum.html). 

Η Ελλάδα δεν πρόκειται ποτέ 
να νιώσει ασφάλεια με τη γείτονά 
της Τουρκία, αν δεν σέβεται πρώτα 
τις ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΙΣ της έναντι της 
Κύπρου μας…

Ας προσέξουν τόσο ο Πρω-
θυπουργός Κ. Μητσοτάκης όσο 
και το Υπ. Εξωτερικών του τι λένε 
και τι υπόσχονται σε ξένους για τη 
μοιρασιά αερίου στην Ανατολική 
Μεσόγειο όσο και ο Κύπριος Πρό-
εδρος Νίκος Χριστοδουλίδης…

Κάποιοι ξένοι προφανώς δεν 
θέλουν την ΚΔ να παράγει Φυσικό 
Αέριο. Και να έχει το απάνω χέρι. 
Βλέπε προσπάθειες Τουρκο-Βρε-
τανών να συνδέσουν τη «λύση» με 
την εκχώρηση δικαιωμάτων για 
το Φ.Α., με αποτέλεσμα η ΚΔ να 
μείνει με μια επαίσχυντη συμφωνία 
«λύσης» και υπονομευμένο όλο 
της το Φ.Α....

Φωτογραφία υπογραφής «Συνθήκης Εγγυήσεως», 16.8.1960.

Η κα Αλεξάνδρα Παπαδοπούλου στην Ουάσιγκτον.

Ο Τζέφρι Ρος Πάιατ (Geoffrey 
R. Pyatt) διετέλεσε πρέσβης των 
Ηνωμένων Πολιτειών στην Ελλάδα 
από το 2016 έως το 2022. Στις 19 
Σεπτεμβρίου 2022 ορκίστηκε ως 
Yφυπουργός των ΗΠΑ για θέματα 
Ενεργειακών Πόρων.

Ο Abdulhamit Bilici.
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Γ
ια την ελληνική 
καταγωγή των 
Τουρκοκυπρίων 
σ υ μ π α τ ρ ι ω τ ώ ν 
μας είχα ασχοληθεί 
επανειλημμένα στο 
παρελθόν από τις 

στήλες της «Σημερινής». Και αρ-
κετοί αναγνώστες επικοινώνησαν 
μαζί μου για να μου αναφέρουν 
περιπτώσεις Τουρκοκυπρίων 
συγχωριανών τους, που όχι μόνο 
μιλούσαν άπταιστα την κυπριακή 
διάλεκτο, αλλά δυσκολεύονταν να 
μιλήσουν Τουρκικά. Για παράδειγμα 
οι Τουρκοκύπριοι του Άη Γιάννη 
της Πάφου μόνο Ελληνικά μιλούσαν, 
όπως και οι κάτοικοι πολλών άλλων 
χωριών. Αναφέρουμε τη Λουρου-
τζίνα, την Περιστερώνα Μόρφου, 
και πολλά χωριά της Καρπασίας. 
Για την ελληνική καταγωγή των 
Τουρκοκυπρίων είχαν ασχοληθεί 
κατά καιρούς αρκετοί Κύπριοι και 
ξένοι επιστήμονες - ερευνητές,  οι 
οποίοι έφεραν στο φως πλούσια 
αδιάψευστα στοιχεία, που κατα-
μαρτυρούν του λόγου το ασφαλές. 
Ότι, δηλαδή, οι Τουρκοκύπριοι, στη 
συντριπτική τους πλειονότητα, είναι 
απόγονοι Ελλήνων. 

Στην έκδοση της περασμέ-
νης Κυριακής, ο καθηγητής του 
Πανεπιστημίου Θεσσαλίας και 
ιστορικός μελετητής, Δρ Αυγου-
στίνος Αυγουστή, από το Μονάγρι 
Λεμεσού, σε άρθρο του με τίτλο  «Η 
ισλαμοποίηση των κατεχομένων 
της Κύπρου», παραθέτει ως ιστε-
ρόγραφο την εξής πανεπιστημο-
νική απόδειξη της καταγωγής των 
Τουρκοκυπρίων: «Πληθυσμιακή 
γενική μελέτη του Τμήματος Καρ-
διακής Γενετικής Κύπρου (Ι.Γ.Κ), 
η οποία διεξήχθη από πολυμελή, 

πολυεθνική ομάδα εξειδικευμένων 
επιστημόνων και δημοσιεύτηκε στο 
επιστημονικό περιοδικό ‘’PLos One’’, 
αποδεικνύει ότι το DNA των Τ/κ 
είναι πανομοιότυπο με αυτό των Ε/κ! 
Δείχνει ακόμα ότι οι Έλληνες και οι 
Τούρκοι της Κύπρου προέρχονται 
από την ίδια γενετική δεξαμενή, η 
οποία άρχισε σταδιακά να αλλάζει 
μετά την οθωμανική κατάκτηση της 
Κύπρου 1571 μ. Χ.». Το επιστη-
μονικό εύρημα της πληθυσμιακής 
γενετικής μελέτης, παρατηρεί ο 
καθηγητής Αυγουστή, είναι ότι η 
καταγωγή Ε/κ και Τ/κ  προέρχεται 
από την ίδια γενετική δεξαμενή, σε 
βαθμό τέτοιο, ώστε να θεωρείται 
περίπου πως πρόκειται για τον ίδιο 
πληθυσμό. Σύμφωνα με την ίδια 
μελέτη, Ε/κ και Τ/κ φανερώνουν 
στενές γενετικές καταβολές και με 
τον ελληνικό πληθυσμό.

Γνώριζε και 
η Υψηλή Πύλη

Ακόμα και από επίσημα οθω-
μανικά έγγραφα φαίνεται ότι και 
η Υψηλή Πύλη γνώριζε πως η 
συντριπτική πλειοψηφία των κα-
τοίκων του νησιού ήταν Έλληνες 
και μόνο ελάχιστοι μουσουλμάνοι, 
απόγονοι των εισβολέων του Λαλά 
Μουσταφά το 1571, ήταν τουρκικής 
καταγωγής. Οι περισσότεροι μου-

σουλμάνοι ήταν απόγονοι Ελλήνων, 
Φράγκων και Ενετών, που είχαν 
αλλαξοπιστήσει για να γλυτώσουν 
τη ζωή τους ή τις περιουσίες τους 
από το στυγνό καθεστώς που τους 
βασάνιζε. Ακόμα και αυτοί που 
αλλαξοπίστησαν, μέσα τους δεν 
αρνήθηκαν ποτέ ούτε την εθνική 
τους καταγωγή ούτε τη θρησκεία 
τους. Κι αυτοί οι κρυπτοχριστια-
νοί οναμάζονταν Λινοπάμπακοι 
ή Λινοπάμπακες. 

Αρκετοί Ελληνοκύπριοι επι-
στήμονες, ιστορικοί ερευνητές και 
μελετητές έχουν ασχοληθεί με την 
καταγωγή των Τουρκοκυπρίων. 
Και όλοι, με αδιάσειστα στοιχεία 
και αδιάψευστες μαρτυρίες, συ-
γκλίνουν στην ίδια διαπίστωση: Οι 
Τουρκοκύπριοι είναι ελληνικής 
καταγωγής. Απόγονοι εξισλαμισθέ-
ντων Ελλήνων κατά τη  μακραίω-
νη στυγνή τυραννία της οθωμα-
νικής Τουρκίας. Ανάμεσα στους 
επιστήμονες αυτούς ο Μενέλαος 
Χριστοδούλου, σε έρευνά του, την 
οποία παρουσίασε σε επιστημονικό 
Κυπρολογικό Συνέδριο, αναφέρει 
ότι «οι εξισλαμισθέντες Τουρκοκύ-
πριοι ονομάζονται Λινοβάμβακοι. 
Καταλανίσκουσι χοίρειον κρέας,αλλ’ 
αρνούνται τούτο δημοσία…». Στην 
ίδια μελέτη του ο Μ. Χριστοδούλου 
προσθέτει: «Μετά την διάκρισιν των 

Λινοβαμβάκων της Τηλλυρίας εις 
Έλληνας και Τούρκους, συνέβη να 
ευρεθώσι χριστιανοί τα τέκνα και 
μωαμεθανοί οι γονείς, και τούτο 
συνέβη και μεταξύ αδελφών και 
εξαδέλφων και άλλων συγγενών. 
Ούτω διακριθέντες εξακολουθούσι 
και σήμερον να συναγελάζωνται 
και να προσφωνώνται, αλλά δεν 
αισθάνονται την ανάγκην οι μω-
αμεθανοί να γίνωσι χριστιανοί, 
λαμβάνοντες αφορμήν εκ των 
συγγενών των».

Και στη Λεμεσό, στις αρχές του 
περασμένου αιώνα, ένας κλάδος 
μιας οικογένειας Λινοβαμβάκων 
επέστρεψε στον Χριστιανισμό κι 
έδωσε διαπρεπείς Έλληνες πολίτες, 
τους Ρούσους, ενώ άλλος κλάδος 
του Οσμάνη του Καλλικά έκλινε 
οριστικά στον μωαμεθανισμό και 
πολιτογραφήθηκαν Τούρκοι. Η 
πρώτη μάλιστα Ελληνίδα γιατρός της 
Λεμεσού Μαρία Ρούσου σπούδασε 
με έξοδα του Τούρκου θείου της... 

Ο Φαίδωνας Παπαδόπουλος, Δρ 
Θεολογίας, σε εμπεριστατωμένη και 
επιστημονικά τεκμηριωμένη ανάλυ-
ση του θέματος των Λινοβαμβάκων, 
καταδεικνύει ότι, οι πλείστοι εξ αυτών 
ήταν Έλληνες χριστιανοί, οι οποίοι, 
λόγω των αβάστακτων φορολογικών 
και άλλων πιέσεων επί οθωμανικής 
κατοχής, δήλωναν μουσουλμάνοι. 
Όταν όμως η Κύπρος πέρασε στη 
βρετανική αποικιοκρατία, ένα μεγάλο 
ποσοστό Λινοβαμβάκων άρχισαν 
να επανεντάσσονται ομαδικά στην 
Ορθόδοξη χριστιανική θρησκεία. Ο 
Δρ Παπαδόπουλος δεν παραλείπει 
να επισημάνει και το γεγονός ότι  
έφταιξε και η δική μας Εκκλησία, 
στη μη ολοκληρωτική επιστροφή 
των Λινοβαμβάκων στην Ορθόδοξη 
χριστιανική θρησκεία. Η διαμάχη 
στους κόλπους της Εκκλησίας για τον 
αρχιεπισκοπικό θρόνο, η πολιτική 
τού διαίρει και βασίλευε των Βρετα-
νών, καθώς και άλλοι παράγοντες, 
έπαιξαν σημαντικό ρόλο στη διακοπή 
της επανένταξης των Λινοβαμβάκων 
στη χριστιανική κοινότητα. 

Κραυγαλέα 
ιστορική απόδειξη

Κραυγαλέο και αδιάσειστο 
ντοκουμέντο, για τις ομαδικές 
επανεντάξεις Λινοβαμβάκων στην 
Ορθόδοξη πίστη, αποτελεί και η 
αίτηση των κατοίκων Αμπελιών 
και Πύργου Τηλλυρίας προς τον 
Βρετανό κυβερνήτη να τους θεω-
ρεί χριστιανούς και να διατάξει τα 
δέοντα στους αρμοδίους, για την 
επανένταξή τους στη χριστιανική 
κοινότητα. Το πλήρες κείμενο της 
αίτησης - επιστολής έχει ως εξής:

«Ενδοξότατε διοικητά, κύριε Ίγ-
γλις. Οι ευσεβάστως υποφαινόμενοι 
Λινοβάμβακοι του χωριού Αμπέλια 
και του Πύργου Τηλλυρίας, του δια-
μερίσματος Λεύκας, παρουσιαζόμε-
θα διά της παρούσης ημών ταπεινής 
αναφοράς, ίνα φέρωμεν εις γνώσιν 
της υμετέρας Ενδοξότητος ότι, έως 
τώρα όντες χριστιανοί ορθόδοξοι 
εν τω κρυπτώ διά τον φόβον των 
διοικούντων την Κύπρον Τούρκων, 
αναγκαζόμεθα εν τω φανερώ να 
φαινόμεθα μωαμεθανοί. Ήδη δε, 
διατελούντες υπό την ελευθέραν 
και ανεξίθρησκον κυβέρνησιν της 
Σεπτής Ανάσσης του μεγάλου Αγγλι-
κού Έθνους, ενθαρρυνόμεθα να μην 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

Έλληνες 
και Τούρκοι 
της Κύπρου
Επιστημονικά αποδεικνύεται ότι προέρχονται 
από την ίδια γενετική δεξαμενή
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Οι περισσότεροι 
μουσουλμάνοι ήταν 

απόγονοι Ελλή-
νων, Φράγκων και 
Ενετών, που είχαν 

αλλαξοπιστήσει 
για να γλυτώσουν 
τη ζωή τους ή τις 

περιουσίες τους 
από το στυγνό 

καθεστώς που τους 
βασάνιζε. Ακό-

μα και αυτοί που 
αλλαξοπίστησαν, 

μέσα τους δεν αρ-
νήθηκαν ποτέ ούτε 

την εθνική τους 
καταγωγή ούτε τη 
θρησκεία τους. Κι 

αυτοί οι κρυπτοχρι-
στιανοί ονομάζο-

νταν Λινοπάμπακοι 
ή Λινοπάμπακες

αποκρύπτωμεν τας θρησκευτικάς 
πεποιθήσεις ημών και να δηλώ-
σωμεν ότι, από τούδε θέλομεν να 
πρεσβεύωμεν φανερά την Χρι-
στιανικήν Ορθόδοξον Θρησκείαν. 
Ευελπιστούμεν, Ενδοξότατε, ότι η 
παράκλησίς μας θέλει εισακουσθή 
παρ’ υμών, και θέλετε διατάξει τα 
δέοντα, διατελούμεν, της υμετέρας 
Ενδοξότητος ταπεινοί δούλοι.

Αμπέλια, τη 6η Ιανουαρίου 
1882». 

Ο Δρ Παπαδόπουλος παραθέτει 
και τον ακόλουθο κατάλογο χωριών 
αφιερωμένων σε Αγίους, με κατοί-
κους Τουρκοκυπρίους. Ο κατάλογος 
βασίζεται σε πίνακες απογραφής 
πληθυσμού του 1960. Κατά το έτος 
αυτό υπήρχαν 614 οικισμοί (χωριά), 
από τους οποίους οι 117 ήταν αμιγώς 
μουσουλμανικοί (τουρκοκυπριακοί). 
Αυτό, βέβαια, επισημαίνει, δεν ση-
μαίνει ότι οι συγκεκριμένες κοινότη-
τες ήταν ανέκαθεν μουσουλμανικές. 
Απεναντίας, υπάρχουν επαρκείς 
ιστορικές μαρτυρίες, επί τη βάσει 
των οποίων καταδεικνύεται το χρι-
στιανικό παρελθόν της συντριπτικής 
πλειοψηφίας τους. 

 Χαρακτηριστικό είναι και το 
γεγονός των αμιγών τουρκοκυ-

πριακών χωριών με ονόματα 
Αγίων. Στην επαρχία Λευκωσίας 
τα χωριά Άγιος Επιφάνιος Σολέας 
(τόπος καταγωγής του Ντενκτάς), 
Άγιος Θεόδωρος Τηλλυρίας, Άγι-
ος Ιωάννης Σελέμανι. Στην επαρχία 
Λεμεσού Άγιος Θωμάς, στην επαρ-
χία Αμμοχώστου Άγιος Ανδρόνικος 
(Τοπσού Κιογιού), Άγιος Ευστάθιος, 
Άγιος Ιάκωβος, Άγιος Συμεών, Άγιος 
Χαρίτων, στην επαρχία Πάφου Άγιος 
Γεώργιος, Άγιος Ιωάννης. Ονόμα-
τα Αγίων φέρουν και μεικτά χωριά 
όπως Αγία Μαρίνα Σκυλλούρας, 
Άγιος Γεώργιος Λεύκας, Άγιος Σω-
ζόμενος, στην επαρχία Λευκωσίας, 
Άγιος Ανδρόνικος Καρπασίας, Αγία 
Άννα, Άγιος Θεόδωρος στην επαρ-
χία Λάρνακας, Αγία Βαρβάρα, Άγιος 
Ισίδωρος, Άγιος Νικόλαος στην επαρ-
χία Πάφου, Αγία Ειρήνη και Άγιος 
Επίκτητος στην επαρχία Κυρηνείας.

 Ο Δρ Φ. Παπαδόπουλος επιση-
μαίνει ότι ο Τουρκοκύπριος ηγέτης 
Ραούφ Ντενκτάς κατάγεται από τον 
Άγιο Επιφάνιο Σολέας, όπου σε αρ-
χική καταγραφή πληθυσμού η συ-
ντριπτική πλειονότητα των κατοίκων 
παραουσιάζεται ως χριστιανική. Σε 
επόμενη καταγραφή όλοι οι κάτοικοι 
είναι δηλωμένοι οθωμανοί.

 Η εξομολόγηση 
του Νετζίπ

Για τους Λινοπάμπακους της 
Λουρουτζίνας καταθέτω και την 
προσωπική μου μαρτυρία, όπως 
την αφηγήθηκε τον Αύγουστο 
του 1960 στο τουρκοκρατούμενο 
σήμερα αμιγές χωρίο Πέργαμος, 
κρυπτοχριστιανός Λουρουτζιά-
της. Στο Πέργαμος υπήρχε βρε-
τανική Βάση κι εργαζόμουν στο 
κατάστημα της NAAFI, εταιρείας 
που τροφοδοτούσε τα βρετανικά 
στρατεύματα. Ήμουν «ασσίσταντ» 
και διαχειριζόμουν με έναν άλλο 
συνάδεφο, Σωτήρη τον  έλεγαν, 
από την Αμμόχωστο, το μπαρ 
της καντίνας. Μαζί ήταν κι ένας 
ηλικιωμένος από τη Λουρουτζί-
να, ο Νετζίπ, που ήταν «λαντζι-
έρης». Καθάριζε τους πάγκους, 
τα τραπέζια και έπλενε τα πιάτα. 
Όλοι οι υπάλληλοι της ΝΑΑFΙ 
διαμέναμε σε ειδικά διαμερί-
σματα μέσα στο στρατόπεδο, 
αλλά δικαιούμασταν τα βράδια 
να κατεβαίνουμε στη Λάρνακα 
για ψυχαγωγία. Με τον Νετζίπ, 
όταν δεν κατέβαινα στη Λάρνακα, 
καθόμασταν στη βεράντα και μι-
λούσαμε για διάφορα θέματα της 
καθημερινότητας, ιδιαίτερα με την 
κατάσταση που δημιουργήθηκε 
με τις συμφωνίες Ζυρίχης και 
Λονδίνου. Επειδή τον βοη-
θούσα στη δουλειά και του 
έδινα κανένα κουτί τσιγάρα 
ή τον κερνούσα -παράνο-
μα- καμιά μπύρα, ο Νετζίπ 
μού μιλούσε ανοιχτά για τις 
σκέψεις του. Ένα βράδυ, εκεί 
που καθόμασταν, μου άνοιξε 
κυριολεκτικά την καρδιά του και 
μου εκμυστηρεύτηκε ανάμεσα 
στ’ άλλα:

«Κουμπάρε Χαμπή, φοούμαι 
ότι οι Τούρτζιοι δεν βλέπουν 
με καλό μάτι την κατάσταση. Ο 
πεζεβέγκης ο Ντενκτάς φανατίζει 
τους τζιαι διά τους τζιαι όπλα». 
Νετζίπ, τι είναι αυτά που μου 
λες, τον ρώτησα, κι εκείνος μού 

απάντησε: «Ξέρω τι σου  λαλώ. 
Έχω έναν γιο, που ήτουν καλλι-
κάς (πεταλωτής) και τον εκάμαν 
αστυνομικόν.Τωρά γυρίζει το 
χωρκόν τζιαι βάλλει πάνω τους 
νέους να μπουν στην οργάνωση 
του Ντενκτάς, τζιαι τάσσει τους 
όπλα. Τι θα κάμουν τα όπλα οι 
ρόκολοι; Εμ’  μας κανούν όσα 
μας εκάμαν με τες ΤΜΤ τζιαι τες 
πελλάρες τους; Επειδή εσπίασά 
(εκτίμησά) σε ότι είσαι καλός 
άδρωπος, εν να σου πω ‘’το ήμαρ-
τόν μου’’, που το λαλώ για πρώτη 
φορά σε γρισκιανό: Εγιώ δεν 
είμαι Τούρκος, ούτε μουσουλ-
μάνος. Εγιώ,  οι γονιοί μου,η 
γεναίκα μου, τ’ αδέρκια μου 
τζιαι οι συγγενείς μου είμαστεν 
Λινοπάμπατζιοι. Πιστεύκουμεν 
στο Γριστόν, την Παναγίαν τζιαι 
τους Αγίους.. Φοούμαστιν, όμως, 
να το πούμεν. Οι πιο γέροι που 
μας ήταν γρισκιανοί τζιαι είχασιν 
εκκλησιάν του Άη Χαράλαμπου. 
Ούλλοι οι  Λουρουτζιάτες ήταν 
κρυφογρισκιανοί- Λινοπάμπα-
τζιοι. Τζιαι το τελευταίο: Αν έρ-
τει ο γιος μου, γιατί ξέρει πότε 
φκιερωνούμαστιν, για του δώκω 
ριάλια, με σου φύει τίποτε που 
όσα είπαμεν, γιατί έχω τον άξιον 
να με σφάξει...».

Έμεινα άναυδος απ’ όσα μου 
εξομολογήθηκε ο Νετζίπ. Και 
όταν σε λίγο ήρθε ο γιος του κι 
άρχισαν μιαν έντονη συζήτηση 
κι αντιλήφθηκα ότι ο νεαρός 
ζητούσε από τον πατέρα του 
όλα τα λεφτά που κρατούσε, 

αποχώρησα. Οι φωνές τους 
ακούονταν και στο δωμάτιό μου. 

Απ’ όσα έλεγε σε έντονο ύφος ο 
Νετζίπ, που χρησιμοποιούσε 
αρκετές λέξεις στις απαντήσεις 
του, είχα βεβαιωθεί ότι αρνείτο 
να δώσει στον γιο του όλα τα λεφτά 
που κρατούσε. Κι όταν ο γιος του 
αποχώρησε, ο δύστυχος Νετζίπ μού 
είπε: «Κατύσιει της καημένης της 
μάνας του που τον πελλόν, τωρά 
πον να πάει στο χωρκόν».

Οι ναοί της 
Αγίας Σοφίας 
στη Λευκωσία 
και του Αγίου 
Νικολάου 
στην Αμμό-
χωστο, που 
μετατράπηκαν 
σε τζαμιά. 
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Έ
νας μήνας συμπλη-
ρώθηκε χθες από 
την ημέρα που ο 
Πρόεδρος της ∆η-
μοκρατίας, Νίκος 
Χριστοδουλίδης, 
ανακοίνωσε την 

πολυσυζητημένη δέσμη 14 μέτρων 
στήριξης των Τουρκοκυπρίων, κι 
ακόμη δεν γνωρίζουμε τα βασικά: 
Τι ακριβώς προνοούν τα μέτρα, 
ποιοι είναι οι δικαιούχοι, πότε θα 
τεθούν σε ισχύ και, το κυριότερο,  
πόσα θα στοιχίσουν, είναι ερωτή-
ματα που παραμένουν αναπάντητα. 

Ανάμεσα στα 14 μέτρα περιλαμ-
βάνεται και «η καταβολή σύνταξης 
χηρείας σε (Τουρκοκύπριους) δικαι-
ούχους», όπως ανακοινώθηκε από 
τον ίδιο τον Πρόεδρο, χωρίς όμως να 
εξηγεί στον λαό τι ακριβώς προνοεί 
το μέτρο, ποιους αφορά και πόσα 
θα κοστίσει στα ταμεία του κράτους. 

Όπως είναι γνωστό, Τουρκοκύ-
πριοι που εργάζονται στις ελεύθερες 
περιοχές νόμιμα και καταβάλλουν 
τις εισφορές τους στις Κοινωνικές 
Ασφαλίσεις είναι ήδη δικαιούχοι 
της σύνταξης χηρείας και την λαμ-
βάνουν. Συγκεκριμένα, σύμφωνα 
με τα τελευταία στοιχεία των Υπηρε-
σιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το 
2022 σύνταξη χηρείας ελάμβαναν 
συνολικά 1.382 Τουρκοκύπριοι, 
με το ετήσιο κόστος να ανέρχεται 
στα 6.317.114 ευρώ. Οπότε, εύλογα 
διερωτάται κάνεις, τι αλλάζει με το 
εν λόγω μέτρο και ποιους αφορά; 

Ιδού ποιους αφορά 
Όπως πληροφορείται η «Σ», το 

μέτρο αφορά Τουρκοκυπρίους που 
εργάστηκαν στις ελεύθερες περιο-
χές, κατέβαλλαν τις προβλεπόμενες 
εισφορές τους στο Ταμείο Κοινωνι-
κών Ασφαλίσεων της ∆ημοκρατίας, 

ήταν δικαιούχοι θεσμοθετημένης 
σύνταξης και όταν απεβίωσαν οι 
σύζυγοί τους δεν μπορούσαν να 
λάβουν τη σύνταξη χηρείας, γιατί 
ο γάμος τους τελέστηκε μετά το 
1974 και δεν μπορούσαν να τον 
δικαιολογήσουν στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία. Κι αυτό γιατί από το 
2016 και μετέπειτα υπήρξε μία 
διαφοροποίηση, καθώς με γνω-
μάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, 
ορίζεται πως, όσοι γάμοι τελέστηκαν 
μεταξύ Τ/κ μετά τον Ιούλιο του 
1974 στο ψευδοκράτος, θεωρού-
νται άκυροι. Με απλά λόγια, η Κ∆ 
δεν αναγνωρίζει το πιστοποιητικό 
γάμου, το οποίο εκδίδεται από το 
ψευδοκράτος. 

Όπως είμαστε σε θέση να γνω-
ρίζουμε, πρόκειται για περιορισμέ-
νες περιπτώσεις, οπότε το κόστος 
δεν  θεωρείται εξωπραγματικό. Ο 
αριθμός των Τουρκοκυπρίων οι 
οποίοι εργάζονται στις περιοχές 
που ελέγχονται από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία ανέρχεται σε περίπου 
3.000, ενώ σημειώνεται ότι ήδη 
καταβάλλεται σύνταξη χηρείας σε 
1.280 συζύγους Τουρκοκυπρίων 

και εκκρεμεί η εξέταση περίπου 
75 αιτήσεων. Το μέτρο, δηλαδή, 
αφορά τα εν λόγω 75 άτομα. 

Όπως ανέφερε έγκυρη πηγή 

στη «Σ», «για τη διαδικασία εξέ-
τασης των αιτήσεων που εκκρε-
μούν, και εφόσον πληρούνται οι 
σχετικές ασφαλιστικές προϋπο-
θέσεις, το Υπουργείο Εργασίας 
βρίσκεται σε συνεννόηση με τη  
Νομική Υπηρεσία και αναμένεται 
ότι σύντομα θα γίνουν δημόσιες 
ανακοινώσεις». Συγκεκριμένα, το 
Υπουργείο αναμένει τη γνώμη της 
Νομικής Υπηρεσίας, «ώστε να κα-
ταβληθούν οι συντάξεις χηρείας 
στα άτομα αυτά, χωρίς όμως να 
δίνει η Κ∆ οποιουδήποτε είδους 
οντότητα στο ψευδοκράτος». 

Τρέχουν την Κ∆ στα δικαστήρια 
Στο μεταξύ, ενώπιον του δικα-

στηρίου εκκρεμούν αγωγές κατά 
της Κ∆, οι οποίες καταχωρήθηκαν 
από Τουρκοκύπριους πολίτες και 
αφορούν εργασιακά ζητήματα. Με-
ταξύ αυτών περιλαμβάνονται και 
αγωγές που καταχωρήθηκαν από 
Τουρκοκύπριες χήρες, οι οποίες 
δεν λαμβάνουν σύνταξη χηρείας, 
παρότι οι αποβιώσαντες σύζυγοί 
τους ελάμβαναν σύνταξη από τις 
Κοινωνικές Ασφαλίσεις, κι αυτό 
γιατί δεν αναγνωρίζεται το πιστο-

ποιητικό γάμου τους από την Κ∆ 
σε περίπτωση που αυτός τελέστηκε 
μετά το 1974. 

Τελούν πολιτικούς 
γάµους στις ελεύθερες 
περιοχές για να πάρουν 
τη σύνταξη 

Πέραν των νομικών διεκδική-
σεων διά της δικαστικής οδού, κά-
ποιοι εκ των δικαιούχων, που με 
βάση τη γνωμάτευση του 2016 
ο γάμος τους καθίσταται άκυρος, 
βρήκαν άλλη οδό ώστε να μπορούν 
να απολαμβάνουν τα ωφελήματά 
τους. Σύμφωνα με πληροφορίες, 
αρκετά ανδρόγυνα, που παντρεύτη-
καν στα κατεχόμενα μετά το 1974, 
το τελευταίο διάστημα επιλέγουν να 
τελούν πολιτικό γάμο στις ελεύθε-
ρες περιοχές, ούτως ώστε ο γάμος 
τους να θεωρείται έγκυρος. Συ-
γκεκριμένα, κατά τα έτη 2022 και 
2023 τελέστηκαν γύρω στους 15 
πολιτικούς γάμους Τ/κ  πολιτών, με 
τους πλείστους να τελούνται στους 
∆ήμους Λευκωσίας, Αραδίππου, 
Λάρνακας και Γερμασόγειας. 

Υπενθυμίζεται πως η σύνταξη 

ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΝΙΚΟΛΑΟΥ 

ΣΥΝΤΑΞΗ ΧΗΡΕΙΑΣ ΣΕ Τ/Κ ΠΟΛΙΤΕΣ
ΕΤΟΣ Αριθµός Ετήσιο
 συνταξιούχων ποσό
  σύνταξης €

2008 ............................................. 1.791 ..........................7.513.726
2011 ............................................. 1.722 ..........................7.996.097
2015 ............................................. 1.702 ..........................7.497.737
2016 ............................................. 1.641 ..........................7.269.330
2017 ............................................. 1.582 ..........................7.073.648
2018 ............................................. 1.518 ..........................6.881.563
2019 ............................................. 1.492 ..........................6.586.273
2020 ............................................. 1.432 ..........................6.371.504
2021 ............................................. 1.401 ..........................6.357.921 
2022 ............................................. 1. 382 ..........................6.317.114
Πηγή: Κλάδος Στατιστικής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων
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Όπως ανέφεραν 
πηγές στη «Σ», 

υπάρχει γνωµά-
τευση του Γενικού 
Εισαγγελέα από το 
2016, σύµφωνα µε 
την οποία, οι γάµοι 

που τελέστηκαν 
µεταξύ Τ/κ µετά το 
1974 θεωρούνται 

άκυροι, άρα σε αυ-
τές τις περιπτώσεις 

δεν καταβάλλεται 
σύνταξη σε σύζυγο 
αποβιώσαντος Τ/κ, 
ακόµα κι αν αυτός 
ελάµβανε θεσµο-

θετηµένη σύνταξη 
από τις Κοινωνικές 

Ασφαλίσεις  
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χηρείας ξεκινά την ημέρα του θα-
νάτου τού/τής συζύγου και κατα-
βάλλεται εφ’ όρου ζωής ή μέχρι να 
ξαναπαντρευτεί ο/η επιζών/-ώσα 
σύζυγος. Σε περίπτωση που ο/η επι-
ζών/ώσα σύζυγος ξαναπαντρευτεί, 
παύει να λαμβάνει τη σύνταξη. Εάν 
ο/η αποθανών/ούσα έχει συνάψει 
γάμο μετά την ηλικία συνταξιοδό-
τησης, ο/η επιζών/ώσα σύζυγος 
δικαιούται σύνταξη εάν ο γάμος 
είχε διάρκεια τουλάχιστον 5 ετών. 

Το ερώτημα που τίθεται γι’ αυτές 
τις περιπτώσεις είναι πώς μπο-
ρεί η ΚΔ να ελέγξει εάν οι γάμοι 
αυτοί ενδέχεται να είναι λευκοί 
ή όχι. Πώς μπορεί να ελέγξει ότι 
δεν τέλεσαν άλλο γάμο στα κατε-
χόμενα με άλλα άτομα; Και πώς 
μπορεί να γνωρίζει ότι η σύζυγος 
τους αποθανώντος  δεν ξαναπα-
ντρεύτηκε μετά τον θάνατό του ή 
ότι ήταν εξαρτώμενη του συζύγου 
της την ημέρα του θανάτου του; 
Το ίδιο, βέβαια, μπορεί να διερω-
τηθεί κανείς και για τους γάμους 
που τελέστηκαν πριν από το 1974. 
Είναι σε θέση η ΚΔ να ελέγξει ότι 
η χήρα δεν ξαναπαντρεύτηκε ή 
ότι το ζευγάρι δεν πήρε διαζύγιο 
πριν από τον θάνατο του συζύγου; 

Οι συντάξεις που 
καταβάλλει η ΚΔ 
σε Τ/κ πολίτες

Όσον αφορά το τι ισχύει σήμερα 
με τις συντάξεις που λαμβάνουν Τ/κ 
πολίτες από την ΚΔ, σύμφωνα με 
τα επίσημα στοιχεία της τελευταίας 
15ετίας (ουσιαστικά αφορούν την 
περίοδο 2007 μέχρι και το 2022) 
υπάρχουν συγκεκριμένες κατηγορίες 
συντάξεων και επιδομάτων, με τον 
αριθμό των δικαιούχων αλλά και τις 
συνολικές δαπάνες να αυξομειώνο-
νται αλλά και να ποικίλλουν. Όπως 
διαφαίνεται, οι κατηγορίες χωρίζονται 
σε θεσμοθετημένες συντάξεις (που 
αποτελούν το μεγαλύτερο μερίδιο 
του συνολικού όγκου), συντάξεις 
χηρείας (το δεύτερο μεγαλύτερο 
κομμάτι), ενώ σε μικρότερους 
αριθμούς συναντώνται δικαιούχοι 
σύνταξης ανικανότητας, αναπηρίας 
και ορφάνιας. Εκτός των συντάξεων, 
έχουν καταβληθεί και εφάπαξ ποσά 
αντί θεσμοθετημένης σύνταξης και 
αντί συντάξεως χηρείας. Ας δούμε, 
όμως,  αναλυτικότερα τις δαπάνες. 

Αν πάρουμε ως σημείο μηδέν 
το 2007 -πρώτο ημερολογιακό 
έτος των επίσημων στοιχείων- θα 
δούμε ότι οι πληρωμές ανήλθαν 
πέριξ των 11,2 εκατομμυρίων, με 
αυτές που αφορούν τις συντάξεις να 
κοστολογούνται στα €10.572.009 
(για 4.250 δικαιούχους) και τα εφά-
παξ στις €722.190 για 243 δικαιού-
χους αντίστοιχα. Σχεδόν διπλάσιες 
ήταν αυτές που πληρώθηκαν για 
το 2018, αφού με σχεδόν τον ίδιο 
αριθμό δικαιούχων (4.190+320) το 
κόστος που επωμίστηκε το Τμήμα 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων εκτοξεύ-
τηκε πέραν των 20 εκατομμυρίων 
ευρώ (€18.794.472 συντάξεις και 
€1.694.763 εφάπαξ),   ενώ το κόστος 
αυξήθηκε εκ νέου -ελαφρώς- το 2009 
(σχεδόν 20,4 εκατομμύρια), παρά το 
γεγονός ότι οι δικαιούχοι μειώθηκαν 

από 4.510 σε 4.278. Ως επόμενο ορό-
σημο το 2010, αφού ήταν η χρονιά 
που επέφερε το μεγαλύτερο κόστος 
πληρωμών, με τους δικαιούχους για 
συντάξεις (4.104 πολίτες) να λαμ-
βάνουν €19.954.970, ενώ οι 165 
που έλαβαν εφάπαξ μοιράστηκαν 
€984.903. Η επόμενη τετραετία κινή-
θηκε σε παρόμοιο μοτίβο, με το 2014 
να έρχεται για να σηματοδοτήσει 
μια συνεχιζόμενη πτωτική καμπή, 
τόσο σε ό,τι αφορά το κόστος όσο και 
τον αριθμό των όσων λαμβάνουν 
συντάξεις και εφάπαξ. Το 2014 ήταν 
η τελευταία σεζόν που τα χρήματα 
που καταβλήθηκαν πλησίασαν τα 
20 εκατομμύρια (€19.139.972 για 
4.055 εγγεγραμμένους δικαιούχους 
και €692.970 για 50 που έλαβαν 
εφάπαξ). Η αποτύπωση της καμπής 
γίνεται πιο εμφανής χρόνο με τον 
χρόνο, ενώ,  φτάνοντας στο 2018, οι 
δικαιούχοι έχουν πέσει κάτω από 
3.500 (3.420 + 37 για την ακρί-
βεια) και τα όσα έλαβαν  αγγίζουν 
τα 17,3 εκατομμύρια (€16.705.502 
+ €524.644). Αξίζει να σημειωθεί 
πως από το 2018 μέχρι και το 2021 
ολόκληρο το ποσό των εφάπαξ 
καταβολών αφορά θεσμοθετη-
μένες συντάξεις, αφού ο αριθμός 
των εφάπαξ έναντι χηρείας ήταν 
0. Τελευταίο ημερολογιακό έτος 
των επίσημων στοιχείων το 2022, 
όπου καταδεικνύονται ξεκάθαρα 
τα όσα προαναφέραμε. Ιστορικό 
χαμηλό (από το 2008 και μετά) με 
μόλις 2.974 Τ/κ συνταξιούχους να 
λαμβάνουν €14.689.024, ενώ 47 
δικαιούχοι έλαβαν εφάπαξ το ποσό 
των €865.196. 

Απομονώνοντας τα στοιχεία 
που αφορούν συντάξεις χηρείας 
και εφάπαξ πληρωμές έναντι συ-
ντάξεων χηρείας,  γίνεται αντιλη-
πτό πως τα τελευταία 15 χρόνια 
έχουν καταβληθεί γύρω στα 115 
εκατομμύριο ευρώ από τα ταμεία 
των Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Αρχή 
με τις συντάξεις χηρείας, λοιπόν, με 
τη χρονιά 2007 και τους 1.841 δι-
καιούχους (υψηλότερος αριθμός της 
15ετίας) να λαμβάνουν 4,2 εκατομ-
μύρια (€4.256.677), ενώ την αμέσως 
επόμενη χρονιά, οι 1.791 δικαιούχοι 
έλαβαν 7,5 περίπου εκατομμύρια 
ευρώ (€7.513.726). Παρά τη συνεχή 
μείωση των δικαιούχων, το μεγαλύ-
τερο ποσό ανά έτος δόθηκε το 2011, 
αφού μοιράστηκαν €7.996.097 σε 
1.722 Τ/κ πολίτες. Αυτή είναι μάλιστα 
η χρονιά με τη μεγαλύτερη δαπάνη 
στη σύνταξη χηρείας, ενώ ενδεικτι-
κή είναι η επόμενη χρονιά, κατά την 
οποία οι δικαιούχοι αυξήθηκαν κατά 
114 (1.836), με το ποσό που δόθηκε 
να φτάνει τα €7.964.289. Φτάνοντας 
στο 2016 βλέπουμε την καθοδική 
πορεία (όπως διαφαίνεται και από τους 
πίνακες), με 1.641 δικαιούχους και 
€7.269.330, ενώ το 2018, απόρροια 
της γεωμετρικής μείωσης, πέφτουμε 
για πρώτη φορά στη  δεκαετία κάτω 
από τα 7 εκατομμύρια (€6.881.563 
για 1.518 δικαιούχους). Καταληκτικά 
και στην τελευταία χρονιά για την 
οποία έχουμε επίσημα στοιχεία 
καταγράφεται τόσο ο χαμηλότερος 
αριθμός δικαιούχων (1.382), όσο και 
δαπάνης (€6.317.414). 

Νομικοί κύκλοι αναφέ-
ρουν στη «Σ» πως με 
αυτό το μέτρο η Κυ-

βέρνηση ενδέχεται να ανοίξει 
τον ασκό του Αιόλου, εάν δεν 
γίνει σοβαρή και εις βάθος 
μελέτη που θα λαμβάνει εκ 
των προτέρων υπόψη όλες τις 
πτυχές του εν λόγω ζητήματος. 

Κατόπιν γνωμάτευσης του 
Γενικού Εισαγγελέα το 2016,  
κανένα πιστοποιητικό γάμου που 
εκδίδεται από το ψευδοκράτος 
δεν αναγνωρίζεται στην ΚΔ, για 
να μη δημιουργηθούν συνθήκες 
«acknowledgement», δηλαδή 
αποδοχής του ψευδοκράτους, ως 
προηγούμενο βήμα της πλήρους 
αναγνώρισης. Η γνωμάτευση της 
Γενικού Εισαγγελέα δεν έχει ισχύ 
νόμου αλλά είθισται να υιοθετεί-
ται από τις εκάστοτε Κυβερνή-
σεις και αποτελεί την άμυνα του 
κράτους στην περίπτωση που 
προκύψουν αγωγές εναντίον του. 
Υπάρχει βεβαίως επί μακρόν 
και η νομική αντίληψη περί της 
απόφασης για τη Namibia, επί 
τη βάσει της οποίας μπορούν να 
γίνουν αποδεκτά πιστοποιητικά 
γέννησης, θανάτου ή ακόμα και 
γάμου. Αυτή είναι η μία όψη του 

νομίσματος. Υπάρχει και η άλλη,  
νομική αντίληψη ακαδημαϊκών 
και νομικών, με τους οποίους 
επικοινώνησε η «Σ», που υπο-
στηρίζουν ότι η περίπτωση της 
Namibia και του καθεστώτος του 
Απαρτχάιντ είναι διαφορετική 
από την περίπτωση της Κύπρου, 
υπό την εξής έννοια: 

Πρώτον, στη Ναμίμπια ο 
πληθυσμός ήταν γηγενής και 
κατοικούσε σε συγκεκριμένη πε-
ριοχή, ενώ στην περίπτωση της 
Κύπρου ο γηγενής πληθυσμός, 
δηλαδή οι νομικοί κάτοικοι, είναι 
εκτοπισθέντες και οι υφιστάμενοι 
που διαμένουν στον βορρά ως 
αποτέλεσμα της εισβολής και 
της κατοχής είτε είναι Τ/κ είτε 
είναι έποικοι. 

Δεύτερον, υπάρχουν σαφή 
ψηφίσματα περί του ψευδο-
κράτους από το Συμβούλιο 
Ασφαλείας, όπως το 541 και 
550, που καθιστούν σαφές 
ότι το ψευδοκράτος και οι θε-
σμοί του δεν υπάρχουν. Αυτό 
σημαίνει ότι κανένα επίσημο 
έγγραφό του δεν μπορεί να 
γίνει δεκτό από την ΚΔ ή τη 
διεθνή κοινότητα. Διότι κάτι τέ-
τοιο δημιουργεί προϋποθέσεις 

«acknowledgement», δηλαδή 
χωριστής οντότητας. 

Τρίτον, οι κάτοικοι της Ναμί-
μπια δεν είχαν επιλογές, ενώ οι 
Τ/κ είχαν την επιλογή της ΚΔ για 
την έκδοση των όποιων πιστο-
ποιητικών, δηλαδή του νόμιμου 
κράτους, το οποίο αποτελεί και 
κράτος μέλος του ΟΗΕ και κρά-
τος μέλος της ΕΕ. Η οποία, επί 
τη βάσει του πρωτοκόλλου 10, 
καθορίζει ότι στο βόρειο τμήμα 
αναστέλλεται η εφαρμογή του 
κεκτημένου λόγω της υφιστά-
μενης κατάστασης, δηλαδή της 
κατοχής. Συνεπώς, κανένα κα-
τοχικό έγγραφο δεν μπορεί να 
παράγει δίκαιο για την ΚΔ. 

Τα πράγματα μπορεί να πε-
ριπλεχθούν, εάν εφευρεθούν 
νομικές αλχημείας για την 
ενεργοποίηση ταμείων της ΚΔ 
προκειμένου να υλοποιηθεί μια 
προεδρική υπόσχεση χωρίς την 
εκ των προτέρων απαιτούμενη 
μελέτη. Νομικοί κύκλοι διερω-
τώνται πώς μπορεί να διατεθούν 
χρήματα από οποιοδήποτε τα-
μείο, όταν δεν υπάρχει σχετικό 
έγγραφο από τις νόμιμες Αρχές 
της ΚΔ, παρά μόνο από εκείνες 
του κατοχικού ψευδοκράτους. 

Κίνδυνος αποδοχής του
ψευδοκράτους -  «acknowledgement» 
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Τ
έμπη, 28 Φεβρουαρίου 
2023, ώρα 23:21. Η 
μέρα και η ώρα που 
σταμάτησε ο χρόνος 
για 57 ψυχές μετά τη 
μετωπική σύγκρου-
ση της επιβατικής 

αμαξοστοιχίας, που είχε κατεύθυνση 
προς Θεσσαλονίκη, με την εμπορική 
που κατευθυνόταν προς Αθήνα. 

Ένα λάθος του σταθμάρχη οδή-
γησε τα δύο τρένα να πηγαίνουν 
στην ίδια γραμμή για πολλά λεπτά, 
με αποτέλεσμα να συγκρουστούν. 
Οι μέρες που ακολούθησαν συ-
γκλονιστικές, πλήθος κόσμου 
βγήκε σε δρόμους και πλατείες 
συμμετέχοντας σε κινητοποιήσεις 
για την ασφάλεια στα μέσα μετα-
φοράς, ενώ εθελοντές σχημάτισαν 
ουρές προκειμένου να δώσουν 
αίμα, βοηθώντας με αυτόν τον 
τρόπο τους τραυματίες. 

Ένα χρόνο μετά και οι πολίτες 
ακόμα απαιτούν διαλεύκανση των 
αιτίων, εντοπισμό και τιμωρία όλων 
των υπευθύνων γι’  αυτήν την τρα-
γωδία. ∆εν πείθονται από το αφή-
γημα περί ανθρώπινου λάθους του 
σταθμάρχη, μιλούν για ευθύνες που 
βαραίνουν πολλές κυβερνήσεις και 
για νοοτροπίες χρόνων. 

Οι ημέρες που ακολούθησαν 
θύμιζαν σκηνές αρχαίας τραγωδίας 
- έξω από τα νοσοκομεία γονείς 
να περιμένουν την ταυτοποίηση 
των δικών τους ανθρώπων. Στη 
μακάβρια λίστα των θυμάτων, νέα 
άτομα, από 15 ετών, 20χρονοι 
φοιτητές αλλά και συνταξιούχοι. 

Τρίτη, 28 Φεβρουαρίου… 
Ώρα 23:21. Τέµπη 

Το μοιραίο εκείνο βράδυ η επι-
βατική αμαξοστοιχία θα αναχωρού-
σε από Αθήνα για Θεσσαλονίκη στις 
7:22 μ.μ. μεταφέροντας περίπου 
350 επιβάτες, ωστόσο υπήρξε μια 
μικρή χρονική καθυστέρηση. Η 
αμαξοστοιχία κατέφθασε στη Λά-
ρισα με καθυστέρηση λόγω ενός 
περιστατικού που προηγήθηκε στον 
σταθμό του Παλαιοφαρσάλου και 
αποχώρησε από τον σταθμό της 
Λάρισας στις 23:00, εισερχόμενη 
-λανθασμένα- στη γραμμή καθόδου. 

Την ίδια ώρα η εμπορευματική 
αμαξοστοιχία πορευόταν από τη 
Θεσσαλονίκη στη Λάρισα στην 
ίδια, καθοδική γραμμή. 

Η μετωπική σύγκρουση των 
δύο αμαξοστοιχιών σημειώθηκε 
στις 23:21 της 28ης Φεβρουαρίου 
2023, στη γραμμή Αθήνα-Θεσσα-
λονίκη. Το τμήμα όπου σημειώθηκε 
το ατύχημα ήταν διπλής τροχιάς, 
όμως τα αυτόματα χειριστήρια είχαν 
καταστραφεί λόγω πυρκαγιάς το 
2019, οπότε η μεταγωγή εξακο-
λουθούσε να ελέγχεται χειροκίνητα. 
Από τη σύγκρουση, τα περισσότε-
ρα βαγόνια του επιβατικού τρένου 
εκτροχιάστηκαν, ενώ τη στιγμή της 
σύγκρουσης προκλήθηκε ακαριαία 
έκρηξη και πυρκαγιά, που κατέκα-
ψε τα δύο μπροστινά βαγόνια της 
επιβατικής αμαξοστοιχίας. 

Πολλοί από τους επιβαίνοντες 
ήταν φοιτητές που επέστρεφαν στη 
Θεσσαλονίκη μετά το τριήμερο της 
Καθαράς ∆ευτέρας. Σύμφωνα με 
τα επίσημα στοιχεία, στο δυστύ-
χημα σκοτώθηκαν 57 άνθρωποι, 
εκ των οποίων 56 ταυτοποιήθη-

καν από βιολογικό υλικό, ενώ σε 
μία περίπτωση αγνοουμένης δεν 
βρέθηκε δείγμα. Τουλάχιστον 85 
άνθρωποι τραυματίστηκαν, από 
τους οποίους 25 πολύ σοβαρά. 

Σύμφωνα με τον επιθεωρητή 
του ΟΣΕ (Οργανισμός Σιδηρο-
δρόμων Ελλάδας), τα αίτια του 
δυστυχήματος συνοψίζονται στην 
άκαιρη διέλευση της επιβατικής 
αμαξοστοιχίας λόγω καθυστέρησης, 
την απουσία επικοινωνίας μεταξύ 
του μηχανοδηγού της εμπορικής 
αμαξοστοιχίας και του σταθμάρχη, 
την εγκατάλειψη των πόστων εν 
ώρα υπηρεσίας από δύο σταθμάρ-
χες, και την ολιγωρία ως προς την 
ολοκλήρωση της εγκατάστασης 
του συστήματος τηλεδιοίκησης 
και των έργων σηματοδότησης. 

Ο σταθμάρχης Λάρισας συνε-
λήφθη και προσήχθη στον εισαγ-
γελέα. Στην πρώτη του κατάθεση 
αναγνώρισε ότι δρομολόγησε το 
επιβατικό τρένο σε λάθος ράγες, 
κατανοώντας το σφάλμα του όταν, 
αργότερα, ενημερώθηκε για το 
δυστύχημα. Για κατάθεση κλή-

θηκε, επίσης, ο εκπρόσωπος της 
εταιρείας Hellenic Train. Στις 5 
Μαρτίου ο σταθμάρχης, μετά την 
απολογία του, κρίθηκε ομόφωνα 
ως προφυλακιστέος. Αντιμετωπί-
ζει κατηγορίες όπως για κακουρ-
γηματική πράξη διατάραξης της 
ασφάλειας των συγκοινωνιών και 
το πλημμεληματικό αδίκημα της 
ανθρωποκτονίας από αμέλεια κατά 
συρροήν και της σωματικής βλά-
βης από αμέλεια κατά συρροήν. 

Ψήφισµα µε στόχο 
1.000.000 υπογραφές 

Ο Σύλλογος Πληγέντων ∆υστυ-
χήματος Τεμπών έχει θέσει προς 
υπογραφή ψήφισμα, με το οποίο 
ζητά, με αφορμή την τραγωδία, να 
αναληφθούν από τη Βουλή συγκε-
κριμένες πρωτοβουλίες προκειμέ-
νου να μην υπάρξει συγκάλυψη 
του εγκλήματος στα Τέμπη.

Η Μαρία Καρυστιανού, πρό-
εδρος του Συλλόγου και μητέρα 
θύματος, έχει δημιουργήσει μιαν 
αναφορά στην πλατφόρμα change.
org, στοχεύοντας στην έναρξη των 

διαδικασιών για την αναθεώρηση 
του Συντάγματος, την ενεργοποίηση 
του νόμου περί Ευθύνης Υπουρ-
γών καθώς και την κατάργηση της 
βουλευτικής ασυλίας.

Σκοπός της αναφοράς, που έχει 
τον τίτλο «Τραγωδία – Τέμπη 2023», 
είναι να συγκεντρωθούν 1.000.000 
υπογραφές πολιτών, μέσω των 
οποίων θα αυξηθεί η κοινωνική 
επιρροή. Η επιρροή αυτή μπορεί 
να λάβει τον ρόλο ενός «όπλου», 
το οποίο θα βοηθήσει σημαντικά 
να επιτευχθεί ο προκαθορισμένος 
στόχος. Με άλλα λόγια, οι υπογραφές 
δεν εξασφαλίζουν την έναρξη των 
διαδικασιών για την αναθεώρηση 
του Συντάγματος, αλλά μπορούν να 
ασκήσουν πίεση στους αρμόδιους 
φορείς να αναλάβουν δράση. 

Μπαλάκι ευθυνών στην 
εξεταστική επιτροπή για 
τα Τέµπη 

Τον Νοέμβριο του 2023 συ-
γκροτήθηκε η εξεταστική επιτροπή 
της Βουλής για «τη διερεύνηση 
του εγκλήματος των Τεμπών και 

ΘΕΚΛΑ ΚΑΚΚΟΥΡΑ 

«∆εν έφτασαν ποτέ» «∆εν έφτασαν ποτέ» «∆εν έφτασαν ποτέ» «∆εν έφτασαν ποτέ» «∆εν έφτασαν ποτέ» «∆εν έφτασαν ποτέ» 

Ένα χρόνο µετά και  οι πολίτες ακόµα απαιτούν διαλεύκανση των αιτίων, 
εντοπισµό και τιµωρία όλων των υπευθύνων γι’ αυτήν την τραγωδία
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όλων των πτυχών που σχετίζονται 
με αυτό». Η πρώτη συνεδρίαση 
πραγματοποιήθηκε στις 28 Νο-
εμβρίου, σε δίνη σκληρών αντι-
παραθέσεων και συγκρούσεων.

Μεταξύ άλλων στην εξεταστική 
επιτροπή της Βουλής για την τρα-
γωδία κατέθεσε ο πρώην Υπουργός 
του ΠΑΣΟΚ, Δημήτρης Ρέππας 
(2009-2011), ο οποίος ανέφερε ότι, 
αν είχε ολοκληρωθεί η σύμβαση 
για την αποκατάσταση του Συστή-
ματος Σηματοδότησης-Τηλεδιοίκη-
σης του σιδηροδρομικού τμήματος 
Αθήνα-Θεσσαλονίκη-Προμαχώνας,  
θα είχε αποφευχθεί το δυστύχημα.

Επιπλέον, την άποψη ότι ο ανθρώ-
πινος παράγοντας είναι καθοριστικός 
στη λειτουργία του σιδηροδρόμου, 
είτε έχουμε συστήματα είτε δεν έχου-

με, εξέφρασε ο πρώην πρόεδρος της 
Ρυθμιστικής Αρχής Σιδηροδρόμων 
(2011-2016), Βασίλειος Τσιαμαντής. 

Συγκινησιακά φορτισμένη και 
μιλώντας όρθια, η πρόεδρος του 
Συλλόγου Οικογενειών Θυμάτων 
Μαρία Καρυστιανού  κατέθεσε στις 
24 Ιανουαρίου, επισημαίνοντας 
πως περιμένει δικαίωση από την 
ελληνική Δικαιοσύνη. «Ξέρετε τι 
είναι να παρακαλάς να έχεις το παιδί 
σου τραυματισμένο από το να το 
έχεις νεκρό; Να περιμένουμε για 
την ταυτοποίηση και μετά το χάος;», 
διερωτήθηκε, με την ίδια να ζητά 
απαντήσεις για τους λόγους που 
οδήγησαν στην αλλοίωση του χώρου 
του δυστυχήματος και στη μεταφορά 
των βαγονιών. Η ίδια χαρακτήρισε 
το δυστύχημα «έγκλημα», προσθέ-

τοντας πως ο σιδηρόδρομος «δεν 
έπρεπε να λειτουργεί ούτε για μία 
απλή διαδρομή».

Ως μάρτυρας κατέθεσε και ο 
Διευθύνων Σύμβουλος της Hellenic 
Train, Μαουρίτσιο Καποτόρτε, ο 
οποίος ανέφερε πως αποδίδεται σε 
σφάλμα του σταθμάρχη το σιδη-
ροδρομικό δυστύχημα βάσει της 
εσωτερικής έρευνας της εταιρείας.  
Ερωτηθείς αν η Hellenic Train 
έχει ευθύνη για το δυστύχημα, ο 
κ. Καποτόρτε απάντησε αρνητικά.

Ο εμπειρογνώμονας Γιάννης 
Χαλκιάς επέρριψε ευθύνες στον 
σταθμάρχη και στον μηχανοδηγό 
της μοιραίας αμαξοστοιχίας του 
σιδηροδρομικού δυστυχήματος στα 
Τέμπη. «Ο σταθμάρχης έπρεπε να 
πατήσει με τα χέρια του δυο κου-

μπιά. Αν το έκανε, δεν θα γινόταν 
τίποτα», δήλωσε χαρακτηριστικά, 
προσθέτοντας πως «τα λάθη του 
σταθμάρχη ήταν μοιραία». 

Στις 13 Φεβρουαρίου κατέθεσε 
ο πρώην Υπουργός Υποδομών και 

Μεταφορών, Κώστας Καραμανλής. 
Αναφερόμενος στην παραίτησή του 
από τη θέση του υπουργού λίγες 
ώρες μετά το δυστύχημα, τόνισε: 
«Δεν σκέφτηκα ούτε στιγμή να 
κρυφτώ πίσω από ευθύνες άλλων. 
Παραιτήθηκα ενάντια στην πεπα-
τημένη της πολιτικής πρακτικής 
σε τέτοιες περιστάσεις. Θεώρησα 
την πράξη αυτή, αυτονόητη».

Σημειώνεται ότι στις 28 Φεβρου-
αρίου καλούνται να απολογηθούν 
στην ανακρίτρια ευρωπαϊκών 
υποθέσεων 23 μη πολιτικά πρό-
σωπα, που είναι κατηγορούμενοι 
για την περιβόητη Σύμβαση 717 
που αφορά στην αναβάθμιση του 
συστήματος σηματοδότησης-τη-
λεδιοίκησης στο ελληνικό σιδη-
ροδρομικό δίκτυο. 

Οι μνήμες για κάποιους 
είναι ακόμα νωπές, 
πρόκειται γι’  αυτούς 

που σώθηκαν από θαύμα και 
παλεύουν να αφήσουν πίσω 
τους τη «μαύρη» εκείνη νύχτα.

Στη «Σημερινή» μίλησε η 
29χρονη Εύη Τσάπαρη, που επέ-
βαινε στη μοιραία αμαξοστοιχία στις 
28 Φεβρουαρίου του 2023. Η Εύη, 
η οποία βρισκόταν στο τρίτο βαγόνι, 
αφηγήθηκε στη «Σ» πώς βίωσε 
τις πρώτες ώρες της τραγωδίας. 

 «Ξαφνικά εκεί που πορευό-
μασταν κανονικά νιώσαμε ένα 
πολύ έντονο φρενάρισμα και μετά 
αρχίσαμε να κουνιόμαστε πολύ 
δυνατά, σαν να μας είχε βάλει 
κάποιος σε ένα κουτί και να μας 
τράνταζε με όλη του τη δύναμη, 
έσπασαν τα παράθυρα, έσβησαν 
τα φώτα και ο κόσμος ούρλιαζε. 

Μόλις το τρένο ακινητοποιήθηκε, 
βεβαιώθηκα ότι ο συνάδελφος 
και φίλος που ταξιδεύαμε παρέα 
ήταν καλά. Όταν προσπάθησα 
να σηκωθώ για να βγούμε απ› 
το βαγόνι, το οποίο είχε γεμίσει 
με καπνό, συνειδητοποίησα ότι 
είχα πέσει στο πάτωμα και το 
μπράτσο μου είχε σφηνωθεί 
στο μπροστινό κάθισμα. Αφού 
με απεγκλώβισε ο συνάδελφός 
μου, πήδηξε εκείνος πρώτος απ› 
το παράθυρο και έπειτα, καθώς 
είχε δει την φωτιά που είχε ξε-
σπάσει, μου φώναξε να κατέβω 
κι εγώ για να απομακρυνθούμε. 
Αφότου σκαρφαλώσαμε πάνω 
στις ράγες εκ νέου (το δικό μας 
βαγόνι είχε εκτροχιαστεί εντελώς), 
αρχίσαμε να περπατάμε όσο πιο 
μακριά απ› το τρένο γινόταν. 
Περάσαμε κάτω απ› τα βαγόνια 

της εμπορικής αμαξοστοιχίας, για 
τα οποία δεν αντιλήφθηκα προ-
σωπικά εκείνη την ώρα ότι ήταν 
τρένου που είχαμε συγκρουστεί. 
Μετά από όχι πολλή ώρα κατέ-
φθασαν οι πρώτες βοήθειες και 
επιβιβαστήκαμε σε πούλμαν, τα 
οποία μας πήγαν Θεσσαλονίκη.

»Η πιο έντονη ανάμνηση που 
έχω από εκείνο το βράδυ είναι 
ο τραυματισμένος κόσμος, τα 
ουρλιαχτά και μητέρες που είχαν 
καταφέρει να απεγκλωβιστούν με 
τα παιδιά τους και προσπαθούσαν 
να τα ηρεμήσουν γιατί κι αυτά 
έκλαιγαν και έτρεμαν από φόβο».

Ερωτηθείσα πότε έμαθε τι 
ακριβώς είχε συμβεί, απάντη-
σε ότι ενημερώθηκαν την ώρα 
που βρισκόντουσαν στο πούλ-
μαν,  κατά την επιστροφή τους 
στη Θεσσαλονίκη,  καθώς κάποιοι 

που είχαν τα κινητά τους είχαν 
βάλει ειδήσεις.  

Όπως ανέφερε, από τη σύ-
γκρουση τραυματίστηκε στην 
πλάτη:  «Είχα θλαστικό τραύμα 
κοντά στον πνεύμονα, το οποίο 
το αντιλήφθηκα αφότου πήδη-
ξα απ› το τρένο, καθώς έπιασα 
την πλάτη μου γιατί την ένιωθα 
βρεγμένη και συνειδητοποίησα 
ότι ήμουν γεμάτη αίματα. Είχα επί-
σης κάποια εγκαύματα τριβής και 
χρειάστηκε να νοσηλευτώ τρεις 
ημέρες στο νοσοκομείο ΑΧΕΠΑ 
με χορήγηση ενδοφλέβιας αντι-
βίωσης και παροχή οξυγόνου, 
για ενδεχόμενη εισπνοή καπνού. 
Τις πρώτες μέρες είχα τρομερούς 
εφιάλτες και σωματικό πόνο. Για 
αρκετό διάστημα πάθαινα κρί-
σεις πανικού και χρειάστηκε να 
παρακολουθήσω ομαδική ψυχο-

θεραπεία στο νοσοκομείο. Μέχρι 
και σήμερα έχω αρκετές φοβίες 
λόγω του δυστυχήματος».

Επισήμανε ότι ποτέ κανείς από 
την Κυβέρνηση δεν επικοινώνησε 
μαζί της. «Αυτό που περιμένω ν’ 
ακούσω εγώ και όλοι που έχουν 
εμπλακεί σε αυτό το δυστύχημα 
είναι η ανάληψη ευθύνης από τα 
άτομα που δεν βοήθησαν, ώστε 
να αποφευχθεί αυτή η τραγωδία, 
σε όσο υψηλά ιστάμενη θέση και 
αν βρίσκονται, και σίγουρα δεν 
βοηθάει η ειρωνική στάση που 
έχουν υιοθετήσει τον τελευταίο 
καιρό. Δυστυχώς, δεν πιστεύω 
ότι θα αποδοθεί δικαιοσύνη, και 
αυτό φαίνεται από την έπαρση με 
την οποία μιλούν τα άτομα που 
θα έπρεπε να σκύψουν το κεφάλι 
και να πουν μια συγγνώμη, που 
δεν θα το πίστευαν ούτε αυτό».

 «Τα φώτα έσβησαν... ο κόσμος ούρλιαζε»

Συγκλονίζει η 
μαρτυρία στη «Σ» 

της 29χρονης Εύης 
Τσάπαρη,  που 

επέβαινε στο τρίτο 
βαγόνι της μοιραί-
ας αμαξοστοιχίας 
στις 28 Φεβρουα-

ρίου του 2023 

ΙΣΧΥΣ ΕΠΕΝΔΥΤΙΚΗ ΔΗΜΟΣΙΑ ΛΤΔ
ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ - ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ ΕΤΗΣΙΑΣ ΓΕΝΙΚΗΣ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ

Καλούνται οι μέτοχοι της ΙΣΧΥΣ ΕΠΕΝΔΥΤΙΚΗ ΔΗΜΟΣΙΑ ΛΤΔ στην Ετήσια Γενική Συνέλευση, που 
θα γίνει στα γραφεία του Γραμματέα της Εταιρείας, Λεωφ. Μακαρίου ΙΙΙ, Αρ. 66, Πολ. ΚΡΟΝΟΣ, 
1077 Λευκωσία, την Τετάρτη, 20 Μαρτίου 2024, στις 4:00 μ.μ.

ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
1. Εξέταση και έγκριση της Έκθεσης του Διοικητικού Συμβουλίου και της Έκθεσης των Ελεγκτών 
    και των Οικονομικών Καταστάσεων για το έτος που έληξε στις 31 Δεκεμβρίου 2022.
2. Εκλογή μελών του Διοικητικού Συμβουλίου.
3. Καθορισμός της αμοιβής των μελών του Διοικητικού Συμβουλίου.
4. Επαναδιορισμός των Ελεγκτών της Εταιρείας και εξουσιοδότηση του Διοικητικού Συμβουλίου 
   για καθορισμό της αμοιβής τους.
5. Οποιαδήποτε άλλη εργασία που μπορεί να διεξαχθεί σε Ετήσια Γενική Συνέλευση.

Με Εντολή του Διοικητικού Συμβουλίου
Anteva Secretarial Services Ltd
Γραμματέας
Λευκωσία, 29 Δεκεμβρίου 2023

Σημαντική σημείωση

Η Έκθεση των συμβούλων, η Έκθεση των Ελεγκτών και οι οικονομικές καταστάσεις της Εταιρείας 
δεν θα ταχυδρομηθούν στους μετόχους, αλλά είναι διαθέσιμες σε έντυπη μορφή από τα γραφεία 
του Γραμματέα της Εταιρείας, Λεωφ. Μακαρίου ΙΙΙ, Αρ. 66, Πολ. ΚΡΟΝΟΣ, 1077 Λευκωσία, στο 
τηλ. 22-875544 και σε ηλεκτρονική μορφή, από την ηλεκτρονική διεύθυνση antevaservices@
cytanet.com.cy

Η πρόσκληση για την Ετήσια Γενική Συνέλευση καθώς και το έγγραφο διορισμού πληρεξούσιου 
αντιπροσώπου (Form of Proxy), δεν θα ταχυδρομηθούν στους μετόχους, δυνάμει των Προνοιών 
του Άρθρου 128 του περί Εταιρειών Νόμου, Κεφάλαιο 113, αλλά θα είναι διαθέσιμα στην ιστοσε-
λίδα της Εταιρείας www.ishisinvestments.com στην ιστοσελίδα του Χ.Α.Κ. και είναι επίσης δι-
αθέσιμα σε έντυπη μορφή από τα γραφεία του Γραμματέα της Εταιρείας, Λεωφ. Μακαρίου ΙΙΙ, Αρ. 
66, Πολ. ΚΡΟΝΟΣ, 1077 Λευκωσία, στο τηλ. 22-875544. 

AIANTAΣ ΕΠΕΝΔΥΤΙΚΗ ΔΗΜΟΣΙΑ ΛΤΔ
ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ - ΠΡΟΣΚΛΗΣΗ ΕΤΗΣΙΑΣ ΓΕΝΙΚΗΣ ΣΥΝΕΛΕΥΣΗΣ

Καλούνται οι μέτοχοι της ΑΙΑΝΤΑΣ ΕΠΕΝΔΥΤΙΚΗ ΔΗΜΟΣΙΑ ΛΤΔ στην Ετήσια Γενική Συνέ-
λευση, που θα γίνει στα γραφεία του Γραμματέα της Εταιρείας, Λεωφ. Μακαρίου ΙΙΙ, Αρ. 66, Πολ. 
ΚΡΟΝΟΣ, 1077 Λευκωσία, την Τετάρτη, 20 Μαρτίου 2024, στις 3:30 μ.μ.

ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ
1. Εξέταση και έγκριση της Έκθεσης του Διοικητικού Συμβουλίου και της Έκθεσης των Ελεγκτών 
    και των Οικονομικών Καταστάσεων για το έτος που έληξε στις 31 Δεκεμβρίου 2022.
2. Εκλογή μελών του Διοικητικού Συμβουλίου.
3. Καθορισμός της αμοιβής των μελών του Διοικητικού Συμβουλίου.
4. Επαναδιορισμός των Ελεγκτών της Εταιρείας και εξουσιοδότηση του Διοικητικού 
    Συμβουλίου για καθορισμό της αμοιβής τους.
5. Οποιαδήποτε άλλη εργασία που μπορεί να διεξαχθεί σε Ετήσια Γενική Συνέλευση.

Με Εντολή του Διοικητικού Συμβουλίου
Anteva Secretarial Services Ltd
Γραμματέας
Λευκωσία, 29 Δεκεμβρίου 2023

Σημαντική σημείωση

Η Έκθεση των συμβούλων, η Έκθεση των Ελεγκτών και οι ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις 
της Εταιρείας δεν θα ταχυδρομηθούν στους μετόχους, αλλά είναι διαθέσιμες σε έντυπη μορφή 
από τα γραφεία του Γραμματέα της Εταιρείας, Λεωφ. Μακαρίου ΙΙΙ, Αρ. 66, Πολ. ΚΡΟΝΟΣ, 1077 
Λευκωσία, στο τηλ. 22-875544 και σε ηλεκτρονική μορφή, από την ηλεκτρονική διεύθυνση 
antevaservices@cytanet.com.cy

Η πρόσκληση για την Ετήσια Γενική Συνέλευση καθώς και το έγγραφο διορισμού πληρεξούσιου 
αντιπροσώπου (Form of Proxy), δεν θα ταχυδρομηθούν στους μετόχους, δυνάμει των Προνοιών 
του Άρθρου 128 του περί Εταιρειών Νόμου, Κεφάλαιο 113, αλλά θα είναι διαθέσιμα στην ιστο-
σελίδα της Εταιρείας, www.aiantas.com στην ιστοσελίδα του Χ.Α.Κ. και είναι επίσης διαθέσιμες 
σε έντυπη μορφή από τα γραφεία του Γραμματέα της Εταιρείας, Λεωφ. Μακαρίου ΙΙΙ, Αρ. 66, Πολ. 
ΚΡΟΝΟΣ, 1077 Λευκωσία, στο τηλ. 22-875544. 



ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 20 25.02.2024

Από το 2019 ζούμε 
την μια κρίση μετά 
την άλλη, ωστόσο 
ο τουρισμός απο-

δεικνύει ότι διαθέ-
τει τις αντοχές για 
ν’ αντεπεξέρχεται, 
σημειώνει ο Άκης 

Βαβλίτης

Προτεραιότητα για 
τις συντεχνίες, να 
υπάρξει σύντομα 

κατάληξη τόσο στο 
θέμα των ξένων 
εργατών όσο και 
στην ανανέωση 

των συλλογικών 
συμβάσεων

Η
χηρό θόρυβο 
προκάλεσε το 
καμπανάκι που 
ήχησε προ ημε-
ρών ο ΣΤΕΚ με 
την ανακοίνωση 
που εξέδωσε, 

σύμφωνα με την οποία, μέχρι 
στιγμής για το 2024 καταγράφε-
ται μείωση 550.000 θέσεων σε 
σύγκριση με το 2023. Ο ΣΤΕΚ 
θέλησε να εκφράσει την ανησυ-
χία του μέσω της συγκεκριμένης 
ανακοίνωσης για τις προκλήσεις 
που θα έχει να αντιμετωπίσει ο 
τουρισμός το 2024 και να καλέσει 
τους εμπλεκομένους σε εγρήγορση.

Η ανακοίνωση του ΣΤΕΚ ανά-
γκασε τον Υφυπουργό Τουρισμού 
να εκδώσει ανακοίνωση, στην 
οποία τόνισε ότι ο τουριστικός 
προγραμματισμός του 2024 σε 
καμία περίπτωση δεν υπολείπε-
ται 500.000 θέσεις σε σύγκρι-
ση με τον προγραμματισμό του 
προηγούμενου έτους. Ο Κώστας 
Κουμής πρόσθεσε ότι έχουν γίνει 
οι απαραίτητες κινήσεις για όσο 
το δυνατόν μικρότερες απώλειες.

Την ίδια ώρα και εν μέσω της 
κατάστασης όπως διαμορφώνεται 
σήμερα, ο ΣΤΕΚ βάζει στο τραπέζι 
άλλα δυο θέματα που έχουν να κά-
νουν τόσο με το κόστος λειτουργίας 
των ξενοδοχειακών μονάδων και 
κατ’ επέκτασιν τη βιωσιμότητά τους, 
όσο και με την εύρυθμη λειτουργία 
τους. Συγκεκριμένα, το θέμα των 
ξένων εργατών αποτελεί σημείο 
κλειδί για το πώς θα εξελιχθεί η νέα 
τουριστική σεζόν, η οποία βρίσκεται 
προ των πυλών, ενώ το δεύτερο 
ζητούμενο είναι η ανανέωση των 
συλλογικών συμβάσεων, για τις 
οποίες βρίσκεται σε αρχικό στάδιο 
ο διάλογος με τις συντεχνίες.

Από την πλευρά τους, πάντως, 
οι συντεχνίες εμφανίζονται ενοχλη-
μένες και αποφασισμένες για το 
ζήτημα των ξένων εργατών και ήδη 
έχουν προχωρήσει σε καταγγελίες 
για ανεξέλεγκτη, όπως υποστη-
ρίζουν,  παραχώρηση αδειών. 
Την ίδια ώρα θέτουν σε προτε-
ραιότητα το θέμα της ανανέωσης 
των συλλογικών συμβάσεων, κάτι, 
που, όπως αναφέρουν, πρέπει να 
καταλήξει σύντομα, ώστε να μην 

συμπέσουν οι διαπραγματεύσεις 
με την καλοκαιρινή περίοδο και 
να υπάρξει αυξημένη πίεση και 
στις δυο πλευρές.

Οι δυο λόγοι της μείωσης
Αναλυτικότερα, μιλώντας στη 

«Σημερινή» ο πρόεδρος του ΣΤΕΚ, 
Άκης Βαβλίτης, σημείωσε ότι τα 
στοιχεία για 550.000 λιγότερες 
θέσεις το 2024 αφορούν τη συ-
γκεκριμένη στιγμή και η εικόνα 
μπορεί να αλλάξει το επόμενο 

χρονικό διάστημα. Ουσιαστικά, 
σημείωσε,  πρόκειται για θέσεις 
από και προς την Κύπρο, επομέ-
νως ο αριθμός που αναφέρθηκε 
είναι διά δύο, όσον αφορά στους 
επιβάτες. Δηλαδή μιλούμε για πε-
ρίπου 200.000 επιβάτες, ανέφερε. 
Μάλιστα, παρέθεσε δυο λόγους, οι 
οποίοι ενδεχομένως ευθύνονται 
γι’ αυτά τα νούμερα. Ο πρώτος λό-
γος έχει να κάνει με το γεγονός ότι 
ορισμένες αεροπορικές εταιρείες 

έχουν καθηλώσει συγκεκριμένου 
τύπου αεροσκάφη για τεχνικούς 
λόγους και, επομένως, αυτόματα 
έχουν μειωθεί οι προσφερόμενες 
θέσεις. Ο δεύτερος λόγος έχει να 
κάνει με τις εξελίξεις στην περιοχή 
μας και τις πολεμικές συγκρούσεις 
μεταξύ Ισραήλ και Χαμάς. Όπως 
είναι γνωστό, το Ισραήλ είχε εξελι-
χθεί σε μιαν από τις μεγαλύτερες 
αγορές για την Κύπρο τα τελευταία 
χρόνια όσον αφορά τις αφίξεις του-
ριστών και η απώλειά του αποτε-
λεί σημαντικό πλήγμα, δεδομένου 
μάλιστα ότι είχε προηγηθεί και η 
απώλεια των Ρώσων τουριστών. 

Ο κ. Βαβλίτης σημείωσε περαι-
τέρω ότι διανύουμε δύσκολους 
καιρούς, με τη μια κρίση να δι-
αδέχεται την άλλη και πλέον να 
μη διερωτόμαστε αν θα προκύψει 
νέα κρίση, αλλά πότε θα προκύψει. 
Από το 2019, ανέφερε, ζήσαμε την 
κατάρρευση της Thomas Cook. 
Ακολούθησε η υγειονομική κρί-
ση του covid, στη συνέχεια ήταν 
ο πόλεμος στην Ουκρανία και 
εσχάτως ο πόλεμος στο Ισραήλ. 
Ο τουρισμός δέχεται συνεχόμενα 
χτυπήματα,  αλλά μέχρι στιγμής 
δείχνει αξιοσημείωτες αντοχές 
και αυτό είναι ενθαρρυντικό, 
σημείωσε. 

Ξένοι εργαζόμενοι και 
συμβάσεις

Όσον αφορά τώρα το θέμα της 
ανανέωσης των συλλογικών συμ-
βάσεων, ο κ. Βαβλίτης έκανε λόγο 
για εξωπραγματικά αιτήματα από 
πλευράς συντεχνιών. Οι αυξήσεις 
και τα παρεμφερή ωφελήματα που 

ζητούν είναι της τάξης του 32%, 
ανέφερε. Με αυτά τα δεδομένα, ο 
ΣΤΕΚ δεν πρόκειται να μπει καν 
σε συζητήσεις,  ανέφερε.

Σε σχέση με το θέμα των εργα-
ζομένων από τρίτες χώρες, εδώ και 
καιρό οι ξενοδόχοι διατείνονται ότι 
η έλλειψη εργατικού δυναμικού 
δημιουργεί σοβαρά προβλήματα 
στην εύρυθμη λειτουργία των μο-
νάδων, σε βαθμό, μάλιστα, όπως 
διατείνονται, που ενδεχομένως 
να μην είναι σε θέση να προσφέ-

ρουν στον τουρίστα το προϊόν για 
το οποίο θα πληρώσει κατά την 
καλοκαιρινή περίοδο.

Κατάληξη σύντομα
Ποια είναι όμως η θέση των 

συντεχνιών γύρω από τα συγκε-
κριμένα ζητήματα; Μιλώντας στη 
«Σημερινή» ο ΓΓ της ΣΕΚ, Ανδρέ-
ας Μάτσας, σημείωσε ότι τόσο το 
θέμα των ξένων εργατών όσο και 
η ανανέωση των συλλογικών συμ-

βάσεων στην ξενοδοχειακή βιομη-
χανία αποτελούν προτεραιότητες 
για τις συντεχνίες και τόνισε ότι 
και τα δυο θέματα θα πρέπει να 
καταλήξουν σύντομα. Ειδικότερα, 
για το θέμα των ξένων εργατών, ο 
κ. Μάτσας έκανε λόγο για ανεξέλε-
γκτη παραχώρηση αδειών χωρίς 
να έχει ολοκληρωθεί ο διάλογος 
για το ζήτημα και γι’ αυτό, είπε, 
έχουν γίνει και σχετικές καταγ-
γελίες. Ο κ. Μάτσας τόνισε ότι οι 
συντεχνίες αντιλαμβάνονται πως 
υπάρχουν ανάγκες για εργατικά 
χέρια, όχι όμως στον βαθμό που 
υποστηρίζουν οι ξενοδόχοι. Θα 
πρέπει, είπε, να γίνει αναλυτική 
καταγραφή των αναγκών, να τις 
εξετάσουν οι τεχνικές επιτροπές 
και να δοθούν οι άδειες εκεί και 
όπου κριθεί αναγκαίο.

Σε σχέση με το θέμα των συλ-
λογικών συμβάσεων, ο κ. Μάτσας 
σημείωσε ότι σε καμιά περίπτωση 
τα αιτήματα των συντεχνιών δεν 
πλησιάζουν στο ποσοστό που 
ανέφερε ο ΣΤΕΚ. Όπως είπε, 
αποτελεί προσφιλή τακτική των 
ξενοδόχων, όποτε θα ξεκινήσουν 
διαπραγματεύσεις για ανανέωση 
των συμβάσεων, να επικαλούνται 
διάφορους λόγους για να πιέσουν 
ώστε οι εργαζόμενοι να πάρουν 
το μικρότερο δυνατό ποσοστό 
αυξήσεων. Πάντως, ο κ. Μάτσας 
σημείωσε ότι το θέμα θα ήταν καλό 
να έχει κατάληξη το συντομότερο 
δυνατό, ώστε να μη συνεχίζονται οι 
διαπραγματεύσεις μεσούσης της 
τουριστικής σεζόν, γιατί κάτι τέτοιο 
θα δημιουργούσε έξτρα πίεση και 
στις δυο πλευρές.

Μείον 550.000 τουριστικές 
θέσεις με το καλημέρα το 2024 

ΑΓΓΕΛΟΣ 
ΑΓΓΕΛΟΔΗΜΟΥ

Δύο λόγους εντοπίζει ο Πρόεδρος του ΣΤΕΚ: τον πόλεμο 
στη Γάζα και την καθήλωση αεροπλάνων από εταιρείες



Ν
έα άνοδος ανα-
μένεται σε όλα 
τα καύσιμα της 
τάξης των δύο 
με τριών σεντ 
ανά λίτρο, 
σύμφωνα με 

τον Πρόεδρο του Συνδέσμου 
Καταναλωτών, Μάριο Δρουσιώτη. 
Βεβαίως, το πού θα φθάσουν οι 
τιμές παραμένει άγνωστο. Η αύ-
ξηση, υποστηρίζει ο κ. Δρουσιώ-
της, οφείλεται στο γεγονός πως η 
οικονομία της Κίνας, που είναι ο 
μεγαλύτερος καταναλωτής καυ-
σίμων παγκοσμίως, δεν θα είναι 
σε ύφεση όπως προβλεπόταν. Συ-
νεπώς η ζήτηση θα διατηρηθεί σε 
υψηλά επίπεδα.

Πού κινούνται οι τιμές;
Σύμφωνα με τα στοιχεία του 

Σύνδεσμου Καταναλωτών, οι σημε-
ρινές τιμές, συγκριτικά με τις τιμές 
που ίσχυαν στις 2 Νοεμβρίου, μια 
μέρα δηλαδή πριν από την επι-
δότηση της Κυβέρνησης, είναι 19 
σεντ χαμηλότερες στην αμόλυβδη 
95 οκτανίων και 23 σεντ χαμηλό-
τερη στο πετρέλαιο κίνησης. Όσον 
αφορά το πετρέλαιο θέρμανσης, 
είναι φθηνότερη κατά 18 σεντ το 
λίτρο. «Από τα πιο πάνω στοιχεία 
φαίνεται ότι τους τελευταίους μήνες 
υπήρξε αισθητή μείωση στις λιανι-
κές τιμές των καυσίμων. Όμως, να 
μη μας διαφεύγει ότι, σε σύγκριση 
με τις λιανικές τιμές πριν από την 
κατάργηση της επιδότησης στις 30 
Ιουνίου 2023, το πετρέλαιο κίνησης 
είναι κατά 8 σεντ ακριβότερο και 
το πετρέλαιο θέρμανσης 9 σεντ 
ακριβότερο». Σημειώνεται ότι ο 
μέσος όρος των τιμών των καυ-
σίμων (23/2/2024) παγκυπρίως 
είναι στο €1,374 για την βενζίνη 
95, η βενζίνη 98 €1,442 και το 
πετρέλαιο κίνησης €1,504.

«Δεν μας πείθουν»
Ο κ. Δρουσιώτης κάλεσε γι’ ακό-

μα μια φορά την αρμόδια υπηρε-
σία για την παρακολούθηση των 
τιμών των καυσίμων, με διαφάνεια, 
να αιτιολογήσει γιατί οι τιμές των 
καυσίμων πριν από τους φόρους, 
κατά την περίοδο Οκτωβρίου-Δε-
κεμβρίου 2023, παρουσίασαν τόσο 

μεγάλη απόκλιση από τον μέσο όρο 
τιμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. «Η 
δήλωση της αρμόδιας Υπηρεσίας, 
ότι παρακολουθεί στενά τις τιμές 
και είναι σε λογικά επίπεδα, δεν 
μας ικανοποιεί», επισήμανε ο κ. 
Δρουσιώτης. 

Πονοκέφαλος το ρεύμα
 Πέραν των τιμών των καυσί-

μων, πιθανόν ν’ αυξηθούν και οι 
λογαριασμοί του ρεύματος. Τόσο τα 
νοικοκυριά όσο και οι επιχειρήσεις 
αγωνιούν για το ποια θα είναι η 
τελική απόφαση της ΑΗΚ, αναφο-
ρικά με το συν 6% που ζητούν από 
την Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας. 
Σε υπόμνημα που κατέθεσε στη 
Βουλή, αφού εξηγεί τους λόγους 
που την ώθησαν να υποβάλει αί-
τημα στη ΡΑΕΚ για αυξήσεις 6% 
στο ηλεκτρικό ρεύμα, καθώς και 
τις διαδικασίες που ακολούθησε, 
προειδοποιεί ότι ενδεχομένως να 
μην καταφέρει να υλοποιήσει έργα 
συνολικού κόστους 1,7 δισεκατομ-

μυρίου ευρώ που προγραμματίζει 
μέχρι το 2032.

«Εύλογες»
Σε ό,τι αφορά ειδικότερα τα επι-

τρεπόμενα έσοδα που μπορεί να 
έχει η ΑΗΚ, καθώς και τον τρόπο 
υπολογισμού των διατιμήσεων 
ηλεκτρικού ρεύματος, η Αρχή 

αναφέρει ότι οι διατιμήσεις της 
καθορίζονται με βάση τις Ρυθμι-
στικές Αποφάσεις που έχουν ως 
σκοπό να ρυθμίζουν τον τρόπο με 
τον οποίο η ΡΑΕΚ καθορίζει τα επι-
τρεπόμενα έσοδα και τις διατιμήσεις 
κάθε ρυθμιζόμενης δραστηριότητας 
του Οργανισμού για κάθε έτος. Οι 

διατιμήσεις, προσθέτει η ΑΗΚ στο 
υπόμνημά της, καθορίζονται με 
τέτοιο τρόπο, ούτως ώστε κάθε 
ρυθμιζόμενη δραστηριότητα να 
ανακτά τις εύλογες λειτουργικές 
δαπάνες, τις αποσβέσεις του εξο-
πλισμού και εγκαταστάσεων και 
την εγκεκριμένη απόδοση επί του 
απασχολούμενου κεφαλαίου. Οι 

νέες διατιμήσεις, αναφέρει περαι-
τέρω η ΑΗΚ, επιφέρουν αύξηση 
6% στον συνολικό λογαριασμό ενός 
ενδεικτικού οικιακού καταναλωτή, 
με σημαντικό μέρος της αύξησης 
αυτής να οφείλεται στις Απολογι-
στικές Αναπροσαρμογές του έτους 
2022, ύψους 54 εκατομμυρίων 

ευρώ. Το ποσό αυτό, εξηγεί η 
Αρχή, δαπανήθηκε από την ΑΗΚ 
το 2022, χωρίς να μπορέσει να το 
ανακτήσει μέσω των διατιμήσεων 
του 2022 και, ως εκ τούτου, με 
βάση τη Ρύθμιση, δικαιούται να 
το ανακτήσει το έτος 2024.

Δεν δικαιολογείται 
η αύξηση

Πάντως, ο πρόεδρος του Δη-
μοσιονομικού Συμβουλίου, Μι-
χάλης Περσιάνης, υποστηρίζει ότι 
υπάρχουν εργαλεία και πρακτικές 
στην αγορά, που θα μπορούσαν να 
αντισταθμίσουν τους κινδύνους που 
προκύπτουν από την αύξηση των 
τιμών των καυσίμων και των ρύπων, 
ωστόσο η ΑΗΚ ποτέ δεν τα χρησι-
μοποίησε. Μιλώντας στο «Σίγμα», ο 
κ. Περσιάνης αναφέρθηκε σε δυο 
σημεία τα οποία έχει επισημάνει 
το Συμβούλιο όσον αφορά τον 
προϋπολογισμό της Αρχής για το 
2024. Το πρώτο σημείο είναι ότι ο 
προϋπολογισμός δεν συνάδει με το 
αίτημα για αύξηση των τιμών. Στον 
προϋπολογισμό γίνεται λόγος για 
μείωση των εσόδων από την πώληση 
ηλεκτρικού ρεύματος και την ίδια 
στιγμή ότι αυτός παραμένει πλεο-
νασματικός. Επομένως, ανέφερε, 
παρατηρείται μια ασυνέπεια μεταξύ 
του αιτήματος για την αύξηση των 
τιμών και του προϋπολογισμού. Το 
δεύτερο που σημειώνουμε λίγο πιο 
έντονα, πρόσθεσε ο κ. Περσιάνης, 
«είναι ότι ενώ υφίστανται εδραιω-
μένα μέσα, εργαλεία και πρακτικές 
για την αντιστάθμιση του κινδύνου 
που αντιμετωπίζει η Αρχή σε σχέ-
ση με την αύξηση των τιμών, τόσο 
στους ρύπους, όσο και στα καύσι-
μα, εντούτοις κανένα από αυτά τα 
εργαλεία δεν έχει υιοθετηθεί. Αυτό 
έχει ως αποτέλεσμα, ο μόνος τρόπος 
που διαθέτει ο Οργανισμός για ν’ 
αντιμετωπίσει αυτές τις αυξήσεις 
να είναι με την ανάλογη αύξηση 
των τιμών του».
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ΕΛΕΝΑ 
ΚΑΛΥΦΟΜΜΑΤΟΥ
kalyfommatou@
diasmedia.com

«Υπάρχουν τα εργαλεία για φθηνότερο ρεύ-
μα. Η ΑΗΚ δεν τα χρησιμοποιεί»

Καλπάζει η ακρίβεια 
- Φόβοι για νέα αύξηση στο ρεύμα
Η Κυβέρνηση μπορεί ν’ ανακοίνωσε μέτρα για αντιμετώπιση των 
πληθωριστικών πιέσεων, ωστόσο, νοικοκυριά και επιχειρήσεις 
γονατίζουν από τον ακριβό δανεισμό και τα λειτουργικά κόστη
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Η έρευνα της KPMG, “The Future of Work”, 
στην οποία συµµετείχαν 4.197 εργαζόµενοι 
από διάφορες χώρες, ανέδειξε τρεις σηµα-
ντικούς πυλώνες, οι οποίοι πρέπει να είναι 

στο επίκεντρο της προσπάθειας κάθε Οργα-
νισµού που επιδιώκει έναν ανθρωποκεντρικό 

ψηφιακό µετασχηµατισµό 

Ο
ι τεχνολογικές 
εξελίξεις που 
β ι ώ ν ο υ μ ε 
αποτελούν μια 
κομβική στιγμή 
στην ανθρώπι-
νη ιστορία που 

αναδιαμορφώνει το μέλλον της εργα-
σίας. Πού και πώς γίνεται η εργασία; 
Από ποιον ή, καλύτερα, από τι; Και 
ενόσω οι οργανισμοί προσπαθούν 
ν’ αντιληφθούν και να διαχειριστούν 
τον πιθανό αντίκτυπο της τεχνητής 
νοημοσύνης, ιδιαίτερα της γενετικής 
τεχνητής νοημοσύνης (genAI), πρέπει 
παράλληλα ν’ ανταποκριθούν στις 
ανάγκες της καθημερινής εργασίας, 

να ηγηθούν των ομάδων τους, και 
να αναδιαμορφώσουν το ανθρώπινο 
δυναμικό, καθώς και την προσέγγι-
ση της ανάπτυξης του ανθρώπινου 
δυναμικού. Η πρόσφατη παγκόσμια 
έρευνα της KPMG, “The Future of 
Work”, επιδιώκει να αποτυπώσει πώς 
εξελίσσεται ο κόσμος της εργασίας, 
μέσα από τα μάτια των ανθρώπων 
που βιώνουν την αλλαγή, δηλαδή 
του ανθρώπινου δυναμικού. 

Η έρευνα της KPMG, “The 
Future of Work”, στην οποία 
συμμετείχαν 4.197 εργαζόμενοι 
από διάφορες χώρες, ανέδειξε τρεις 
σημαντικούς πυλώνες, οι οποίοι 
πρέπει να είναι στο επίκεντρο της 
προσπάθειας κάθε Οργανισμού 
που επιδιώκει έναν ανθρωποκε-
ντρικό ψηφιακό μετασχηματισμό. 

Αξιοποίηση των δυνα-
τοτήτων της τεχνητής 
νοηµοσύνης 

Το genAI αναμένεται να εκτο-
ξεύσει τα επίπεδα παραγωγικό-

τητας στην εργασία. Οι πρωτοπο-
ριακές δυνατότητες παραγωγής 
περιεχομένου μπορούν να ενισχύ-
σουν σημαντικά την καινοτομία 
και δημιουργικότητα σε πολλούς 
ρόλους και κλάδους της εργασίας. 
∆εδομένων των εκτεταμένων επι-
πτώσεων του genAI στην εργασία, 
η αντίδραση των εργαζομένων 
συνδυάζει ένα μείγμα αισιοδο-
ξίας και ανησυχίας. Το 66% των 
εργαζομένων αναμένουν αύξηση 
της παραγωγικότητάς τους μέσα 
στα επόμενα 3 χρόνια λόγω της 
χρήσης νέων τεχνολογιών. Εντού-
τοις, το 31% ανησυχούν ότι η 
θέση εργασίας τους θα καταστεί 
παρωχημένη ή θα καταργηθεί. 
Συνεπώς, η σωστή αξιοποίηση 
της τεχνητής νοημοσύνης απαιτεί 
χρόνο και προσπάθεια για πει-
ραματισμό, σε διάφορα επίπεδα 
στον οργανισμό, με το ανθρώπινο 
δυναμικό ν’ αποτελεί την κύρια 
πηγή ιδεών και καινοτομίας. Είναι 

χρήσιμο να εντοπιστούν και να 
δοκιμαστούν ιδέες υπό μορφή 
πιλοτικών εφαρμογών, και να 
δοθεί η απαραίτητη στήριξη και 
χρόνος ανάπτυξης των δεξιοτήτων 
του ανθρώπινου δυναμικού για ν’ 
αγκαλιάσει την προσπάθεια αυτή. 

∆ιαµόρφωση του 
ανθρώπινου δυναµικού 
του µέλλοντος 

Οι νέες τεχνολογίες όπως το 
genAI αλλάζουν επίσης σημα-
ντικά τα προφίλ δεξιοτήτων που 
χρειάζονται οι οργανισμοί για να 
επιτύχουν. Ταυτόχρονα, η αυξα-
νόμενη ζήτηση για ευέλικτη εργα-

σία συνεχίζει να αλλάζει τη δομή 
και οργάνωση του ανθρώπινου 
δυναμικού. Οι παραδοσιακές 
προσεγγίσεις προγραμματισμού 
ανθρώπινου δυναμικού δεν είναι 
αρκετές για ν’ ανταποκριθούν στα 
συνεχώς μεταβαλλόμενα δεδομέ-
να. Αυτό που απαιτείται είναι μια 
συνεχής και ευέλικτη διαμόρφωση 
της οργάνωσης, του μεγέθους και 
της σύνθεσης του ανθρώπινου δυ-
ναμικού. Το 36% των εργαζόμενων 
θεωρούν ότι ο Οργανισμός τους 
δεν γνωρίζει πώς πρέπει να δια-
μορφώσει το ανθρώπινο δυναμικό 
του για να καλύψει τις μελλοντικές 
επιχειρηματικές ανάγκες και τις 
ανάγκες των πελατών, ενώ το 60% 
δηλώνουν ότι ο Οργανισμός τους 
δεν αξιοποιεί αναδυόμενες τεχνο-
λογίες για να αντιστοιχίσει τις δεξιό-
τητες με τις ευκαιρίες εργοδότησης. 
Η διαμόρφωση του σύγχρονου 
ανθρώπινου δυναμικού απαιτεί 
ισχυρές δυνατότητες ανάλυσης δε-

δομένων και μια ευέλικτη, AI-first, 
προσέγγιση που συνδυάζει τόσο 
την εξισορρόπηση του φυσικού και 
ψηφιακού περιβάλλοντος εργασί-
ας, όσο και έναν δυναμικό τρόπο 
αντιστοίχισης των δεξιοτήτων με 
τις εργασίες για τις οποίες είναι 
απαραίτητες, ξεφεύγοντας από την 
παραδοσιακή αυστηρή αντιστοίχιση 
ανθρώπων και ρόλων. 

Ενσωµάτωση της µάθη-
σης στη ροή της εργασίας

Είναι αδιαμφισβήτητο ότι οι 
Οργανισμοί πρέπει να επικεντρω-
θούν στην ανάπτυξη πολλών νέων 
δεξιοτήτων και να ενσωματώσουν 

απρόσκοπτα τη μάθηση και ανά-
πτυξη δεξιοτήτων στην καθημε-
ρινή εργασία, αξιοποιώντας νέες 
τεχνολογίες. Και ενώ οι εργαζό-
μενοι παραμένουν αισιόδοξοι ότι 
οι «ανθρώπινες» δεξιότητές τους 
θα παραμείνουν χρήσιμες για 
μελλοντικούς ρόλους, εντούτοις 
αναγνωρίζουν ότι δεν μπορούν 
να παραμένουν στάσιμοι, αλλά 
πρέπει να αναπτύξουν τις γνώσεις 
και δεξιότητές τους με τη στήριξη 
του εργοδότη τους. Το 72% των 
συμμετεχόντων στην έρευνα συμ-
φωνούν ότι η συνεχής μάθηση 
και η αναβάθμιση των δεξιοτήτων 
τους θα είναι ζωτικής σημασίας 
για να παραμείνουν σχετικοί στον 
τομέα τους. Παράλληλα, το 62% 
αναφέρουν ότι η επένδυση του 
Οργανισμού στη μάθηση και 
αναβάθμιση των δεξιοτήτων του 
ανθρώπινου δυναμικού επηρε-
άζει σημαντικά την επιλογή τους 
ως προς το εάν θα ενταχθούν, 
θα παραμείνουν ή θα αποχω-
ρήσουν από τον Οργανισμό. Είναι 
σημαντικό όπως οι Οργανισμοί 
επικεντρωθούν στην περαιτέρω 
ενσωμάτωση της μάθησης στην 
καθημερινή εργασία, αξιοποι-
ώντας σύγχρονες τεχνολογίες 
αλλά και εξειδικευμένα άτομα 
που μπορούν να προσφέρουν 
σημαντικά στην εν λόγω προ-
σπάθεια. 

Ο επιχειρηματικός κόσμος 
βιώνει και αναμένεται να βιώνει 
μια διαρκώς εξελισσόμενη κα-
τάσταση. Οι οργανισμοί πρέπει 
να παραμένουν επικεντρωμένοι 
στην αξιοποίηση της τεχνητής 
νοημοσύνης, στη συνεχή κατα-
νόηση των αναγκών της αγοράς 
και στην ανταπόκριση στις ανά-
γκες του ανθρώπινου δυναμικού, 
αναδιαμορφώνοντας κατάλληλα 
το λειτουργικό τους μοντέλο. Για 
να επιτύχουν σ’ αυτό, απαιτείται 
μεγάλη ευελιξία, ανάπτυξη των 
δεξιοτήτων του Οργανισμού και 
απρόσκοπτη ενσωμάτωση νέων 
τεχνολογιών και μάθησης στη ροή 
της εργασίας. 

*Senior Manager, Management 
Consulting, KPMG Ltd

ΕΛΕΝΑ 
ΦΙΛΙΠΠΙ∆ΟΥ*

 Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου
Προθεσµία υποβολής αιτηµάτων 
για µειωµένα δικηγορικά έξοδα 

για υποθέσεις εξυγίανσης και αξιογράφων
Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου (ΚΤΚ) ανακοινώνει ότι δέχεται 
εκ νέου αιτήµατα για καταβολή  µειωµένων δικηγορικών εξόδων 
από πρόσωπα που έχουν καταχωρήσει αγωγές  εναντίον της ΚΤΚ 
σε σχέση µε θέµατα εξυγίανσης και αξιογράφων της Τράπεζας 
Κύπρου ή/και της Λαϊκής Τράπεζας. Αιτήµατα µπορούν να υπο-
βάλλονται αναφορικά µε:

• Αγωγές που εκκρεµούν εναντίον της ΚΤΚ και πρόκειται 
  να αποσυρθούν,
• Αγωγές που έχουν αποσυρθεί εναντίον της ΚΤΚ και εκκρεµεί 
  η καταβολή των δικηγορικών εξόδων που έχουν επιδικαστεί 
  υπέρ της ΚΤΚ, και 
• Αγωγές που έχουν εκδικαστεί και εκδόθηκε απόφαση 
  υπέρ της ΚΤΚ και εκκρεµεί η καταβολή των επιδικασθέντων 
  δικηγορικών εξόδων στην ΚΤΚ.

Οι ενδιαφερόµενοι καλούνται να υποβάλουν αίτηµα στην ΚΤΚ µε βάση 
τη διαδικασία, η οποία έχει αναρτηθεί στην ιστοσελίδα της ΚΤΚ (ανα-
κοινώσεις 3 Ιουλίου 2023 και 10 Ιουλίου 2023). Το αίτηµα πρέπει 
να υποβληθεί µέχρι τις 31 ∆εκεµβρίου 2024 και ώρα 12:00 µ.

Για περισσότερες πληροφορίες οι ενδιαφερόµενοι καλούνται να 
συµβουλευτούν την ιστοσελίδα της ΚΤΚ www.centralbank.cy 
και στο τηλέφωνο 22714600.

AI και το 
ανθρώπινο 
δυναµικό 
του µέλλοντος
Η πρόσφατη παγκόσµια έρευνα της KPMG, «The Future of Work», 
επιδιώκει να αποτυπώσει πώς εξελίσσεται ο κόσµος της εργασίας 
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Κ
άθε μεταρρύθμι-
ση, είτε μικρή είτε 
μεγάλη, έχει τις 
δυσκολίες της και 
τα πλεονεκτήματά 
της. Συνήθως οι 
μεταρρυθμίσεις 

απαιτούνται όταν το εξωτερικό 
περιβάλλον αλλάζει, όταν οι συνθή-
κες το επιβάλλουν και γενικά όταν 
είναι απαίτηση από την κοινωνία. 
Τις περισσότερες φορές απαιτείται 
«σύγκρουση» για την υιοθέτησή 
τους, αλλά και επιχειρήματα για 
τη σημαντικότητά τους.

Δυστυχώς, στην Κύπρο έχουμε 
δει «μεταρρυθμίσεις» που ενδε-
χομένως να δημιουργήσουν πε-
ρισσότερα προβλήματα από τα 
υπάρχοντα και περισσότερο κό-
στος. Ελπίζουμε τα όσα λέχθηκαν 
την περασμένη εβδομάδα για τη 
μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυτο-
διοίκησης να μην επαληθευτούν. 
Σημειώνεται ότι υπήρξαν αρκετές 
αναφορές για το γεγονός ότι δεν 
ακούστηκαν οι μελέτες των τεχνο-
κρατών και οι τελικοί νόμοι ήταν 
πλήρως διαφορετικοί. 

Στα ίδια κύματα κινήθηκε και το 
πλαίσιο αφερεγγυότητας. Φυσικά, 
υπάρχει και το άλλο επιχείρημα, 
που λέει ότι για τις μεταρρυθμίσεις 
πρέπει ν’ αξιοποιηθούν τεχνοκράτες 
που ασχολούνται με το συγκεκρι-
μένο αντικείμενο πρακτικά και όχι 
θεωρητικά. Ούτε και η «εισαγωγή» 
τεχνοκρατών είναι θέσφατο, εφό-
σον οποιεσδήποτε μεταρρυθμίσεις 
πρέπει να λαμβάνουν την τοπική 
πραγματικότητα για να μπορέσουν 
να γίνουν αποδεκτές. Και φυσικά 
καμία μεταρρύθμιση δεν υλοποι-
είται μέσα από μακροσκελείς εκ-
θέσεις ιδεών.

Κατ’ αρχάς, πρέπει να είναι ξε-
κάθαρο ότι η συγκεκριμένη παρέμ-
βαση σκοπό έχει την καταγραφή 
κάποιων ανησυχιών που υπάρχουν 
σε ό,τι αφορά τη φορολογική μεταρ-
ρύθμιση, τις οποίες είμαι βέβαιος 
ότι οι αρμόδιοι θα λάβουν υπόψη. 

Η ανάγκη για 
μεταρρύθμιση 

Η ανάγκη για φορολογική 
μεταρρύθμιση προέκυψε από 
την αναγκαιότητα της εισαγω-
γής της πράσινης φορολογίας, 
τις αλλαγές στα διεθνή πρότυπα 
φορολόγησης και το γεγονός ότι 
η τελευταία φορολογική μεταρ-
ρύθμιση έγινε πριν από αρκετά 
χρόνια και ενδεχομένως η νομο-
θεσία να θεωρείται κάπως παλιά 
για τα σημερινά δεδομένα. 

Φυσικά, μπορεί να μην έχει 
γραφτεί ξανά από την αρχή η 
φορολογική νομοθεσία, όμως 
υπήρξαν πολλές και σημαντικές 
τροποποιήσεις τα τελευταία χρό-
νια, λόγω υιοθέτησης ευρωπαϊκών 
οδηγιών, όπως για παράδειγμα 
αυτές που αφορούν στην ανταλλαγή 

πληροφοριών, για να περιοριστούν 
οι δυνατότητες φοροδιαφυγής και 
φοροαποφυγής και να δοθούν 
κίνητρα για προσέλκυση ξένων 
επενδύσεων και ενίσχυση της 
επιχειρηματικότητας. 

Το τελευταίο, είναι ιδιαίτερα ση-
μαντικό ειδικά όταν επαγγέλλεσαι 
ανταγωνιστικό χρηματοπιστωτικό 
κέντρο και όταν έχεις μια εξωγενή 
οικονομία βασιζόμενη σε μεγάλο 
βαθμό στις υπηρεσίες, εφόσον δεν 
έχουμε την ισχυρή βιομηχανία που 
έχουν άλλες χώρες. Επιπλέον είναι 
ιδιαίτερα σημαντικό να προσεχθούν 
και οι κυπριακές επιχειρήσεις. 

Για παράδειγμα, πολύ σωστά 
δεν καταβάλλονται φόροι επί των 
μερισμάτων όταν αφορούν ξένους 
φορολογικούς κατοίκους, όμως και 
για τους Κύπριους θα μπορούσε να 
υπάρξει επαναφορά της μείωσης 
της λογιζόμενης διανομής μερί-
σματος όταν τα κέρδη επενδύονται 
σε πολλαπλασιαστικού χαρακτήρα 
περιουσιακά στοιχεία για ενίσχυ-
ση της αποτελεσματικότητας της 
παραγωγής και γενικότερα της 
επιχειρηματικής δραστηριότητας. 
Συγκεκριμένα μέτρα μπορούν να 
λαμβάνονται για την ενίσχυση συ-
γκεκριμένων τομέων της οικονο-
μίας, όπως έγινε πρόσφατα με τις 
εταιρείες τεχνολογίας.

Οπότε, απόψεις ότι η φορολογική 
μεταρρύθμιση αρχίζει παίρνοντας 
λευκή κόλλα ενδεχομένως να είναι 
άστοχες και να χρειάζονται προσο-
χή. Τα τελευταία χρόνια υπήρξαν 
σημαντικές αυξήσεις στα φορολο-
γικά έσοδα (υπάρχει η άποψη ότι η 
αύξηση αφορά μόνο τους έμμεσους 
φόρους λόγω των πληθωριστικών 
πιέσεων, αλλά είναι λανθασμένη 
αν κάποιος δει τις εισπράξεις από 
τον εταιρικό φόρο και τον φόρο κε-
φαλαιουχικών κερδών), κάτι που 
καταδεικνύει ότι το φορολογικό 
μας μοντέλο είναι αποδοτικό και 
η επιτυχημένη πορεία του πρέπει 
να αξιοποιηθεί. 

Σημειώνεται ότι είναι απαραίτη-
τη η ενοποίηση του κειμένου διότι 
έχουν γίνει πολλές τροποποιήσεις 
από την τελευταία μεταρρύθμιση, 
«σουλούπωμα», ώστε να είναι πιο 
εύκολο στην εφαρμογή, με το λι-
γότερο δυνατό διοικητικό κόστος. 

Για παράδειγμα υπάρχουν διά-
σπαρτα στη νομοθεσία διάφορα 
πρόστιμα τα οποία θα μπορούσαν 
να ενοποιηθούν.

Επιπλέον οποιεσδήποτε αλ-
λαγές πρέπει να συνάδουν με 
τις ευρωπαϊκές οδηγίες, τις βέλ-
τιστες πρακτικές και το Σύνταγμα 
της χώρας. Πολλοί είναι αυτοί που 
διερωτώνται πώς στην Ελλάδα η 
κυβέρνηση εξαιρεί από τον ΦΠΑ 
τις πωλήσεις ακινήτων την ίδια ώρα 
που στην Κύπρο περιμέναμε για 
μεγάλο χρονικό διάστημα από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, την έγκριση 
της νέας νομοθεσίας που αφορά 
στον μειωμένο συντελεστή. 

Η απάντηση είναι απλή, όταν 
η Ελλάδα εντασσόταν στην τότε 
ΕΟΚ, φρόντισε στη συνθήκη 
προσχώρησης να αναφέρεται 
ότι η φορολόγηση των ακινήτων 
και άλλων μορφών εισοδημάτων 
είναι εθνική υπόθεση. 

Κουλτούρα φορολογικής 
συμμόρφωσης 

Η δημιουργία κουλτούρας φο-
ρολογικής συμμόρφωσης μέσα 
από ένα σύγχρονο και δίκαιο 
φορολογικό μοντέλο πρέπει να 
αποτελεί προτεραιότητα. Οι φο-
ρολογίες αποτελούν τα κύρια έσοδα 
του κράτους και ο πολίτης θέλει 
να δει την ανταπόδοση αυτών των 
εσόδων στις υποδομές, τον τομέα 
της υγείας και της εκπαίδευσης. 

Την ίδια στιγμή πρέπει να είναι 
κοινωνικά δίκαιο και ο κάθε φο-
ρολογούμενος να καταβάλλει το 
ποσό του φόρου που του αναλογεί, 
χωρίς να αφήνεται περιθώριο μη 
δήλωσης εισοδημάτων. Η ξεκάθαρη 
διατύπωση εντός των νομοθεσιών 
στο τι αποτελεί φορολογητέο εισό-
δημα, βοηθά στην επιβεβαίωση 
των εισοδημάτων των πολιτών και 
των επιχειρήσεων. 

Πρέπει να σημειωθεί ότι, οι δι-
αδικασίες που εφαρμόζονται, αξιο-
λογούνται τόσο από τους επιχειρη-
ματίες αλλά και τους επενδυτές, σε 
συνάρτηση, φυσικά, με το σταθερό 
φορολογικό και νομικό πλαίσιο. 
Η επιβολή διοικητικού κόστους 
και οι μεγάλες καθυστερήσεις στις 
επενδύσεις, που ενδέχεται να προ-
κύψουν λόγω προβλημάτων των 
κρατικών υπηρεσιών, είναι κάτι 
που όλοι οι επενδυτές προσπαθούν 
να αποφύγουν.

Ένα σταθερό φορολογικό πλαί-
σιο με τη διεύρυνση της φορο-
λογικής βάσης (η αύξηση του 
αφορολόγητου κινείται προς την 
αντίστροφη κατεύθυνση) και την 
παράλληλη αύξηση των φόρων 
είναι υψηλότερα στις προτιμήσεις 
παρά ένα μεταβαλλόμενο σύστημα 
με αυξήσεις φόρων. Άλλωστε, ένα 
σταθερό φορολογικό και νομικό 
σύστημα, το οποίο υποστηρίζει και 
εφαρμόζει παράλληλα τον εκσυγ-
χρονισμό των διαδικασιών, είναι 
από τα πρώτα που αξιολογούν οι 
επιχειρήσεις και οι επενδυτές.

Είναι επιπλέον σημαντικό να 
επανεξεταστούν όλες οι φορολογίες 
για όλα τα ήδη εισοδημάτων, την 
πώληση και τη διακράτηση περι-
ουσιακών στοιχείων. Η επαναφορά 
του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας 
για αδρανή ακίνητα, για να υπάρχει 
κίνητρο αξιοποίησής τους, είναι κάτι 
το οποίοι θα πρέπει να εξεταστεί. 
Αυτά θα πρέπει επίσης να αξιολο-
γηθούν με τα άλλα συνδεδεμένα 
τέλη που καταβάλλονται.

Μπορούν επίσης να δοθούν 
κίνητρα για προσλήψεις και ενί-
σχυση του δεύτερου πυλώνα του 
συνταξιοδοτικού συστήματος (τα 
ταμεία προνοίας) με την υιοθέτηση 
αυξημένων φορολογικών αφαι-
ρέσεων. 

Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο 
πάνω, το εγχείρημα για τη φο-
ρολογική μεταρρύθμιση δεν 
είναι απλό. Έχει πολλές πτυχές, 
μια απόφαση ή αλλαγή μπορεί 
να έχει πολλαπλασιαστικού χα-
ρακτήρα αποτέλεσμα, ενώ είναι 
σημαντικό να κτίσουμε στα θετι-
κά που έχουμε δημιουργήσει τα 
τελευταία χρόνια.

Η συγκεκριμένη παρέμβαση, σκοπό έχει την 
καταγραφή κάποιων ανησυχιών που υπάρ-
χουν σε ό,τι αφορά τη φορολογική μεταρ-

ρύθμιση, τις οποίες είμαι βέβαιος ότι οι 
αρμόδιοι θα λάβουν υπόψη 

ΤΑΣΟΣ 
ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ 

Προσοχή με 
τη φορολογική 
μεταρρύθμιση
Η ανάγκη για φορολογική μεταρρύθμιση 
προκύπτει από την αναγκαιότητα της εισαγωγής 
της πράσινης φορολογίας και τις αλλαγές στα 
διεθνή πρότυπα φορολόγησης 
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«Σ
ί γ η σ ε » 
ξαφνικά 
ο σφο-
δρότερος 
επικριτής 
του Ρώ-
σου Προ-

έδρου, Βλαντιμίρ Πούτιν. Μετά από 
τρία χρόνια πολιτικού αγώνα μέσα 
από τις φυλακές, ο Αλεξέι Ναβάλνι 
έπεσε νεκρός, δημιουργώντας σο-
βαρές αμφιβολίες για τις ακριβείς 
συνθήκες θανάτου του. Σε κάθε 
περίπτωση, κανείς δεν μπορεί να 
αναμένει ότι θα υπάρξει ξεκάθα-
ρο πόρισμα για το πώς πέθανε, 
επιτρέποντας σε επικριτές και 
μη του Πούτιν να υποψιαστούν 
ότι δεν πρόκειται για ένα τυχαίο 
γεγονός, με το οποίο σχετίζεται 
-είτε άμεσα είτε έμμεσα- ο Ρώσος 
Πρόεδρος. Κανείς δεν παραβλέπει 
πάντως τη χρονική συγκυρία του 
θανάτου του, ένα μήνα πριν από 
τις εκλογές, οι οποίες θα κρίνουν 
την πολιτικό μέλλον του Πούτιν. 
Εάν η Δύση βούιξε με τον θάνατο 
του επικριτή του Κρεμλίνου, δεν 
υπήρξε ανάλογη αντίδραση στη 
Ρωσία, οδηγώντας στο συμπέρασμα 
ότι η «Οδύσσεια» του Ναβάλνι για 
«αφύπνιση» του ρωσικού λαού δεν 
είχε το αναμενόμενο αποτέλεσμα.  

Η σημασία του θανάτου του
Με τον ξαφνικό θάνατο του Αλε-

ξέι Ναβάλνι σε ρωσικό στρατόπεδο 
φυλακών στην Αρκτική σίγησε o 
σφοδρότερος επικριτής του Ρώ-
σου Προέδρου, Βλαντιμίρ Πούτιν, 
τερματίζοντας με βίαιο τρόπο μιαν  
από τις ελάχιστες αντιπολιτευόμε-
νες φωνές στην εμπόλεμη Ρωσία. 

Σε κάθε περίπτωση, ο Ναβάλνι 
αποτελούσε «πρόβλημα» για 
τις ρωσικές Αρχές τα τελευταία 
δέκα χρόνια, ενσωματώνοντας 
ουσιαστικά την πιο επιτυχημένη 
μορφή αντιπολίτευσης απέναντι 
στον «αμετακίνητο» Πούτιν. Αφού 
επιβίωσε μιας απόπειρας δηλη-
τηρίασης, επέστρεψε στη Ρωσία 
το 2021 και αμέσως τέθηκε υπό 
κράτηση. Ακόμα όμως και μέσα 
από τις φυλακές, παρέμεινε πο-
λιτικά ενεργός, μεταφέροντας τα 
αντικαθεστωτικά του μηνύματα 
μέσω των δικηγόρων του, εκλι-

παρώντας ουσιαστικά τον ρωσικό 
λαό να μην παραιτηθεί και να μην 
ενδώσει στον φόβο, εκφράζοντας 
παράλληλα την αντίθεσή του στον 
πόλεμο στην Ουκρανία, «επειδή θα 
οδηγήσει προοδευτικά στη φτω-
χοποίηση» των συμπολιτών του. 

Ο ξαφνικός θάνατός του προ-
κάλεσε σφοδρές αντιδράσεις στον 
Δυτικό κόσμο. Ο Ρώσος πολιτικός 
αναλυτής, Mikhail Vinogradov, 
περιέγραψε τον θάνατο ως τον πιο 
σοκαριστικό για Ρώσο πολιτικό 
στη μετασοβιετική ιστορία της 
χώρας. Ωστόσο, Δυτικοί ηγέ-
τες, όπως ο κ. Μπάιντεν, δεν 
δίστασαν να κατηγορήσουν 
τον Πούτιν για τον θάνατο του 
Ναβάλνι, σημειώνοντας, μεταξύ 
άλλων, ότι την τελική ευθύνη φέ-
ρει ο Ρώσος Πρόεδρος, ο οποίος 
πριν από τρία χρόνια πήρε την 
απόφαση να φυλακίσει τον πιο 
σημαντικότερο πολιτικό του εχθρό.

Είναι σημαντικό να τοποθετή-
σουμε χρονικά τον «περίεργο» αυτό 
θάνατο. Η είδηση ήρθε μόλις ένα 
μήνα πριν από τις προεδρι-
κές εκλογές της Ρω-
σίας, περίοδο 
κατά την 

οποία το Κρεμλίνο προσπαθεί να 
παρουσιάσει τους Ρώσους πολί-
τες ως ενωμένους πίσω από τον 
Πούτιν στην προσπάθειά του να 
κερδίσει την πέμπτη του θητεία. 
Οι αναλυτές αναμένουν ότι το 
Κρεμλίνο θα προσπαθήσει να 
συνδυάσει τη σίγουρη εκλογική 

του νίκη με τα νέα κέρδη στο μέ-
τωπο στην Ουκρανία, όπου οι ρω-
σικές δυνάμεις βγαίνουν μπροστά 
εκμεταλλευόμενες τις αδυναμίες 
του ουκρανικού στρατού εν μέσω 
φθίνουσας Δυτικής υποστήριξης. 
Δυτικοί πολιτικοί αναλυτές σημειώ-
νουν ότι, καθώς πλησιάζει ο τρίτος 
χρόνος του πολέμου, ο έλεγχος του 
Πούτιν στην εσωτερική πολιτική 
μοιάζει σχεδόν ολοκληρωτικός, με 
τους πιο σημαντικούς επιζώντες 
αντιπάλους του να βρίσκονται είτε 
στη φυλακή είτε στην εξορία. Οι 
διαδηλώσεις στους δρόμους κα-
ταπνίγονται αμέσως και χιλιάδες 
Ρώσοι έχουν διωχθεί για την κρι-
τική τους κατά του πολέμου. 

Σκότωσε ο Πούτιν 
τον Ναβάλνι;

Από την άλλη, για ορισμένους 
αναλυτές, ο θάνατος του Ναβάλνι 
είναι μια υπενθύμιση ότι η εξουσία 
του Πούτιν μπορεί να είναι πιο αδύ-

ναμη απ’ ό,τι φαίνεται. Χαρακτη-
ρίζουν τον Ναβάλνι ως έναν 

ικανό πολιτικό που 
μπορούσε να 

εκμεταλ-

λεύεται και να αναδεικνύει τις αδυ-
ναμίες του Πούτιν, όπως η διαφθορά 
και η καταπιεσμένη δυσαρέσκεια 
για τον πόλεμο. Αυτό είναι όμως 
αρκετό για να αποφασίσει τη δεδο-
μένη χρονική στιγμή να βγάλει από 
τη μέση τον σφοδρό επικριτή του;

Υπάρχει το επιχείρημα ότι ο 
θάνατος του Ναβάλνι δεν είχε 
κανένα πολιτικό όφελος για τον 
Πούτιν και δεν βγάζει νόημα να 
τον δολοφονήσει έναν μήνα πριν 
από τις εκλογές. Σύμφωνα με αυ-
τήν την άποψη, ο Ρώσος Πρόεδρος 
είναι επικεντρωμένος στη διεθνή 
πολιτική σκακιέρα και δεν έχει 
χρόνο να ασχοληθεί με έναν πο-
λιτικό αντίπαλο που είναι ήδη 
στη φυλακή. Επίσης, θεωρούν 
ότι εάν ήθελε να τον σκοτώσει, 
θα το έκανε και δεν θα περίμενε 
τρία χρόνια. Όμως, οι επικριτές 
του Πούτιν απαντούν ότι διάλεξε 
προσεκτικά αυτήν τη χρονική συ-
γκυρία για να εκτελέσει το σχέδιό 
του, ώστε να μην του αποδώσουν 
ευθύνες. Ποιος θα τον κατηγορούσε 
για τη δολοφονία ένα μήνα πριν 
από τις εκλογές; Ισχυρίζονται ότι,  
με παρόμοιο «θεατρικό» τρόπο, 
προχώρησε στην εκκαθάριση και 
του Γιεβγκένι Πριγκόζιν.

Παρόλο που ο Πούτιν τροπο-
ποίησε το Σύνταγμα της Ρωσίας 
για να «ακυρώσει» τις προηγού-

Η φυλάκιση ήταν απλώς κάτι που έπρεπε να υπομείνει και να ρισκάρει στη μακρά, προκλητική 
και ασυμβίβαστη εκστρατεία του για να υποκινήσει τη συνείδηση του ρωσικού λαού

«Σίγησε» ο Ναβάλνι
αφήνοντας… ασυγκίνητο τον ρωσικό λαό

ΓΙΑΝΝΗΣ 
ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 



μενες θητείες του και να θέσει 
υποψηφιότητα για επανεκλογή 
τον Μάρτιο, οι αναλυτές πιστεύ-
ουν ότι έβλεπε τον Ναβάλνι ως 
μιαν από τις μεγαλύτερες απειλές 
για την εξουσία του. Σε μιαν ανάρ-
τηση της 1ης Φεβρουαρίου στο 
Facebook, ο Ναβάλνι προέτρεψε 
τους Ρώσους να εμφανιστούν στα 
εκλογικά κέντρα για να ψηφίσουν 
κατά του Πούτιν.

«Ο θάνατος του Ναβάλνι, δυ-
στυχώς, ήταν προβλέψιμος από τη 
στιγμή που πήρε ένα αεροπλάνο 
για τη Μόσχα», ανέφερε στο Al 
Jazeera ο Νικολάι Μιτρόχιν από 
το γερμανικό Πανεπιστήμιο της 
Βρέμης. «Ο θάνατός του ενσαρκώ-
νει τις ολοκληρωτικές πρακτικές 
που αναπτύχθηκαν επί Πούτιν και 
μοιάζει με εκείνες του Σοβιετικού 
δικτάτορα Ιωσήφ Στάλιν. Η σημε-
ρινή Ρωσία δεν είναι καν η Νότια 
Αφρική της δεκαετίας του 1960. 
Δεν μπορεί κανείς να φύγει από τη 
φυλακή, όπως έκανε ο Μαντέλα».

Την ίδια ώρα, η αναφερόμε-
νη αιτία θανάτου φαίνεται ύπο-
πτη, σύμφωνα με επαγγελματίες 
υγείας. Ειδικός που είχε βοηθήσει 
τον Ναβάλνι να αναρρώσει από 
τη δηλητηρίαση του 2020, είπε 
ότι ο ισχυρισμός του τηλεοπτικού 
καναλιού RT ότι ο Ναβάλνι πέθανε 
από θρομβοεμβολή είναι ψευδής. 
«Για να διαγνωστεί, πρέπει να γίνει 
μια εξέταση του ζωντανού ασθε-
νούς που, όπως γνωρίζουμε, δεν 
έχει διεξαχθεί», είπε ο Αλεξάντερ 
Πόλοπαν στο The Insider. 

Πέθανε η αντιπολίτευση 
στη Ρωσία;

Το ζήτημα που δημιουργείται 
είναι το τι μέλλει γενέσθαι με την 
αντιπολίτευση στη Ρωσία. Για 
πολλούς ο Ναβάλνι αφήνει δυ-
σαναπλήρωτο κενό με τον θάνα-
τό του. Εξηγούν ότι, όταν επέλεξε 
να επιστρέψει στη Ρωσία, γνώριζε 
πολύ καλά ότι αυτό μπορούσε να 
αποβεί μοιραίο. Εντούτοις, επέλεξε 
να κάνει αυτό που πράττουν οι 
πραγματικοί ηγέτες. Έφυγε από 
την «ασφάλεια» της αυτοεξορίας 
για να ηγηθεί της αντιπολίτευσης 
μέσω του δικού του παραδείγματος. 

«Δεν φοβάμαι και δεν πρέπει να 
φοβάστε», έγραφε ένα χειρόγραφο 
σημείωμα που ο Ναβάλνι έδειξε 
σε μιαν από τις πολλές εμφανίσεις 
του στο δικαστήριο.

Φυσικά, ο ίδιος με την επιστρο-
φή του δεν ήθελε να γίνει μάρτυρας. 
Αντίθετα, θεωρούσε ή ήλπιζε ότι 
θα ξαναβγεί από τα γκουλάγκ και 
θα οδηγούσε τη Ρωσία σε έναν 
δρόμο διαφορετικό από αυτόν που 
επέβαλε ο Πούτιν. Η φυλάκιση 
ήταν απλώς κάτι που έπρεπε να 
υπομείνει και να ρισκάρει στη μα-
κρά, προκλητική και ασυμβίβαστη 
εκστρατεία του για να υποκινήσει 
τη συνείδηση του ρωσικού λαού 

και να τον παρασύρει να εκδιώξει 
τον Πούτιν και να συντρίψει το σύ-
στημα που δημιούργησε ο ίδιος 
και οι φίλοι του. Εάν η φυλάκισή 
του δεν «αφύπνισε» τον ρωσικό 
λαό, μπορεί να το κάνει ο θάνατός 
του; Τις τελευταίες ημέρες υπήρξαν 
μόνο διάσπαρτες διαμαρτυρίες σε 
ολόκληρη τη Ρωσία. Στη Μόσχα, οι 
υποστηρικτές του Ναβάλνι άφησαν 
ανθοδέσμες στο Τείχος της Θλίψης, 
ένα μνημείο για τα θύματα των 
διώξεων της εποχής του Στάλιν. 
Σε άλλες πόλεις έχουν επίσης γίνει 
αναφορές για αυτοσχέδια μνημεία 
για τον Ναβάλνι, ενώ σύμφωνα με 
ΜΚΟ, πάνω από 400 άτομα είχαν 
τεθεί υπό κράτηση τις πρώτες ημέ-
ρες του θανάτου του. Αλλά σε μια 
χώρα με πληθυσμό 143 εκατομ-
μυρίων, αυτό δύσκολα ισοδυναμεί 
με πολιτική αφύπνιση ή έκρηξη.

Πολιτικοί αναλυτές εκτιμούν 

ότι, παρά τις αναφορές για κλί-
μα τρομοκρατίας και τον μεγάλο 
αριθμό πολιτικών κρατουμένων, 
η αλήθεια είναι ότι δεν υπάρχει 
καμιά σοβαρή αντιπολίτευση 
στη Ρωσία, πόσω μάλλον μετά 
τον πόλεμο στην Ουκρανία. Ο 
Πούτιν θεωρείται σχεδόν βέβαιο 
ότι θα κερδίσει ακόμα μία εξαετή 
θητεία στις προεδρικές εκλογές, 
διεκδικώντας την υποστήριξη των 
πολιτών, με το επιχείρημα ότι δίνει 
μάχη κατά της επεκτατικής Δύσης 
που εξοπλίζει την Ουκρανία για 
να αποδυναμώσει τη Ρωσία.

Σύμφωνα με το πρακτορείο Tass, 
που επικαλείται δημοσκόπηση, το 
ποσοστό αποδοχής του 71χρονου 
Πούτιν ξεπερνά το 79% ενόψει των 
προεδρικών εκλογών. Το επίπεδο 
της λαϊκής υποστήριξης για το κυ-
βερνών κόμμα Ενωμένη Ρωσία 
διαμορφώθηκε στο 42,7%, με το 
KPRF να «ακολουθεί» με ποσοστό 
8,5%, το LDPR με 8,2%, το A Just 
Russia-For Truth με 3,7% και το 
New People στο 5%. Στην αντίπερα 
όχθη, σε μια έρευνα του Φεβρουα-
ρίου 2021 από το Levada Center με 
έδρα τη Μόσχα, μόνο το 19% των 
Ρώσων στήριζαν τις αποκαλύψεις του 
Ναβάλνι για διαφθορά και ποσοστό 
56% τις αποδοκίμαζαν. Πολιτικοί 
αναλυτές εξήγησαν ότι «η σχεδόν 
θανατηφόρα δηλητηρίαση του Αλεξέι 
Ναβάλνι, η επιστροφή του στη Ρωσία 
και η επακόλουθη φυλάκισή του 
είχαν αυξήσει τη δυσπιστία και την 
αποδοκιμασία του ρωσικού κοινού 
απέναντί του». Η εξήγηση ήταν ότι ο 
Ναβάλνι «έβγαζε τους κομφορμιστές 
από τη ζώνη άνεσής τους».

Ενδεικτικό είναι το γεγονός ότι οι 
εκδηλώσεις διαμαρτυρίας το 2011 
είχαν αποτύχει να κινητοποιήσουν 
τα μεσαία και κατώτερα στρώματα 
της Ρωσίας, πολλά από τα οποία 
εξαρτώνται από κρατικές δουλειές 
- κάτι που παρέμεινε πρόβλημα για 
τους ηγέτες της ρωσικής αντιπολί-
τευσης. Γι’ αυτό αναλυτές φτάνουν 
στο συμπέρασμα ότι ακόμα και 
εάν οι Ρώσοι παραπλανήθηκαν, 
εκφοβίστηκαν και εγκλωβίστηκαν 
τελικά σε αυτήν την πολιτική κατά-
σταση, φαίνεται ότι ήταν πρόθυμοι 
να το επιτρέψουν να συμβεί».

25.02.2024 25

Το ζήτημα που 
δημιουργείται 

είναι το τι μέλλει 
γενέσθαι με την 

αντιπολίτευση 
στη Ρωσία, αφού 

για πολλούς ο 
Ναβάλνι αφήνει 
δυσαναπλήρωτο 

κενό με τον θάνα-
τό του 

Το Ισραήλ θα 
διατηρήσει τον 

έλεγχο της ασφά-
λειας σε όλα τα 

εδάφη δυτικά του 
Ιορδάνη, περι-
λαμβανομένης 

της κατεχόμενης 
Δυτικής Όχθης 
και της Γάζας

ΔΙΕΘΝΗ 

ΟΙσραηλινός Πρωθυ-
πουργός Μπενιαμίν 
Νετανιάχου παρουσία-

σε ένα σχέδιο για «την επόμενη 
ημέρα» στη Γάζα, την πρώτη 
επίσημη πρότασή του για την 
εποχή μετά το τέλος του πολέμου 
στο παλαιστινιακό αυτό έδαφος 
που ελέγχεται από τη Χαμάς.

Σύμφωνα με το έγγραφο, που 
παρουσιάσθηκε την περασμένη 
Πέμπτη στα μέλη του υπουρ-
γικού συμβουλίου ασφαλείας 
του Ισραήλ και το οποίο είδε το 
Ρόιτερς, το Ισραήλ θα διατηρήσει 
τον έλεγχο της ασφάλειας σε όλα 
τα εδάφη δυτικά του Ιορδάνη, 
περιλαμβανομένης της κατεχό-
μενης Δυτικής Όχθης και της 
Γάζας - εδάφη όπου οι Παλαιστί-
νιοι θέλουν να δημιουργήσουν 
ένα ανεξάρτητο κράτος.

Στους μακροπρόθεσμους στό-
χους του σχεδίου, ο Νετανιάχου 
απορρίπτει τη «μονομερή ανα-
γνώριση» ενός παλαιστινιακού 
κράτους. Δηλώνει πως μια διευ-
θέτηση με τους Παλαιστινίους θα 
επιτευχθεί μόνο με απ› ευθείας 
διαπραγματεύσεις ανάμεσα στα 
δύο μέρη - όμως δεν αναφέρει 
ποιος θα αντιπροσωπεύσει την 
παλαιστινιακή πλευρά.

Για τη Γάζα, ο Νετανιάχου 
αναφέρει την αποστρατιωτικο-
ποίηση και την αποριζοσπα-
στικοποίηση ως στόχους που 
πρέπει να επιτευχθούν μεσο-
πρόθεσμα. Δεν επεκτείνεται 
στο πότε θα αρχίσει αυτό το 
ενδιάμεσο στάδιο ή στο πόσο 
θα διαρκέσει. Όμως εξαρτά την 
ανοικοδόμηση της Λωρίδας της 
Γάζας, μεγάλο μέρος της οποίας 
έχει μετατραπεί σε ερείπια λόγω 
της ισραηλινής επίθεσης, από 
την πλήρη αποστρατιωτικοποί-
ησή της.

Ο Νετανιάχου προτείνει το 
Ισραήλ να έχει μια παρουσία 
στα σύνορα Γάζας-Αιγύπτου στο 
νότιο τμήμα του θύλακα και να 
συνεργάζεται με την Αίγυπτο 
και τις Ηνωμένες Πολιτείες 
σ› αυτήν την περιοχή για να 
εμποδίζει απόπειρες λαθρεμπο-
ρίου, μεταξύ άλλων και μέσω 
του περάσματος της Ράφα.

Για την αντικατάσταση της 
διακυβέρνησης της Χαμάς 
στη Γάζα με διατήρηση πα-
ράλληλα της δημόσιας τάξης, 

ο Νετανιάχου προτείνει να 
υπάρξει συνεργασία με τοπι-
κούς αντιπροσώπους «που δεν 
συνδέονται με τρομοκρατικές 
χώρες ή οργανώσεις και δεν 
υποστηρίζονται οικονομικά 
από αυτές».

Ο ίδιος ζητεί να κλείσει η 
υπηρεσία του ΟΗΕ για τους Πα-
λαιστίνιους πρόσφυγες UNRWA 
και να αντικατασταθεί από άλλες 
διεθνείς οργανώσεις αρωγής.

«Το έγγραφο αρχών του 
Πρωθυπουργού αντανακλά 
ευρεία δημόσια συναίνεση 
όσον αφορά τους στόχους του 
πολέμου και την αντικατάσταση 
της διακυβέρνησης της Χαμάς 
στη Γάζα από μια πολιτική εναλ-
λακτική επιλογή», αναφέρεται 
σε δήλωση που εκδόθηκε από 
το πρωθυπουργικό γραφείο.

Το έγγραφο διανεμήθηκε στα 
μέλη του υπουργικού συμβου-

λίου ασφαλείας για να αρχίσει 
συζήτηση πάνω στο θέμα.

Ο εκπρόσωπος του Παλαι-
στίνιου Προέδρου Μαχμούντ 
Αμπάς, ο Ναμπίλ Αμπού Ρου-
ντέινα, είπε στο Ρόιτερς πως η 
πρόταση του Νετανιάχου είναι 
καταδικασμένη να αποτύχει, 
όπως και όλα τα ισραηλινά 
σχέδια για την αλλαγή της γε-
ωγραφικής και της δημογραφι-
κής πραγματικότητας στη Γάζα.

«Αν ο κόσμος ενδιαφέρεται 
αληθινά να υπάρχει ασφάλεια 
και σταθερότητα στην περιοχή, 
πρέπει να βάλει τέλος στην ισ-
ραηλινή κατοχή παλαιστινιακών 
εδαφών και να αναγνωρίσει 
ένα ανεξάρτητο παλαιστινιακό 
κράτος με πρωτεύουσά του την 
Ιερουσαλήμ», δήλωσε.

Το σχέδιο Νετανιάχου
για τη μεταπολεμική Γάζα
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Ηπραγματικότητα που βι-
ώνουμε σήμερα, με την 
τρομακτική αύξηση της 

τιμής του ηλεκτρικού ρεύματος, 
δεν μας επιτρέπει να σιωπούμε. 
Αλλά ούτε και να διαμαρτυρόμαστε 
δίχως να προτείνουμε λύσεις για 
την αντιμετώπιση της ακρίβειας, 
η οποία οδηγεί σε απόγνωση τα 
χαμηλά και μεσαία εισοδήματα. 
Γι’ αυτό ως ΑΚΕΛ αναλάβαμε 
πρωτοβουλία και παρουσιάσα-
με ένα πακέτο μέτρων στα μέτρα 
των δυνατοτήτων της οικονομίας. 
Μέτρα που διαπνέονται από κοι-
νωνική ευαισθησία, αλλά χωρίς να 
θέτουν σε κίνδυνο τη σταθερότητα 
της οικονομίας. 

Οι εξωγενείς παράγοντες, όπως 
η είναι εξελισσόμενη ενεργειακή 
κρίση, αποτέλεσμα των γεωπολι-
τικών εξελίξεων στην Ουκρανία, 
τη Μέση Ανατολή, την Υεμένη και 
τη Διώρυγα του Σουέζ, αποτελούν 
παράγοντες που προσθέτουν στο 
κόστος της ενέργειας. Αυτό είναι η 
μια όψη της ιστορίας, που κανείς δεν 
μπορεί να αμφισβητήσει. Υπάρχει 
βεβαίως και η άλλη όψη, που αφορά 
στους ενδογενείς παράγοντες. Τα 
όσα έκανε ή θα έπρεπε καλύτερα 
να κάνει η Κύπρος για να θωρα-
κίσει την οικονομία έναντι των 
εξωγενών πιέσεων και να δώσει 
στην κοινωνία την ευκαιρία να 
απολαμβάνει φθηνότερο ρεύμα.

Η απάντηση εδώ είναι απλή. Το 
πολύ μεγάλο κόστος ενέργειας είναι 
και αποτέλεσμα της ανεπάρκειας 
της προηγούμενης κυβέρνησης. 

Πολλά έπρεπε να γίνουν, όμως 
δεν έγιναν και τον λογαριασμό 
πληρώνουν σήμερα οι πολίτες. 
Μόνο το 2023, οι φορολογούμενοι 
πλήρωσαν 300 εκατομμύρια ευρώ 
σε ρύπους, ενώ για το 2024 υπο-
λογίζεται πως το ποσό θα φτάσει 
το μισό δισεκατομμύριο ευρώ. 

Μπροστά σε αυτά τα δεδομένα, 
η χώρα μας εξακολουθεί να είναι 

ενεργειακά ευάλωτη, με το υψηλό 
κόστος να μονιμοποιείται. Το ερώ-
τημα που τίθεται, λοιπόν, είναι το 
εξής: Η κυβέρνηση Νίκου Χριστο-
δουλίδη θα συνεχίσει να αντιγρά-
φει την προηγούμενη κυβέρνηση 
ως ένας απλός παρατηρητής ή θα 
εγκύψει με αποφασιστικότητα στην 
αντιμετώπιση του προβλήματος; 

Το ΑΚΕΛ, λειτουργώντας για 

άλλη μια φορά πολιτικά και δη-
μοσιονομικά υπεύθυνα, προτείνει 
συγκεκριμένες προτάσεις με άμεση 
και μεσοπρόθεσμη ισχύ. Προτά-
σεις ρεαλιστικές, που οδηγούν στη 
μείωση του κόστους της ενέργειας 
και στη θωράκιση του κράτους ένα-
ντι των σύγχρονων ενεργειακών 
αναγκών και προκλήσεων.

Το ΑΚΕΛ προτείνει:
Πρώτο, τη μείωση του συντε-

λεστή ΦΠΑ στον ηλεκτρισμό από 
19% σε 9%. Με ισχυρή τεκμηρίωση 
-που στην προκειμένη υπάρχει- η 
κυβέρνηση να διεκδικήσει από την 
ΕΕ μείωση του συντελεστή και ν’ 
αναλάβει νομοθετική πρωτοβουλία, 
ώστε να μην υπάρξουν συνταγμα-
τικά προβλήματα. Το κόστος αυτού 
του μέτρου είναι περίπου €6 εκ. 
τον μήνα και το κράτος μπορεί να 
απορροφήσει τη δημοσιονομική 
απώλεια από τα αυξημένα έσοδα 
του ΦΠΑ. 

Δεύτερο, τη φορολόγηση των 
υπερκερδών στον τομέα της ενέρ-
γειας και τα έσοδα των δεκάδων 
εκατομμυρίων που θα προκύψουν 
να διατεθούν για την στοχευμένη 
στήριξη των καταναλωτών. Πολλές 
χώρες στην ΕΕ έχουν προχωρήσει 
σ’ αυτό ενισχύοντας σημαντικά τα 
δημόσια οικονομικά τους, ενώ στην 
Κύπρο εκκρεμεί πρόταση νόμου 
του ΑΚΕΛ. Η πρόταση αυτή είναι 
πλέον και επίσημη θέση της ΡΑΕΚ.

Τρίτο, τη συνέχιση των υφιστά-
μενων μέτρων για την ενέργεια και 
τα καύσιμα ως ελάχιστη πολιτική 
ανακούφισης.

Τέταρτο, τα έσοδα που εισπράτ-
τει το κράτος από τους ρύπους να 
αξιοποιηθούν με διαφάνεια για την 
προώθηση μέτρων αντιμετώπισης 
της ενεργειακής φτώχιας. Μόνο το 
50% των εσόδων να διοχετευόταν, 
όπως άλλωστε προστάζει η σχε-
τική οδηγία της ΕΕ, για τη διετία 
2021-22 το κράτος θα είχε στη 
διάθεσή του €90 εκ. 

Πέμπτο, τη στήριξη χωρίς άλ-
λες καθυστερήσεις της ΑΗΚ, ώστε 
να αναπτύξει τις υποδομές της. Η 
ΑΗΚ είναι η ραχοκοκκαλιά της 
ενεργειακής αρχιτεκτονικής της 
χώρας και πρέπει να στηριχθεί 
για να αυξήσει το μερίδιό της στην 
παραγωγή ηλεκτρισμού από ΑΠΕ 
και να προωθήσει τις υποδομές 
για αποθήκευση.

Έκτο, τη διεξαγωγή μειοδοτικών 
διαγωνισμών τόσο για την εισαγωγή 
ΑΠΕ στο ενεργειακό μείγμα όσο 
και για την αποθήκευση. Αυτό είναι 
ευθύνη της κυβέρνησης. Σε χώρες 
όπου έγινε, αυτό το κόστος ανά 
κιλοβατώρα είναι πολύ χαμηλότερο 
απ’ ό,τι αγοράζει σήμερα η ΑΗΚ.

Τέλος, υπάρχουν πολύ περισ-
σότερα που πρέπει να γίνουν και 
σίγουρα ο ολοκληρωμένος ενερ-
γειακός σχεδιασμός δεν εξαντλείται 
σε αυτές μόνο τις προτάσεις. Την 
ώρα όμως που οι παραφουσκω-
μένοι λογαριασμοί γονατίζουν την 
κοινωνία, απαιτείται ένα πλέγμα 
πρωτοβουλιών με άμεσες και 
εφαρμόσιμες προτάσεις. Με μέτρα 
λογικά, υπεύθυνα και ρεαλιστικά.

*Γ.Γ. ΚΕ ΑΚΕΛ

Δύναμη διεκδίκησης με πολιτικό ρεαλισμό

ΑΠΟΨΗ  
ΑΝΔΡΕΑΣ 
Σ. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ*

Το ακούσαμε και αυτό! Από 
Υπουργό της Ελληνικής 
Κυβέρνησης, Κύπριο 

στην καταγωγή! Χωρίς εισαγω-
γικά, ξεκάθαρη δήλωση. Ακούς, 
κύριε Ερντογάν;

Θέλω να πιστεύω ότι ήθελε 
να πει κάτι άλλο. Δεν διόρθωσε 
όμως τα λεχθέντα, κατά τρόπον 
ξεκάθαρο, αντίθετα επιχείρησε να 
τα δικαιολογήσει. Ιδού αντίληψη 
πραγμάτων. 

Πολιτικοί, που για χρόνια υπη-
ρετούν στην Κύπρο και στην Ελλά-
δα από διάφορες επίσημες θέσεις 
στις δύο κυβερνήσεις, οφείλουν 
και πρέπει να είναι μάχιμοι για 
δικαίωση της Κύπρου κατά το Ευ-
ρωπαϊκό και το Διεθνές Δίκαιο 
και όχι να προβαίνουν στις όποιες 
απαράδεκτες δηλώσεις αυτού του 
τύπου.

Δήλωση που έγινε από το Βήμα 

της Βουλής των Ελλήνων, σε μια 
ιδιαίτερη κρίσιμη στιγμή του Κυ-
πριακού, με το ξεκίνημα της νέας 
προσπάθειας στον ΟΗΕ.

Θέλω να πιστεύω ότι δεν έγι-
νε σκόπιμα, γιατί υπάρχει αυτή η 
νέα πρωτοβουλία. Όμως, ο κάθε 
Κύπριος, πολύ περισσότερο αυτός 
που αναμένει να εφαρμοστεί το 
δικαίωμα επιστροφής, δικαιούται 
να γνωρίζει και να του επεξηγηθεί, 
γιατί υπάρχει και γιατί δημοσιο-
ποιήθηκε μια τέτοια θέση, η οποία 
υιοθετεί πλήρως τη διαχρονική 
τουρκική ρητορική. 

Αλήθεια, τι διαπραγματευτικό 
αντι-εργαλείο και αντικίνητρο 
δημιουργεί στον  Πρόεδρο της 
Κύπρου μια τέτοια άποψη, που 
ηθελημένα και χωρίς την όποια 
αφορμή διατυπώθηκε; 

Προφανώς όλοι ανησυχούμε 
και μας προβληματίζουν οι πο-

λύπλευροι κίνδυνοι για μια λύση 
καταστρεπτική, αλλά ουδείς δικαι-
ούται να μιλά για ήδη μισή τουρκική 
Κύπρο. Θυμόμαστε την εισβολή 
μετά το πραξικόπημα της Χούντας, 
τη στρατιωτική έκτοτε κατοχή, την 
προσφυγιά, τους αγνοούμενους και 
τους εγκλωβισμένους και την πο-
λιτική της Τουρκίας σε βάρος όλης 
της Κύπρου με τον οργανωμένο 
εποικισμό και τη δημογραφική 
αλλοίωση στον  χώρο και στο δίκαιο. 

Αντί μνήμης και προετοιμασίας 
για αγώνες αντικατοχικούς, έχουμε 
τέτοιες, το ολιγότερο ανιστόρητες 
και αχρείαστες δηλώσεις. Κυπρι-
ακέ λαέ, μείνε πιστός στις νόμιμες 
διεκδικήσεις σου.

Κύριοι και κυρίες εντός και 
εκτός Κύπρου, να ξέρετε ότι η 
μισή Κύπρος είναι κατεχόμενη 
και όχι τουρκική. 

*Δικηγόρος – πρώην Βουλευτής

«Η μισή Κύπρος είναι ήδη τουρκική» 
(Συνεδρίαση Βουλής των Ελλήνων)

Η κυβέρνηση Νίκου Χριστοδουλίδη θα 
συνεχίσει να αντιγράφει την προηγούμε-
νη κυβέρνηση ως ένας απλός παρατηρη-

τής ή θα εγκύψει με αποφασιστικότητα 
στην αντιμετώπιση του προβλήματος; 

Αντί μνήμης και προετοιμασίας για αγώ-
νες αντικατοχικούς, έχουμε τέτοιες, το 
ολιγότερο αντιστόρητες και αχρείαστες 
δηλώσεις… Κυπριακέ λαέ, μείνε πιστός 

στις νόμιμες διεκδικήσεις σου

ΑΠΟΨΗ  
ΣΤΕΦΑΝΟΣ 
ΣΤΕΦΑΝΟΥ* 
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Είναι γνωστή διαπίστωση 
πως όποια πέτρα κι αν ση-
κώσει κανείς θα βρει τους 

Βρετανούς από κάτω. Η εχθρι-
κή συμπεριφορά των Βρετανών, 
που εκδηλώνεται απροκάλυπτα, 
δεν αφήνει άλλα περιθώρια στη 
δική μας πλευρά ως προς το δέον 
γενέσθαι. Οφείλει η Κυπριακή 
Δημοκρατία εδώ και τώρα να 
κηρύξει εχθρική αυτήν τη χώρα 
και να απαιτήσει την άμεση απο-
μάκρυνση των Βρετανικών Βά-
σεων από την Κύπρο. Η στήλη 
αυτή επανειλημμένα είχε προει-
δοποιήσει ότι οι αθλιότητες των 
Βρετανών σε βάρος της Κύπρου 
δεν θα σταματήσουν. Θα συνε-
χίσουν και θα κλιμακώνονται, 
ιδιαίτερα με την ανακάλυψη 
των υδρογονανθράκων. Οι με-
θοδεύσεις τους σε βάρος μας θα 
συνεχίσουν πιο λυσσαλέα από 
ποτέ, καθώς η βρετανική αλεπού 
δεν θα ξεχάσει ότι η πλειοψη-
φία του κυπριακού Ελληνισμού 
απέρριψε το σατανικό βρετανικό 
σχέδιο Ανάν. Με την απόρριψη 
του σχεδίου εκείνου οι Βρετανοί 

έχασαν το παιχνίδι και τον ρόλο 
που θα διαδραμάτιζαν στην εκ-
μετάλλευση και υφαρπαγή των 
υδρογονανθράκων της Κυπριακής 
ΑΟΖ. Απώλεσαν την ευκαιρία για 
άλλο ένα πλιάτσικο, όπως είχαν 
αιώνες συνηθίσει με τις άπειρες 
αποικίες που είχαν.

Το ερώτημα είναι γιατί οι Βρε-
τανοί να μη συνεχίσουν το αισχρό 

έργο τους, που δεν είναι άλλο από 
την κατάλυση της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας και την παράδοσή της 
στον σουλτάνο της Άγκυρας, αφού 
η ηγεσία μας διαβεβαίωνε ότι δεν 
τίθεται θέμα ούτε εμείς, ούτε τα 
εγγόνια μας και τα δισέγγονά μας 
να εγείρουμε θέμα Βρετανικών 
Βάσεων. 

Η πολιτική μας ηγεσία όταν 
τίθεται θέμα Βάσεων απαντά ότι 
δεν μας συμφέρει να ανοίξουμε 
μέτωπο με τους Βρετανούς. Μα 
τι μας λέτε, κύριοι εθνοπατέρες; 
Οι Βρετανοί άνοιξαν και κρατούν 
μονίμως ανοικτό αυτό το μέτωπο. 
Πότε θα το συνειδητοποιήσετε και 
να ενεργήσετε αναλόγως; Γιατί τους 
επιτρέπετε να μας εξευτελίζουν συ-

νεχώς και να μας υπονομεύουν 
ασταμάτητα; 

Στο χέρι του Προέδρου είναι να 
χρησιμοποιήσει εκείνα τα νομικά 
μέσα που διαθέτει και να διεκ-
δικήσει από τους Βρετανούς να 
επιστρέψουν αυτά που μας ανή-
κουν. Τότε μόνο θα αντιληφθούν 
οι πάτρωνες των Τούρκων ότι ο 

Κυπριακός Ελληνισμός διαθέτει 
αξιοπρέπεια, πατριωτισμό και πε-
ρηφάνια. Χρειάζονται τολμηρές 
κινήσεις στο πολιτικοδιπλωματικό 
πεδίο, όπου έχουμε τις δυνατότητες 
και τα μέσα να κάνουμε κι εμείς 
παιχνίδι. Οι συμφωνίες μας με 
γειτονικές μας χώρες δεν είναι 
αρκετές. Πρέπει να τις εδραιώ-
σουμε, να τις εμπλουτίσουμε και 
να τις ενισχύσουμε με χώρες που 
έχουν ταυτόσημα με μας συμφέ-
ροντα στην περιοχή. Γνωρίζουμε 
καλά ότι η Γαλλία διακαώς επι-
θυμεί αεροπορικές και ναυτικές 
διευκολύνσεις και έχει προς τού-
το αποταθεί στη Λευκωσία. Και 
χαιρόμαστε για τις συμφωνίες 
που έχουν υπογραφεί μεταξύ 
Κυπριακής Δημοκρατίας και 
Γαλλίας. Γιατί να μη δούμε θετικά 
μια τέτοια συνεργασία; Θα είναι 
για τους Βρετανούς μια εξέλιξη 
που θα τους καθίσει στο στομάχι 
και θα είναι πλέον υποχρεωμένοι 
να λαμβάνουν σοβαρά υπόψη τη 
δική μας θέση κάθε φορά που θα 
αποπειρώνται να μας βλάψουν.

Δεν επιτρέπεται να παρακολου-

θούμε το Λονδίνο να δίνει συνεχώς 
στήριξη στα άνομα τουρκικά σχέδια 
σε βάρος της Κύπρου. Χρειάζεται 
αξιοπρεπής και περήφανη αντίδρα-
ση. Να τους απαντήσουμε με το ίδιο 
νόμισμα. Είναι καιρός, κύριε Πρό-
εδρε της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
να περάσουμε στην αντεπίθεση. Να 
ασκήσουμε προληπτική πολιτική 
και να δώσουμε να καταλάβουν 
οι πάντες ότι έχουν μπροστά τους 
έναν περήφανο λαό, έτοιμο να αγω-
νιστεί για την αξιοπρέπεια και τα 
δίκαιά του. Η ως τώρα ήπια και 
υποχωρητική εν πολλοίς στάση 
και συμπεριφορά μας φαίνεται ότι 
έχει παρεξηγηθεί και εκληφθεί ως 
αδυναμία. Ήδη διαπιστώνουμε ότι 
ο Ύπατος Αρμοστής της Βρετανίας 
στην Κύπρο, με τις προκλητικές 
και απαράδεκτες δηλώσεις του 
όσον αφορά το Κυπριακό, συμπε-
ριφέρεται σαν Δούρειος Ίππος των 
Τούρκων. Έχει επιστρατευτεί κι 
αυτός και μηχανεύεται τρόπους για 
να περάσει τις τουρκικές θέσεις. 
Δεν πρέπει να του επιτρέψουμε ή 
να τον διευκολύνουμε στο ανίερο 
έργο του. 

Οι αθλιότητες των Βρετανών σε βάρος 
της Κύπρου συνεχίζονται 

Πρόεδρε, εδώ και τώρα πρέπει να προκα-
λέσουμε κόστος στους προαγωγούς των 

τουρκικών συμφερόντων (Βρετανούς) 

Με τη συμφωνία για ΔΔΟ το πρώτο απο-
τέλεσμα θα είναι η κατάργηση τής Κ.Δ. 

και η αντικατάστασή της από τα δύο συ-
νιστώντα κρατίδια. Η Τουρκία θα εφαρ-

μόσει με πολλή συνέπεια τον όρο της 
κατάργησης της Κ.Δ. 

ΑΠΟΨΗ  
ΚΡΙΣ 
ΜΙΧΑΗΛ 

ΑΠΟΨΗ  
ΠΕΤΡΟΣ 
Θ. ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ

Ητουρκική διπλωματία 
έχει μόνιμους και στα-
θερούς στόχους, τους 

οποίους συνήθως επιτυγχάνει 
με αξιοσημείωτη αποτελεσμα-
τικότητα. Τούτο οφείλεται πρώ-
το,  στη μεγάλη στρατιωτική της 
δύναμη και στην υπεροχή έναντι 
των γειτόνων της. Δεύτερο, στη 
γεωγραφική της θέση, που την 
καθιστά ακαταμάχητη στην προ-
σπάθεια προσεταιρισμού της από 
τις μεγάλες δυνάμεις, που ξεχνούν 
ακόμα και την εθνική τους αξιο-
πρέπεια για να εξασφαλίζουν τη 
συμμαχία της. Η γεωγραφική της 
θέση τής δίνει το προνόμιο να έχει 
σύνορα με τις δυνάμεις που απει-
λούν την παγκόσμια επικράτηση 
των ΗΠΑ. Από την άλλη, όμως, 
δεν πρέπει να ξεχνούμε ότι από 
την επικράτειά της διέρχεται η 
θαλάσσια οδός που ενώνει τον 
Εύξεινο Πόντο με τη  Μεσόγειο 
Θάλασσα. Είναι δηλαδή ο κλειδο-
κράτορας της πύλης που ενώνει 
τις δυο θάλασσες, που είναι όχι 
μόνο χρήσιμη, αλλά και μοναδική 
για εμπορικές και στρατιωτικές 
διακινήσεις.

Αξιοποιώντας αυτήν την προ-
νομιακή θέση έχει αναπτύξει μια 
διπλωματία, που έχει τα χαρακτη-

ριστικά του ανατολίτικου παζαριού 
και την κατά το δοκούν ερμηνεία 
του διεθνούς δικαίου. Η Τουρκία 
διαβάζει το διεθνές δίκαιο μέσα 
από τον οθωμανικό καθρέφτη, 
που δίνει στις πρόνοιες του δι-
εθνούς δικαίου εικόνα αντίθετη 
από την πραγματική. Αυτή η δι-
αστρέβλωση εκνευρίζει όλες τις 

χώρες, αλλά εκείνες που την έχουν 
ανάγκη κάνουν τα στραβά μάτια, 
δέχονται το ανατολίτικο παζάρι 
και ανέχονται τις ερμηνείες τις 
Τουρκίας για να εξυπηρετούν τα 
συμφέροντά τους.

Φυσικά η τουρκική διπλωμα-
τία συμμετέχει και υπογράφει 
διεθνείς συμφωνίες για επίλυση 
προβλημάτων. Αλλά έχει κι εδώ 
τον δικό της τρόπο και συμπε-

ριφορά απέναντι στις πρόνοιες 
των συμφωνιών. Αποδέχεται και 
εφαρμόζει πλήρως όσα κατοχυ-
ρώνουν δικά της συμφέροντα, 
αλλά απορρίπτει και δεν εφαρμό-
ζει τις πρόνοιες που εξυπηρετούν 
η διασφαλίζουν τα συμφέροντα 
των άλλων κρατών. Όταν μετέχει 
στη διαμόρφωση μιας συμφωνίας 

ή όταν χρειάζεται η δική της συ-
ναίνεση, γίνεται άριστος χρήστης 
των μεθόδων του ανατολίτικου 
παζαριού με τρόπο ανήθικο και 
χυδαίο, όπως συμβαίνει στα ανα-
τολίτικα παζάρια των μεγάλων 
λιμανιών. Τελευταίο παράδειγμα 
το ανατολίτικο παζάρι με τις ΗΠΑ, 
για να δώσει την έγκρισή της για 
ένταξη της Σουηδίας στο ΝΑΤΟ. 
Και οι ΗΠΑ, αντί να επιβάλουν 

κυρώσεις, πανηγυρίζουν για την 
απόφαση της Τουρκίας.

Παραδείγματα για τη στάση της 
απέναντι στις διεθνείς συμφωνί-
ες έχουμε τη συμπεριφορά της 
απέναντι στη Συνθήκη της Λω-
ζάννης. Επιμένει σε ανούσιες και 
ξεπερασμένες πρόνοιες που την 
συμφέρουν, αλλά παραγνωρίζει 
τις πρόνοιες για την κυριαρχία 
και τα σύνορα, που είναι η κύρια 
πρόνοια της συμφωνίας. Έχουμε 
και πιο πρόσφατο παράδειγμα τη 
συμφωνία της Τρίτης Βιέννης για 
την Καρπασία. Εφάρμοσε πλήρως 
την πρόνοια για μετακίνηση των 
Τούρκων στον βορρά και κατα-
πάτησε πλήρως την εξασφάλιση 
της παραμονής των Καρπασιτών 
στην Καρπασία. Άπειρα είναι τα 
παραδείγματα που μπορεί ν’ 
ανακαλύψει ένας μελετητής των 
συμφωνιών και της συμπεριφοράς 
της Τουρκίας.

Ανέφερα τα πιο πάνω με τη 
σκέψη ότι υπάρχει περίπτωση 
να καταλήξουν οι συνομιλίες σε 
συμφωνία για ΔΔΟ στο Κυπριακό. 
Η Τουρκία και πάλι θα βάλει την 
υπογραφή της, αλλά θα εφαρμόσει 
τις πρόνοιες που εξυπηρετούν τους 
στόχους και τα συμφέροντά της. 
Αλλά με τη συμφωνία για ΔΔΟ 

υπάρχει και κάτι άλλο, που απο-
τελεί τον πρώτο και κύριο στόχο 
της Τουρκίας. 

Με τη συμφωνία για ΔΔΟ το 
πρώτο αποτέλεσμα θα είναι η 
κατάργηση της Κ.Δ. και η αντι-
κατάστασή της από τα δύο συνι-
στώντα κρατίδια. Η Τουρκία θα 
εφαρμόσει με πολλή συνέπεια 
τον όρο της κατάργησης της Κ.Δ. 
Τις άλλες πρόνοιες θα τις δει μέσα 
στον καθρέφτη του οθωμανικού 
δικαίου, αν και σε αυτήν την περί-
πτωση δεν θα τον χρειαστεί. Γιατί, 
όταν καταργηθεί η Κ.Δ., η Τουρκία 
θα εφαρμόζει εκείνο που θέλει. 
Το ελληνοκυπριακό κρατίδιο θα 
αναζητά κηδεμόνα και η διεθνής 
κοινότητα θα δηλώνει ότι δεν ανα-
μειγνύεται σε εσωτερικές διαμάχες 
των κρατών.

Για τούτο πρέπει η πλευρά μας 
να φροντίσει να διασφαλίσει εγ-
γυήσεις για την ασφάλεια και τη 
βιωσιμότητα και την εφαρμογή 
της λύσης. Επειδή στον Άδη δεν 
υπάρχει μετάνοια. Άμα υπογράψεις, 
δεν μπορείς ν’ αναιρέσεις την υπο-
γραφή σου. Και το σημαντικότερο, 
που πρέπει κανείς να μην ξεχνά, 
είναι ότι μόνο ο λαός μπορεί με 
δημοψήφισμα να εγκρίνει κατάρ-
γηση της Κ.Δ.

Η Τουρκία, το διεθνές δίκαιο 
και οι διεθνείς συμφωνίες
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Κύριε Πρόεδρε!

Με μεγάλη έκπληξη αλλά 
και απογοήτευση διά-
βασα τις δηλώσεις σας 

της 19ης Φεβρουαρίου («Φιλελεύ-
θερος»: ‘’Αναγκαία η οικοδόμηση 
εμπιστοσύνης στο Κυπριακό’’!). 
Οι απόηχοι των χλευασμών και 
η προσβλητική απόρριψη από 
τους Τούρκους των πρόσφατων 
γενναιόδωρων ΜΟΕ, είναι ακόμη 
ηχηρότατοι! Παρ’ όλα αυτά, εσείς 
επιμένετε!!! 

Η «οικοδόμηση εμπιστοσύνης» 
έχει γίνει μονόδρομος. Όλα αυτά 
τα χρόνια δεν κάνουμε τίποτα άλλο 
από το να υποχωρούμε στους 
τουρκικούς παραλογισμούς και 
απαιτήσεις και να ενδίδουμε στους 
όρους, που συνεχώς απαιτούν και 
επαυξάνουν εις βάρος μας. Πολύ 
φοβούμαι ότι θα έχουμε και χειρό-
τερα με αυτήν την παθητική στάση.

Ποια «οικοδόμηση εμπιστο-
σύνης» μάς πρόσφεραν εκείνοι 
τόσα χρόνια; ΤΙΠΟΤΑ. Τις σημαίες 
τους στον Πενταδάκτυλο και στην 
Αγία Σοφία τις τρώμε στη φάτσα 
καθημερινώς! Οι εγκλωβισμένοι 
αποδεκατίστηκαν με τον έναν ή 
με τον άλλον τρόπο. Η Παιδεία 
στην κατεχόμενη πατρίδα μας έχει 
συρρικνωθεί. Οι εκκλησίες μας 
και η πολιτιστική κληρονομιά μας 

έχουν λεηλατηθεί, βεβηλωθεί και 
καταρρακωθεί. Οι περιουσίες των 
εκτοπισμένων και η κατεχόμενη 
γη μας ξεπουλιέται σε ξένους, το 
Βαρώσι είναι στα πρόθυρα της 
μετατροπής σε «Λας Βέγκας της 
Μεσογείου» και εκμετάλλευσης! 
Να συνεχίσω; Άδικος κόπος και 
χαμένος χώρος. 

Κύριε Πρόεδρε, εθελοτυφλείτε, 
έχετε μάτια και αφτιά κλειστά σε ό,τι 
πρέπει να βλέπετε και να ακούτε. 
Μόνο σε μερικούς ξενόβαλτους και 
ντόπιους εφιάλτες δίνετε σημασία. 
Είμαι περίεργος τι απαντήσατε στην 
απεσταλμένη του ΓΓ του ΟΗΕ, όταν 
σας είπε τις «διαπιστώσεις» της, 
βάσει των οποίων αποφασίσατε 
ότι είναι «αναγκαία η οικοδόμηση 
εμπιστοσύνης». 

Πολύ ευκολόπιστος μού φαίνε-
στε, κύριε Πρόεδρε, και διαλέγετε να 
παραβλέπετε την πραγματικότητα. 
Να μιλήσουμε λίγο για την πραγ-
ματικότητα, ίσως καταλάβετε την 
τουρκική νοοτροπία και αδιαλλαξία; 

Ο σουλτάνος κάτω από τους πο-
λεμικούς ήχους της ΝΑΦΤΕΞ που 
απέκλεισε το μισό Αιγαίο μέχρι έξω 
από την Εύβοια, επισκέφθηκε την 
Αθήνα! Μάλλον εισέβαλε, θα έλεγα. 
Με τρία αεροπλάνα, την προσω-
πική του φρουρά, τη σουλτανική 
αυτοκινητοπομπή και τριακόσιους 
τραμπούκους, για να υπογράψει 

έγγραφο φιλίας! Δυστυχώς, η Ελ-
ληνική Κυβέρνηση δέχτηκε όλην 
αυτήν την επίδειξη ισχύος. Μερικοί 
μάλιστα υποκλίθηκαν δουλοπρε-
πέστατα. Και αυτά για μονομερή 
«οικοδόμηση εμπιστοσύνης»! Ας 
το αφήσουμε αυτό γιατί δεν μας 
ενδιαφέρει άμεσα, παρ’ όλο που 
επηρεάζει και το θέμα της Κύπρου. 
Και το σύμφωνο φιλίας υπεγράφη! 
Θριαμβευτής ο σουλτάνος έφυγε, 
χαμογελώντας! 

Οι απαιτήσεις περί ‘’γαλάζιας 
πατρίδας’’ ισχύουν και επιβεβαι-
ώνονται καθημερινώς, όπως και 
πολλά, πολλά άλλα. Πριν από τρεις 
εβδομάδες στη Σμύρνη ο «φίλος» 
σουλτάνος δήλωσε: «…Ο αγώνας 
μας δεν τελείωσε με την εκδίωξη 
του εχθρού από τα εδάφη μας, ρί-
χνοντάς τον στη θάλασσα, από τη 
Σμύρνη...». Παλαιότερα απείλησε ότι 
θα «…έρθουν νύχτα», όπως έκαμαν 
και στην Κύπρο! 

Ο δε εκπρόσωπος του τουρκι-
κού Υπ. Άμυνας, Ζεκί Ακτούρκ, 
δήλωσε στις 29 Ιανουαρίου: «… Και 
πάλι με αφορμή την 29ην Ιανουα-
ρίου, ‘Ημέρα Εθνικής Αντίστασης 
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης’ εκ-
φράζουμε ότι στεκόμαστε δίπλα 
στους Τούρκους Ομογενείς μας 
της Δυτικής Θράκης, στον δίκαιο 
αγώνα τους και μνημονεύουμε τον 
αγώνα του Δρος Σαντίκ Αχμέτ με 

έλεος και σεβασμό».
Αλλά όχι σεβασμό σε αυτά που 

υπογράφουν! Αυτοί είναι οι Τούρ-
κοι. Τίποτα δεν σέβονται, αρκεί 
να εξυπηρετούνται τα συμφέροντά 
τους. Κατά τα άλλα, είναι φίλοι! Με 
τέτοιους φίλους, δεν χρειαζόμαστε 
εχθρούς!

Να μιλήσουμε λίγο και για τον 
εδώ εγκάθετο. Συχνά μάς λέει: 
«Στην Κύπρο υπάρχουν δύο λαοί 
και δύο κράτη!». Και αναμασά αυτά 
που τον έμαθαν: «Δεν τίθεται ζή-
τημα οπισθοχώρησης!». Φυσικά! 
Η οπισθοχώρηση δεν είναι στο 
τουρκικό λεξιλόγιο. Εξάλλου αφού 
έχουμε τους αφελείς στον ‘’νότο’’ 
– ας το πούμε έτσι πιο… ευγενικά 
– να οπισθοχωρούν, γιατί να το 
κάνουμε εμείς. Αυτά σκέφτονται 
και κάνουν οι «φίλοι» τουρκαλάδες. 

Φαίνεται ότι ξεχνάτε και τα 
παλαιότερα, κύριε Πρόεδρε. Τις 
αναφορές για την Κύπρο του  Δρος 
Νιχάτ Ερίμ (1956) και, πρόσφατα, 
του Νταβούτογλου, για την Κύπρο, 
το Αιγαίο, την Θράκη κ.λπ. Τον 
Τουρκικό Εθνικό Όρκο του 1920 
στην Τουρκική Εθνοσυνέλευση. Τις 
συνεχείς τουρκικές δηλώσεις για 
τη «Γαλάζια Πατρίδα», που κάθε 
άλλο από γαλάζια είναι. Μάλλον 
αιματοβαμμένη. Και πάρα πολλά 
άλλα, που συνεχώς δηλώνουν, απει-
λούν και κάμνουν. Πάντοτε με τη 

δική μας ανοχή, διαλλακτικότητα 
και αφέλεια… Φαίνεται ότι δεν έχε-
τε συνειδητοποιήσει ότι αυτά που 
δηλώνουν τα κάνουν. Έχουν σχέδιο 
και πρόγραμμα και προχωρούν. 
Δεν χάνουν ευκαιρία. Τι σε κάνει 
να πιστεύεις ότι θα αλλάξουν τα 
σχέδια τους;

Εσείς δεν τα ξέρετε όλα αυτά, 
κύριε Πρόεδρε; Τα είπατε στην 
κυρία Κουεγιάρ που μας ήρθε από 
την άλλη άκρη του κόσμου και 
που μάλλον δεν θα ήξερε μέχρι 
πρόσφατα ούτε καν που είναι η 
Κύπρος στον χάρτη; Αμφιβάλλω 
αν ξέρει την ιστορία της Κύπρου 
και πώς καταλήξαμε στα σημερι-
νά χάλια. Παρ’ όλα αυτά δέχεστε 
τις ‘’διαπιστώσεις’’ της και κάνετε 
ανεύθυνες, ναι κύριε Πρόεδρε, 
λυπούμαι που το λέω αλλά δεν 
βρίσκω άλλη λέξη που να χαρα-
κτηρίζει τις τελευταίες σας, απα-
ράδεχτες δηλώσεις για «αναγκαία 
οικοδόμηση εμπιστοσύνης!». 

Με αυτά τα δεδομένα πιστεύω, 
και πολύ φοβούμαι, ότι οι προ-
βλέψεις του Στέλιου Χριστοφί-
δη (ΣΗΜΕΡΙΝΗ, 6/2/2024) θα 
πραγματοποιηθούν και θα γίνεις 
παρελθόν! Το πρόβλημα είναι ότι 
μαζί με σας, η πατρίδα μας και 
εμείς θα έχουμε την ίδια τύχη… 
μάλλον ατυχία πρέπει να πω! 

*Μόνιμος Κάτοικος Μελβούρνης

Για ποια αναγκαία οικοδόμηση 
εμπιστοσύνης μιλάτε, κ. Πρόεδρε;

ΑΠΟΨΗ  
ΓΙΑΝΝΑΚΗΣ 
Λ. ΟΜΗΡΟΥ*

ΑΠΟΨΗ  
ΔΑΝΟΣ Π. 
ΣΙΟΥΚΙΟΥΡΟΓΛΟΥ*

50 σχεδόν χρόνια μετά την 
εθνική τραγωδία του 1974 
εξακολουθεί να αποτελεί 

αντικείμενο διχογνωμίας η μορφή 
λύσης του Κυπριακού εντός της 
ελληνικής κυπριακής πλευράς. 
Γεγονός αδιανόητο για την αξιο-
πιστία μας και άκρως ζημιογόνο 
για την υλοποίηση μιας ενιαίας 
εθνικής στρατηγικής. 

Και όμως η συζήτηση και αντι-
δικία αναφορικά με τη μορφή λύ-
σης του Κυπριακού έπρεπε να έχει 
τερματιστεί μετά από αυτήν την 
ομόφωνη απόφαση του Εθνικού 
Συμβουλίου, ύστερα από τετραή-
μερη σύνοδο. Καθώς η απόφαση 
αυτή καθορίζει εξαντλητικά ποιο 
πρέπει να είναι το αποδεκτό πε-
ριεχόμενο μιας ομοσπονδιακής 
λύσης, καθίσταται περιττή, ανώφελη 
και επιζήμια η συζήτηση για τον 
τίτλο και την ονομασία της. Σημασία 
έχει η ομοσπονδιακή λύση να μην 
παραπέμπει σε διαχωρισμό, ούτε 
και σε παραβίαση των ανθρωπί-
νων δικαιωμάτων και ελευθεριών. 

Παρατίθεται η ανακοίνωση του 
Εθνικού Συμβουλίου της 18ης 
Σεπτεμβρίου 2009, ως προς το 
περιεχόμενο της λύσης. 

«Η λύση πρέπει να επιτυγχάνει 
την ενότητα του χώρου, του λαού, 
των θεσμών και της οικονομίας.

• Η λύση πρέπει να συνάδει με 
το διεθνές δίκαιο, τις ευρωπαϊκές 
αρχές και αξίες, το κοινοτικό δίκαιο, 
καθώς και με τις διεθνείς συμβάσεις 
για τα ανθρώπινα δικαιώματα. 

• Η ενωμένη Κυπριακή Δημο-
κρατία πρέπει να έχει μία και μόνη 
κυριαρχία, διεθνή προσωπικότητα 
και ιθαγένεια και να είναι μετεξέ-
λιξη της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

• Η λύση πρέπει να προνοεί 
την αποχώρηση των τουρκικών 
κατοχικών στρατευμάτων και των 
εποίκων. Τελικός στόχος παραμέ-
νει η αποστρατιωτικοποίηση της 
Κύπρου με την απομάκρυνση και 
των Βρετανικών Βάσεων. 

• Πριν από τη λύση να διενερ-
γηθεί απογραφή πληθυσμού από 
αξιόπιστο διεθνή οργανισμό. Το 

Εθνικό Συμβούλιο στηρίζει τη 
θέση και τις προσπάθειες που ο 
Πρόεδρος της Δημοκρατίας κα-
ταβάλλει στη διαδικασία των δια-
πραγματεύσεων, για την επείγουσα 
ανάγκη απογραφής πληθυσμού, 
ιδιοκτησίας και χρήσης γης. Επίσης, 
στηρίζει τις προσπάθειες του Προ-
έδρου να επιδιωχθεί μορατόριουμ 
στην εκμετάλλευση προσφυγικών 
περιουσιών και στην απόδοση της 
λεγόμενης ιθαγένειας του ψευδο-
κράτους. 

• Η αποκατάσταση της κυρι-
αρχίας, ανεξαρτησίας, εδαφικής 
ακεραιότητας και 

ενότητας της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Στην ενωμένη Κυπριακή 
Δημοκρατία, κράτος-μέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, δεν νοούνται 
εγγυητές και εγγυήσεις.

• Αποκατάσταση των βασικών 
ελευθεριών και των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων όλων των Κυπρί-
ων, περιλαμβανομένου του δι-
καιώματος των προσφύγων για 
επιστροφή στα σπίτια και στις 

περιουσίες τους, είναι επίσης 
απαραίτητη προϋπόθεση για 
τη λύση. Η παράνομη δόμηση 
σε ελληνοκυπριακές περιουσίες 
υπονομεύει την εφαρμογή της πιο 
πάνω αρχής και δημιουργεί νέα τε-
τελεσμένα, που αποσκοπούν στην 
απόκτηση πολιτικών πλεονεκτη-
μάτων στο πλαίσιο της συζήτησης 
για συνολική διευθέτηση. Πρέπει 
να διατρανωθεί ο σεβασμός και 
η αποκατάσταση στις τέσσερις 
ελευθερίες. Αποκλεισμός των 
μονίμων παρεκκλίσεων από το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

• Η λύση πρέπει να είναι προϊόν 
συμφωνίας μεταξύ των δύο ηγετών 
και όχι αποτέλεσμα επιβολής εκ 
των έξω. Μόνο μια τέτοια συμ-
φωνία μπορεί να παραπεμφθεί σε 
δημοψήφισμα. Αποκλείεται η όποια 
μορφή επιδιαιτησίας, καθώς και 
η επιβολή χρονοδιαγραμμάτων.

• Απορρίπτεται και αποκλείεται 
η όποια μορφή λύσης οδηγεί στη 
νομιμοποίηση του status quo ή 
στη λύση δύο κρατών».

Αυτό αποφασίστηκε ομόφωνα, 
ότι θα πρέπει να είναι το περιεχό-
μενο της λύσης, προκειμένου να 
είναι αποδεκτή από τον Κυπριακό 
Ελληνισμό. Βεβαίως υπάρχουν και 
εκείνοι που ειρωνεύονται και λοι-
δορούν την παραπομπή σε σωστό 
περιεχόμενο μιας ομοσπονδιακής 
λύσης. Εννοώντας προφανώς ότι θα 
πρέπει να αποδεχθούμε το όποιο 
περιεχόμενο. Παραγνωρίζουν ως 
αμαθείς και επιπόλαιοι ότι δεν 
υπάρχει ούτε στο Συνταγματικό 
Δίκαιο ούτε στην επιστήμη της 
πολιτειολογίας οποιαδήποτε ανα-
φορά σε διζωνικότητα οιουδήποτε 
ομοσπονδιακού πολιτεύματος. Ως 
εκ τούτου, η προσήλωση σε ορθό 
περιεχόμενο της ομοσπονδιακής 
λύσης είναι το μόνο εχέγγυο απο-
τροπής διαιρετικών λύσεων, δια-
σφάλισης ενότητας του κράτους 
και εφαρμογής των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και θεμελιωδών 
ελευθεριών. 

*Πρώην Πρόεδρος της Βουλής 
των Αντιπροσώπων

Η λησμονημένη ομόφωνη απόφαση 
του Εθνικού Συμβουλίου του 2009
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Αυτήν τη στιγμή, εκτός από 
τις ένοπλες συγκρούσεις 
και τον υπαρκτό κίνδυ-

νο να εξελιχθούν σε παγκόσμια 
καταστροφή εσχατολογικών δια-
στάσεων, η ανθρωπότητα διανύει 
στιγμές αρκετά κρίσιμες. Ζούμε 
μια μεταβατική περίοδο, όπου η 
τάξη των πραγμάτων αλλάζει και 
οδεύει στο να αναποδογυρίσει οτι-
δήποτε γνωρίζαμε μέχρι σήμερα. 
Οι γονείς δεν θυσιάζουν πια τον 
εαυτό τους για χάρη των παιδιών. 
Πλέον θυσιάζονται τα δικαιώματα 
των παιδιών για τις σεξουαλικές 
επιλογές των μεγάλων. Η πιο ευά-
λωτη ομάδα της κοινωνίας, τα παι-
διά, καλούνται να θυσιαστούν για 
κατασκευασμένα και ανυπόστατα 
δικαιώματα ψευδών αφηγημάτων. 

Η Πίστη, η φιλοπατρία και οι 
σημαντικότεροι κοινωνικοί θεσμοί 
όπως η Οικογένεια και η Εκπαί-
δευση αγωνίζονται να επιβιώσουν 
απέναντι στην παράνοια της «woke» 
κουλτούρας, η οποία στο όνομα του 
άκρατου φιλελευθερισμού και δι-
καιωματισμού προσπαθεί να απο-
δομήσει όσο το δυνατόν περισσό-
τερα δομικά στοιχεία απαρτίζουν 
και ενώνουν ένα ευρύ κοινωνικό 
σύνολο. Σε κίνδυνο βρίσκεται και 
η δημοκρατία, ακόμα και η γλώσ-
σα μας όπως τη γνωρίζουμε μέσα 
από τη σημασία των λέξεων. Για 
παράδειγμα, ο ισχυρισμός ότι ένα 
παιδί έχει το δικαίωμα σε μητέρα και 
πατέρα αρκεί για να σε μετατρέψει 
σε σκοταδιστή, φασίστα, «ομοφο-
βικό» και πολλά άλλα από τα δια-
κοσμητικά επίθετα που βρίσκονται 
στο πλούσιο λεκτικό οπλοστάσιο 
της φιλελεύθερης προπαγάνδας. 
Μέσα από λεκτικές επιθέσεις και 
χειραγώγηση της γλώσσας με τον 

επαναπροσδιορισμό όρων, ούτως 
ώστε να ταιριάζουν σε συγκεκριμένα 
αφηγήματα, επιχειρείται η εξόντωση 
πολιτικών και ιδεολογικών αντι-
πάλων με καταδίκες χωρίς δίκες.

Ποια είναι τα αποτελέσματα; Στο 
εξωτερικό, άνδρες αθλητές θριαμβεύ-
ουν σε γυναικείους διαγωνισμούς 
επειδή νιώθουν κάτι που δεν είναι. 
Γονείς προσάγονται στο δικαστήριο 
γιατί δεν συναινούν το ανήλικο παιδί 
τους να προχωρήσει σε ιατρική εγ-
χείρηση αλλαγής φύλου. Παιδόφιλοι 
χαρακτηρίζονται πλέον ως άτομα 
που ανήκουν σε ευάλωτη κοινωνική 
ομάδα με «ιδιαίτερες σεξουαλικές 
προτιμήσεις». Όλα αυτά εξαιτίας 
του αισθήματος φόβου που έχει 

δημιουργήσει η προπαγάνδα της 
στοχοποίησης της αντίθετης άποψης. 
Είναι η ατολμία των πολλών, οι οποίοι 
φοβούνται να τα αμφισβητήσουν και 
ν’ αποκαταστήσουν την αλήθεια, ο 
λόγος που έχουμε οδηγηθεί εδώ. 

Η Ελλάδα πριν από μια εβδομά-
δα έγινε παγκόσμια είδηση ως η 
πρώτη χώρα με κατά πλειοψηφία 
Ορθόδοξο πληθυσμό που νομι-
μοποιεί τον γάμο μεταξύ ατόμων 
του ιδίου φύλου και το δικαίωμά 
τους στην τεκνοθεσία. Αλίμονο 
αν χάναμε το τρένο στην κούρσα 
για τα ανθρώπινα δικαιώματα και 

την ατομική ελευθερία. Πρόκειται 
για μια εσφαλμένη αντίληψη της 
ελευθερίας, την οποία ορίζουν ως 
τη δυνατότητα να κάνει κάποιος 
ό,τι θέλει και όταν δεν μπορεί τότε 
απλώς  είναι καταπιεσμένος. Μια 
ελευθερία - σκλαβιά που ουσιαστι-
κά δεσμεύει τις ελευθερίες τρίτων.

Εξηγώντας περί ελευθερίας, λέγει 
ο Απόστολος Παύλος, «Πάντα μοι 
ἔξεστιν, ἀλλ᾿ οὐ πάντα συμφέρει», 
εννοώντας πως όλα μου επιτρέπονται, 
αλλά όλα δεν με συμφέρουν και αυτό 
γιατί εκείνα τα οποία θα μου επι-
τρέπονταν θα μπορούσαν και να με 
καταστρέψουν. Έτσι και στη ζωή μας, 
πολλά πράγματα μας επιτρέπονται 
και τα επιλέγουμε νομιζόμενοι ότι έτσι 

αποδεικνύουμε την ελευθερία μας, 
όντας στην πραγματικότητα δούλοι 
των επιθυμιών μας και της ματαιο-
δοξίας τού εγώ μας. Για παράδειγμα, 
ένας άνθρωπος έχει δικαίωμα στο 
σπίτι του να παίρνει ναρκωτικά, είναι 
ελεύθερος να το κάνει και μπορεί 
να το κάνει χωρίς να τον εμποδίσει 
κανείς. Αν το κάνει ωστόσο δεν θα 
τον ωφελήσει, αντίθετα θα βλάψει 
την ύπαρξή του. Ακριβώς αυτή η 
ελευθερία θα οδηγήσει αυτήν του 
την ύπαρξη στην καταστροφή. Έτσι 
και τώρα, ο λόγος περί ελευθερίας 
ερήμην της υπάρξεως. Αυτό που 

ενδιαφέρει στην εποχή μας, δυ-
στυχώς, είναι η επιθυμία και όχι οι 
επιπτώσεις στην ύπαρξη, είτε την 
ατομική είτε τη συλλογική, αυτής 
της κοινωνίας. Και αυτό ισχύει και 
από Ορθόδοξη άποψη, γιατί ο λόγος 
του Θεού μάς επαναφέρει σε κάτι 
που δεν μπορούμε να συλλάβουμε, 
αλλά και από φιλοσοφική άποψη.

Επιπλέον, οτιδήποτε επιθυμούμε 
δεν είναι ταυτόχρονα και δικαίωμά 
μας. Εδώ μιλούμε για το δικαίωμα 
ενός παιδιού σε μάνα και πατέρα. 
Ναι, μπορεί δυστυχώς η ζωή να 
στερεί το δικαίωμα αυτό από κά-
ποια παιδιά, αλλά, όπως έχει λεχθεί 
από τον πρώην Πρωθυπουργό της 
Ελλάδος,  Αντώνη Σαμαρά, σε αυτές 
τις περιπτώσεις το στερεί η μοίρα, 
όχι η ίδια η Πολιτεία. Το φύλο, η 
οικογενειακή κατάσταση και η βι-
ολογική σχέση μέσα σε έναν γάμο 
είναι άρρηκτα συνδεδεμένα με τη 
σχέση μεταξύ γονέων και παιδιού 
και δεν μπορούν αυτά να μπουν 
στον κάλαθο των αχρήστων απλώς 
και μόνο από την επίκληση στην 
«αγάπη». Από τους όρους μητρό-
τητα και πατρότητα μπορούμε να 
καταλάβουμε ότι οι τρόποι με τους 
οποίους αλληλοεπιδρούν οι άνδρες 
και οι γυναίκες με τα παιδιά είναι 
διαφορετικοί και αυτοί προσφέρουν 
ιδιαίτερα και συμπληρωματικά οφέλη 
σ’ αυτά. Σύμφωνα με τους κοινωνι-
ολόγους, ο πατέρας ενθαρρύνει την 
ανεξαρτησία ενώ η μητέρα ενθαρ-
ρύνει τη συναισθηματική ασφάλεια. 
Οι άνδρες δεν δίνουν μητρότητα και 
οι γυναίκες δεν δίνουν πατρότητα. 
Τα παιδιά χρειάζονται και τα δύο και 
κανένας δεν έχει το δικαίωμα να τους 
τα στερήσει. Σε αντίθετη περίπτωση, 
κακοποιείται και προσβάλλεται η 
ανθρώπινη φύση και αλλοιώνεται 

ο χαρακτήρας της οικογένειας. Το 
σημαντικότερο από όλα, όμως, εί-
ναι ότι ο άνθρωπος απομακρύνεται 
από τις πνευματικές και βιολογικές 
του ρίζες.

Προφανώς είναι επιλογή του κα-
θενός να το δει από όποια οπτική 
θέλει, το θέμα είναι η στάση που θα 
πρέπει να πάρει ένα σοβαρό κράτος 
και τα μηνύματα που θα θελήσει 
να περάσει στους πολίτες του. Το 
κράτος έχει την επιλογή να προστα-
τεύσει το κοινωνικό σύνολο και τους 
θεσμούς - κύτταρα της κοινωνίας, 
αναλογιζόμενο πως από την οικο-
γένεια και το οικείο περιβάλλον θα 
αναπτυχθεί η προσωπικότητα και 
ο ηθικός κώδικας του κάθε πολίτη 
του, όπως κάνει η Ουγγαρία, η οποία 
δεν επιτρέπει την αλλαγή του φύλου 
στα μητρώα, ούτε την υιοθεσία από 
ζευγάρια ομοφυλόφιλων, ούτε την 
έκθεση ανηλίκων σε ΛΟΑΤΚΙ περι-
εχόμενο. Το κράτος φυσικά μπορεί 
να επιλέξει να συνεχίσει την πορεία 
που έχει ήδη πάρει, πιστό στο να 
ακολουθεί τυφλά τ’ αχνάρια του 
μεγάλου αδελφού - της Δύσης, 
αντιγράφοντας και εισάγοντας μέχρι 
και τις παθογένειές της, ακόμα κι αν 
αυτό σημαίνει πλήρη έκπτωση των 
ηθικών αξιών και απόλυτη παρακμή. 
Με την πρόφαση να μη δεσμεύσει 
καμία ούτω καλούμενη ελευθερία, 
μπορεί να συνεχίσει να επιτίθεται 
στη θρησκευτική και επιστημονι-
κή συνείδηση, να παραβιάζει την 
ελευθερία του λόγου και να δημι-
ουργεί ασήκωτα κοινωνικά βάρη και 
αδικίες. Με τη σπάθη της εξουσίας 
οι άνθρωποι έχουν τα σχέδιά τους, 
ξεχνούν όμως ότι έχει και ο Θεός τα 
δικά Του. Φτάνει μόνο που θυμούνται 
το τέλος των πόλεων των Σοδόμων 
και των Γομόρρων. 

 Σόδομα και Γόμορρα σε μια νέα τάξη πραγμάτων

Πλέον θυσιάζονται τα δικαιώματα των 
παιδιών για τις σεξουαλικές επιλογές 

των μεγάλων. Η πιο ευάλωτη ομάδα της 
κοινωνίας, τα παιδιά, καλούνται να θυσι-
αστούν για κατασκευασμένα και ανυπό-
στατα δικαιώματα ψευδών αφηγημάτων 

ΑΠΟΨΗ  
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ 
ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ 

ΑΠΟΨΗ  
ΑΧΙΛΛΕΑΣ 

Γ. ΜΑΡΚΑΝΤΩΝΗΣ 

Σήμερα υπάρχει ένας συρ-
φετός συνανθρώπων μας, 
τάχατές μου προοδευτικών, 

που κόπτονται για τα ανθρώπινα δι-
καιώματα της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας, 
για τα δικαιώματα των υπολοίπων 
ανθρώπων όμως και ειδικότερα 
των παιδιών δεν μιλάει κανείς. 

Στη συνέχεια γίνομαι πιο συ-
γκεκριμένος, αναφέροντας δυο 
βασικές διαπιστώσεις: 

1ον: Στην κοινωνία την οποία 
ζούμε και η οποία σε τέτοια θέματα 
παραμένει πολύ συντηρητική και 
επιφυλακτική, τα παιδιά τα οποία θα 
υιοθετούνται από ομόφυλα ζευγάρια  
θα έχουν ν’ αντιμετωπίσουν τον χλευ-
ασμό, την ειρωνεία, τον στιγματισμό 
και, το πιο πιθανό, θα είναι θύματα 
ρατσιστικών επιθέσεων. Στην υιοθε-

σία των παιδιών από τέτοια ζευγάρια 
πρέπει να ληφθεί σοβαρά υπόψη ότι 
δεν είμαστε σαν τις υπόλοιπες κοινω-
νίες του δυτικού και φιλελεύθερου 
τρόπου ζωής, που προχώρησαν σε 
τέτοιου είδους κοινωνικές πρακτικές 
(Τσακλακίδου, Δ. 2011). 

2ον: Ακόμη πριν προχωρήσου-
με και στην Κύπρο σε παρόμοιες 
στάσεις ζωής, πρέπει να δούμε 
κατά πόσον η ψυχο-αναπτυξιακή 
και συναισθηματική ζωή των παιδιών 
επηρεάζεται αρνητικά από μια μη 
πυρηνική οικογένεια και κατά πόσον 
ο σεξουαλικός προσανατολισμός των 
παιδιών επηρεάζεται και αυτός με 
τη σειρά του από γονείς του ιδίου 
φύλου. Μέχρι της στιγμής οι μελέτες 
που έχουν γίνει δεν μπορούν να 
δώσουν επαρκείς απαντήσεις στα 

ερωτήματα αυτά, τι προκαλεί δη-
λαδή η εγγενής αυτή ασάφεια των 
γονεϊκών ρόλων στην εξέλιξη των 
παιδιών (Stacey, J., Biblarz, T., 2001).

Μια άλλη θεώρηση, που πρέπει 
να ληφθεί σοβαρά υπόψη και που 
κατά την ταπεινή μου γνώμη δεν έχει 
αναφερθεί καθόλου (Μαρκαντώνης, 
Α. 2017), είναι ότι με τα ομόφυλα 
ζευγάρια, το οιδιπόδειο σύμπλεγμα 
που αναπτύσσουν τα αγόρια με τη 
μητέρα τους (Sigmund Freud, 1897) 
και το σύνδρομο της Ηλέκτρας, που 
αναπτύσσεται μεταξύ κοριτσιών και 
πατέρα (Carl Jung, 1912) - ταύτιση 
δηλαδή του παιδιού με το αντίθετο 
φύλο γονέα - τα παιδιά δεν θα το βι-
ώσουν ποτέ. Αυτά τα συμπλέγματα 
είναι εκ των ων ουκ άνευ απαραί-
τητα στην εξελικτική πορεία των αν-

θρώπων, κάτι που είναι παραδεκτό 
από την επιστήμη της ψυχολογίας 
και της ψυχαναλυτικής. Σύμφωνα 
με την παραδεκτή αυτή θεωρία, τα 
συμπλέγματα αυτά αποτελούνται από 
μια ομάδα ασυνείδητων (απωθημέ-
νων) ιδεών και συναισθημάτων που 
συγκεντρώνονται πάνω στην επιθυμία 
της απόκτησης του γονιού του αντί-
θετου φύλου και της εξόντωσης του 
γονιού του ιδίου φύλου, τα παιδιά που 
δεν θα επιλύσουν επιτυχώς τα δυο 
αυτά συμπλέγματα, αντίστοιχα, στην 
πορεία της ζωής τους οι πιθανότητες 
να αναπτύξουν αντικοινωνική συμπε-
ριφορά αλλά και άλλες διαταραχές 
είναι πολύ αυξημένη. 

Αν λοιπόν θέλουμε να είμαστε 
υπέρ των ανθρωπίνων δικαιωμά-
των δεν πρέπει να το πράττουμε 

επιλεκτικά, διότι τα παιδιά μας είναι 
το μέλλον της ανθρωπότητας και αν 
αυτά μεγαλώσουν με υγιές πρότυπα 
και έχουν ενήλικη φυσιολογική 
ζωή, μπορούμε να ατενίζουμε σε 
όμορφους αλαργινούς κόσμους! 

Τέλος, κλείνω με τα λόγια του Νο-
μπελίστα ποιητή μας Οδυσσέα Ελύτη: 
«…Είναι η βαρβαρότητα. Την βλέπω 
να ‘ρχεται
μεταμφιεσμένη, κάτω από άνομες 
συμμαχίες
και προσυμφωνημένες υποδου-
λώσεις. Δεν 
θα πρόκειται για φούρνους του Χίτλερ 
ίσως αλλά για μεθοδευμένη και οιονεί
επιστημονική καθυπόταξη του 
ανθρώπου
Για τον πλήρη εξευτελισμό του.
Για την ατίμωσή του…». 

Γιατί τα ομόφυλα ζευγάρια 
δεν πρέπει να υιοθετούν παιδιά
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Σε εκδήλωση που έγινε 
πρόσφατα, με την ευκαιρία 
της συμπλήρωσης 55 χρόνων 
ζωής και συνεχούς παρουσίας 
στα επιχειρηματικά δρώμενα 
της Κύπρου, η εταιρεία ΚΑ-
ΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ παρουσίασε 
το καινούργιο λογότυπό της. 
Πρόκειται για μια μετεξέλιξη 
του υφιστάμενου λογοτύπου, 
στο οποίο θα στηριχθεί η και-
νούργια εταιρική ταυτότητα της 
ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ, η οποία ξε-
κίνησε ήδη να φανερώνεται και 
το επόμενο διάστημα θα είναι 
ορατή στα καταστήματα και στις 
καθημερινές δραστηριότητες της 
εταιρείας. Το νέο λογότυπο έχει 
ως σημείο αναφοράς το γράμμα 
«Κ» και τα χρώματα μπλε και 
κόκκινο, στοιχεία που διατη-
ρούνται από το προηγούμενο 
λογότυπο και αποτελούν ανα-
πόσπαστο μέρος της ταυτότητας 
της εταιρείας. Παράλληλα, στο 
γράμμα «Κ» δόθηκε κίνηση 
προκειμένου να συνδεθεί πιο 

έντονα με το σλόγκαν της εται-
ρείας, που παραμένει «Κρατάμε 
την Κύπρο σε Κίνηση». Σχετικά, 
στο νέο λογότυπο το αριστερό 
κόκκινο σχήμα αντιπροσωπεύει 
τις ρίζες της εταιρείας και την 
παρακαταθήκη της. Η ρίζα του 
ξεκινά από τη γη και μεγαλώνει 
όσο προχωρεί προς τα πάνω. Το 
δεξί μπλε σχήμα, από την άλλη, 
δείχνει μια στέρεη βάση και στην 
οποία η εταιρεία πατά γερά, φτά-
νει ψηλά και παίρνει δύναμη 
για να πάει ακόμα ψηλότερα. 
Η εταιρεία ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ 
ιδρύθηκε στις 3 Μαρτίου 1969, 
από τον αείμνηστο Χριστόφορο 
Καποδίστρια, συμπληρώνοντας 
σε λίγες μέρες τα 55 της χρόνια. 
Σήμερα η εταιρεία ΚΑΠΟΔΙ-
ΣΤΡΙΑΣ είναι η ηγέτιδα του 
automotive aftermarket στην 
Κύπρο,  τροφοδοτώντας καθη-
μερινά την αγορά με γνήσια 
ανταλλακτικά, ελαστικά, λιπα-
ντικά, επαγγελματικά εργαλεία 
και εξοπλισμό συνεργείων. 

Η Mediterranean Hospitality 
Venture PLC (MHV) ανακοινώνει 
τον ορισμό του κ. Αχιλλέα Δωρο-
θέου ως νέου Διευθύνοντος Συμ-
βούλου. Ο κ. Δωροθέου είναι εκ 
των κορυφαίων στελεχών στον 
ξενοδοχειακό κλάδο στον ευρύ-
τερο ελλαδικό χώρο, έχοντας κατα-
γράψει μια ιδιαίτερα επιτυχημένη 
επαγγελματική πορεία άνω των 
30 ετών στην Κύπρο, την Ελλά-
δα, την Ελβετία και τη Γερμανία. 
Μεταξύ άλλων, έχει διατελέσει Δι-
ευθύνων Σύμβουλος, Εκτελεστικό 
Μέλος Διοικητικού Συμβουλίου 
και Γενικός Διευθυντής σε κορυ-
φαίες ξενοδοχειακές μονάδες και 
ομίλους, όπως τα Ikos Resorts, το 
Costa Navarino και τα Amathus 
Hotels. Είναι απόφοιτος του Hotel 
Institute Montreux και κάτοχος 

MSc in Hospitality Management 
από το Πανεπιστήμιο του Μπέρμιγ-
χαμ και MBA από το IMD Business 
School του Πανεπιστημίου της 
Λωζάνης.

Ο κ. Δωροθέου γνωρίζει άρι-
στα την MHV, καθώς είναι μέλος 
του Διοικητικού Συμβουλίου της 
από το 2022, και η επιλογή του ως 
νέου Διευθύνοντος Συμβούλου 
της έρχεται να ενισχύσει τον στό-
χο της εταιρείας και των μετόχων 
της ν’ αναδειχθεί ως η κορυφαία 
εταιρεία φιλοξενίας υψηλών  προ-
διαγραφών στη Νότια Ευρώπη.  Η 
MHV καλωσορίζει τον κ. Αχιλλέα 
Δωροθέου και εκφράζει την πεποί-
θηση πως οι εκτεταμένες γνώσεις 
και η εμπειρία του θα συμβάλουν 
εποικοδομητικά στην αναπτυξιακή 
πορεία της εταιρείας.

Η PwC Κύπρου έχει επιτύχει 
ακόμα έναν σημαντικό στόχο στην 
πορεία της για την επίτευξη μη-
δενικών εκπομπών ρύπων, αφού 
πλέον η ηλεκτρική ενέργεια που 
χρειάζεται για τις δραστηριότητές 
της στη Λευκωσία και στη Λεμεσό 
παράγεται από 100% ανανεώσιμες 
πηγές. Αυτή η πρωτοβουλία αποτε-
λεί μέρος της ευρύτερης δέσμευσης 
του οργανισμού για μείωση του 
ανθρακικού του αποτυπώματος, 
ενώ παράλληλα υποστηρίζει τη 
στροφή της παγκόσμιας οικονο-
μίας προς τις καθαρές μηδενικές 
εκπομπές αερίων θερμοκηπίου 
(GHG), σύμφωνα με τους στόχους 
που έχουν τεθεί για το 2030 σε 
όλο το δίκτυο των εταιρειών μελών 
της. Το συγκεκριμένο επίτευγμα 
καταδεικνύει την αφοσίωση της 
PwC Κύπρου στη λήψη περιβαλ-
λοντικά υπεύθυνων αποφάσεων 
και παράλληλα ευθυγραμμίζεται 
με τη συμμετοχή της στο RE100, 
μια παγκόσμια πρωτοβουλία που 
ενώνει τις επιχειρήσεις που έχουν 

δεσμευτεί για 100% χρήση ηλεκτρι-
κής ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές. Η απόφαση για στροφή 
σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας 
υπερθεματίζει την εποικοδομητι-
κή στάση του οργανισμού για την 
προώθηση βιώσιμων ενεργειακών 
υποδομών. 

 Η PwC Κύπρου υπερηφανεύ-
εται για την ενεργό συμμετοχή 
της στο παγκόσμιο κίνημα για 
ένα βιώσιμο και με μηδενικές 
εκπομπές μέλλον. Ο Οργανισμός 
παραμένει προσηλωμένος στην 
εξερεύνηση καινοτόμων λύσεων 
για να ελαχιστοποιήσει το περι-

βαλλοντικό του αποτύπωμα, θέ-
τοντας φιλόδοξους στόχους που 
θα εμπνεύσουν αντίστοιχες δρά-
σεις σε ολόκληρο τον τομέα. Στην 
έκθεσή της 2023 PwC Network 
Environment, η PwC προσφέρει 
μια επισκόπηση των διαρθρωτικών 
βημάτων που έχει κάνει, με στόχο 
τη μεγαλύτερη ανθεκτικότητα στο 
κλίμα. Ο Οργανισμός δεσμεύε-
ται να συνεχίσει να μοιράζεται σε 
ετήσια βάση την πρόοδο που έχει 
επιτύχει, παρέχοντας πολύτιμες 
πληροφορίες ώστε να βοηθήσει 
κι άλλους οργανισμούς στις δικές 
τους προσπάθειες βιωσιμότητας.

Η μπύρα ΛΕΩΝ καλωσορίζει 
τους νέους δημιουργούς στον 
κόσμο των πρώτων, τολμηρών 
και θαρραλέων και τους δίνει 
το βήμα να βγουν μπροστά, να 
ζήσουν νέες περιπέτειες, να ρι-
σκάρουν και να διεκδικήσουν 
μια θέση στους καλύτερους, στη-
ρίζοντας τον διαγωνισμό Young 
Lions Cyprus 2024. Σκοπός των 
Young Lions Cyprus, που αφορά 
νέους κάτω των 30 ετών, είναι 
να επιλεγούν οι ομάδες που θα 
εκπροσωπήσουν την Κύπρο στον 
διεθνή διαγωνισμό Cannes 
Young Lions Competition, o 
oποίος διοργανώνεται κάθε Ιού-
νιο, συναγωνιζόμενοι αντίστοιχες 
ομάδες απ’ όλον τον κόσμο, στις 
ενότητες Design, Digital, Film, 
PR και Marketers. Πρόκειται για 
μία μοναδική ευκαιρία, μέσα 
από την οποία οι συμμετέχοντες 
θα μπορέσουν ν’ αναδειχθούν, 
προβάλλοντας τη δουλειά και το 
ταλέντο τους σε έναν από τους 
σημαντικότερους διαγωνισμούς 

παγκοσμίως.
Σε σχετικές δηλώσεις της, η 

Senior Brand Manager της PPD 
Global, Θεώνη Πηλαβάκη, ανέ-
φερε: «Είναι με περηφάνια που 
βλέπω τη νέα γενιά να διεκδικεί 
και να τολμά, θέλοντας να ζήσει 
νέες εμπειρίες και να αναδειχθεί 
σε έναν τομέα που έχει ανάγκη 
τα νέα ταλέντα και τη δημιουρ-
γικότητα. Μοιραζόμαστε πολλά 
κοινά μαζί τους, αφού η μπύρα 
ΛΕΩΝ αποτελεί την πρώτη και 
τη μόνη κυπριακή μπύρα, που 
επιχείρησε και κατόρθωσε την 
παραγωγή και καλλιέργεια λυ-
κίσκου στο νησί μας, στο πλαί-
σιο της συνεχούς εξέλιξης, της 
ανάπτυξης, του πάθους και της 
δίψας για καινοτομία που χα-
ρακτηρίζει τον Όμιλο Φωτιάδη. 
Τους ευχόμαστε καλή επιτυχία 
λοιπόν. Ας ‘‘παλέψουν’’ για να 
διακριθούν με το θάρρος και τη 
δύναμη του λέοντα! Αναμένου-
με με αγωνία να βραβεύσουμε 
τους καλύτερους».

Η νέα ιστοσελίδα του Φορέα 
Ελέγχου Διαφήμισης είναι γεγονός. 
Πλήρως ανανεωμένη, αναδεικνύει 
τις συνεργασίες του ΦΕΔ με θεσμι-
κούς και κρατικούς φορείς και τις 
υπηρεσίες που παρέχει ο φορέας, 
σε μέλη και μη μέλη. Η ενότητα των 
Αποφάσεων έχει ανασχεδιαστεί 
και εμπλουτιστεί, επιτρέποντας 
στους χρήστες να πλοηγηθούν 
με πληθώρα παραμέτρων - π.χ. 
με την έκβαση μιας υπόθεσης, με 
λέξεις-κλειδιά, με την κατηγορία 
παραπονούμενων, κ.λπ. Ο Φορέας 

Ελέγχου Διαφήμισης είναι ιδιωτι-
κή, μη κερδοσκοπική εταιρεία με 
κύριο αντικείμενο τον έλεγχο των 
διαφημίσεων που προβάλλονται 
στην Κύπρο, ώστε να διασφαλίζεται 
ότι αυτές είναι νόμιμες, ευπρεπείς 
και έντιμες, ότι δημιουργούνται με 
πνεύμα κοινωνικής ευθύνης και 
λένε την αλήθεια. Είναι μέλος της 
European Advertising Standards 
Alliance (EASA) από το 2013. 
Αντίστοιχοι φορείς λειτουργούν 
σήμερα σε 21 χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Νέα εταιρική ταυτότητα 
για την ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ

Η μπύρα ΛΕΩΝ, ο μεγάλος χορη-
γός των Young Lions Cyprus 2024 

Νέα ιστοσελίδα για τον Φορέα Ελέγχου Διαφήμισης

MHV:  Ο Αχιλλέας Δωροθέου αναλαμβάνει 
τη θέση του Διευθύνοντος Συμβούλου

Η PwC Cyprus επιτυγχάνει λειτουργία των κτηριακών της 
εγκαταστάσεων με 100% ανανεώσιμη ηλεκτρική ενέργεια 
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Πιστή στη διαχρονική της δέ-
σμευση για κοινωνική προσφορά, 
η Eurobank Κύπρου διοργάνωσε 
για το προσωπικό της εθελοντική 
αιμοδοσία και δειγματοληψία για 
εθελοντές δότες μυελού των οστών, 
την Πέμπτη, 15 Φεβρουαρίου, στα 
κεντρικά γραφεία της Τράπεζας στη 
Λευκωσία. Η αιμοδοσία πραγμα-
τοποιήθηκε με τη συμμετοχή του 
προσωπικού και διευθυντικών στε-
λεχών της Τράπεζας με στόχο να 
συμβάλει στην κάλυψη των αυξημέ-
νων αναγκών του Κέντρου Αίματος 
και στην ενίσχυση του Κυπριακού 
Αρχείου Δοτών Μυελού των Οστών 
του Καραϊσκάκειου Ιδρύματος. Η 
δράση εντάσσεται στο πλαίσιο ευ-
ρύτερης πρωτοβουλίας που έχει 
αναλάβει η Τράπεζα για έμπρακτη 
στήριξη σε φορείς και σε συναν-
θρώπους μας που έχουν ανάγκη. Σε 
δήλωσή του, ο Γενικός Διευθυντής 

της Eurobank Κύπρου, κ. Αχιλλέας 
Μαλλιώτης, αφού ευχαρίστησε το 
Κέντρο Αίματος και το Καραϊσκά-
κειο Ίδρυμα για το σημαντικό έργο 
που επιτελούν, διαβεβαίωσε ότι η 
Τράπεζα θα είναι πάντοτε συμπαρα-
στάτης και αρωγός σε πράξεις που 
στηρίζουν την κυπριακή κοινωνία 
και τον πάσχοντα συνάνθρωπο. Τέ-
λος, ευχαρίστησε το προσωπικό της 
Τράπεζας για τη συμμετοχή του στην 
αιμοδοσία και τη δειγματοληψία 
για το αρχείο δοτών μυελού των 
οστών, τονίζοντας πως οι αξίες του 
εθελοντισμού και της ανθρωπιάς 
είναι βαθιά ριζωμένες στην εταιρική 
κουλτούρα της Eurobank Kύπρου. 

Ο Διεθνής Διαγωνισμός Οίνου 
& Αποσταγμάτων Θεσσαλονίκης, 
που πραγματοποιήθηκε από τις 
13 έως τις 15 Φεβρουαρίου, απέ-
νειμε στην εταιρεία ΚΕΟ οκτώ 
πολύ τιμητικά βραβεία. Τριάντα 
καταξιωμένοι γευσιγνώστες-κριτές 
από την Ελλάδα και το εξωτερι-
κό, Masters of Wine και Master 
Sommeliers, οινολόγοι, οινοχόοι 
και δημοσιογράφοι οίνου δοκίμα-
σαν 952 δείγματα, από την Ελλάδα 
και την Κύπρο. Συγκεκριμένα, η 
εταιρεία ΚΕΟ απέσπασε: χρυσό 
μετάλλιο για τη Μονοποικιλιακή 
της Ζιβανία από Μαλάγα, αργυρό 
μετάλλιο για τη Μονοποικιλιακή 
της Ζιβανία από Σουλτανίνα και 
χάλκινο για τη Ζιβανία ΚΕΟ. Για 
τα κρασιά της, η εταιρεία έλαβε 
αργυρό μετάλλιο για το ΚΤΗ-
ΜΑ ΚΕΟ (Cabernet Sauvignon 

– Λευκάδα) 2018 και χάλκινα 
μετάλλια για το Heritage 2019, 
ΚΤΗΜΑ ΚΕΟ (Shiraz – Merlot) 
2020, Altesse 2021 και Ξυνιστέρι 
2022. Τα μετάλλια του διαγωνισμού 
αυτού, που από φέτος μετονομά-
ζεται σε THESSALONIKI WINE 
& SPIRITS TROPHΥ, αποτελούν 
τεράστια τιμή για την ΚΕΟ, αφού 
έχουν βραβευτεί όλες οι Ζιβανίες 
της εταιρείας, ενώ αναγνωρίζεται 
και το έργο του οινοποιείου της 
εταιρείας στη Μαλλιά, με τα βραβεία 
που απέσπασε για τα κρασιά της.

Το Ίδρυμα Πολιτιστικής Δη-
μιουργίας για Παιδιά και Νέους 
και τα Αρχεία Λάρνακας – Φοί-
βος Σταυρίδης διοργάνωσαν τα 
εγκαίνια της έκθεσης έργων τέχνης 
μαθητών της Μέσης και Τεχνι-
κής Εκπαίδευσης, Λefkαrt VI, του 
προγράμματος  «Το Λευκαρίτικο 
Κέντημα - Πηγή Έμπνευσης». Η 
Έκθεση πραγματοποιήθηκε στον 
χώρο των Αρχείων Λάρνακας – 
Φοίβος Σταυρίδης. Στα εγκαίνια 
παρευρέθησαν και απηύθυναν 
χαιρετισμούς η Υφυπουργός Πο-
λιτισμού, Βασιλική Κασσιανίδου, 
ο Αντιδήμαρχος Λάρνακας, Ιάσων 
Ιασωνίδης και ο Διευθυντής του 
Αρχείου Φ. Σταυρίδη, Ιωσήφ Χα-
τζηκυριάκος. Στους χαιρετισμούς 
δόθηκε ιδιαίτερη σημασία στο 

γεγονός ότι μέχρι σήμερα επω-
φελήθηκαν 19 Γυμνάσια-Λύκεια 
της Λάρνακας και εφέτος είναι η 
7η έκθεση Λευκαρίτικου Kεντή-
ματος στις αίθουσες του Αρχείου. 
Η Υφυπουργός Πολιτισμού υπο-
γράμμισε τη σημασία της άυλης  
πολιτιστικής κληρονομιάς που είναι 
το Λευκαρίτικο Kέντημα.  

 Η εκδήλωση περιελάμβανε 
συναυλία ελληνικής μουσικής 
από το συγκρότημα του Μουσικού 
Σχολείου Μίκης Θεοδωράκης της 
Λάρνακας, υπό τη διεύθυνση Βα-
σίλη Φιλίππου, στην παρουσία του 
Διευθυντή του Μουσικού Σχολείου, 
Μίκη Κωστέα. Διάρκεια έκθεσης: 
23/2/24 - 21/3/24. Ώρες λειτουρ-
γίας 9.00 π.μ. – 1.00 μ.μ., Δευτέρα 
– Παρασκευή. Τηλ. 24001502.

Εθελοντική αιμοδοσία και δειγματο-
ληψία από τη Eurobank Κύπρου

Οκτώ μετάλλια για την ΚΕΟ

Κοινή Εκπαίδευση και Άσκηση

Έκθεση Λευκαρίτικου Κεντήματος 

 ΦΑΡΜΑΚΕΊΑ

 ΚΕΝΤΡΑ ΕΦΗΜΕΡΊΩΝ ΠΊ

Λευκωσία 
Ιωάννου Μαρία: Λεωφόρος 
Στασίνου 35 (δίπλα από το αν-
θοπωλείο Florabel), Λευκωσία. 
Τηλ.: 22345116. 
Γοτουχίδης Γεώργιος: Αχαιών 
5 (στον παράδρομο δίπλα από 
το Hilton Park), Έγκωμη. Τηλ.: 
22420303. 
Χριστοφόρου-Παπαπροδρόμου 
Βέρα: Ιφιγενείας 59, Ακρόπολη 
(δίπλα από Φούρνο Ζορπά, 
κάτω από χημείο Γιαννουκκά), 
Στρόβολος. Τηλ.: 22210303, 
22491165. 
Μαρνέρου Άννα: Λεωφ. Αρχ. 
Μακαρίου Γ΄ 209 
(δίπλα από Shoebox και Pizza 
Hut), Πάνω Λακατάμεια. Τηλ.: 
22721727, 22721711. 
Δημητρίου Αναστασία: Κωνστα-
ντινουπόλεως 76 Α (500 μέτρα 
από τα φώτα Γάλλου πρέσβη, 
απέναντι από το γυμνάσιο Κων-
σταντινουπόλεως), Στρόβολος. 
Τηλ.: 22250085. 22261656. 

Λεμεσός 
Λουκούμη Μαριάννα: Αρχιεπι-
σκόπου Μακαρίου Γ›, 39 (δίπλα 
από Κρεαταγορά ΜΕΛΗΣ), 
Μέσα Γειτονιά. Τηλ.: 25728408, 
25752960. 
Ποντίκη Αλίκη Μαρίνα: Βασιλέ-
ως Γεωργίου Ι, κατ. 34 (πλησίον 
Αστυνομικού Σταθμού Γερμα-

σόγειας, στα Φώτα Τροχαίας), 
Γερμασόγεια. Τηλ.: 25222883, 
99111144. 
Χριστοφόρου Αλέξανδρος: 
Μαρίνου Γερολάνου 12 (βόρεια 
των φώτων τροχαίας του 
FOUI), Κάτω Πολεμίδια. Τηλ.: 
25661101, 25561083. 
Καλότυχου Έλση: Ανεξαρτησίας 
30  (πλησίον παραλιακού δρό-
μου), Λεμεσός. Τηλ.: 25360160, 
25384714. 

Λάρνακα 
Ευθυμίου Έλενα: Λεωφ. Αρχ. 
Μακαρίου Γ΄ 111, Αραδίππου 
(πλησίον κυκλικού κόμβου βιο-
μηχανικής Αραδίππου - 200m), 
Αραδίππου. Τηλ.: 24727232, 
99023693. 
Ορφανίδης Μισιέλ: Ερμού 24  
(αρχή της Ερμού - 50μ. από 
φώτα Ακρόπολης), Λάρνακα. 
Τηλ.: 24621360, 24531859. 

Πάφος 
Ηρακλέους Μαίρη: Ακαμαντί-
δος 31Α (800 μέτρα από το 
περίπτερο Time Out προς τη 
Χλώρακα, απέναντι από την 
Τράπεζα Κύπρου), Πάφος. Τηλ.: 
26947629, 99107608. 

Παραλίμνι 
Καμηλάρης Ανδρέας: Κοραή 
52 (απέναντι από το Λύκειο 
Παραλιμνίου), Παραλίμνι. Τηλ.: 
23744160, 23743418.

Έσοδα Αντικαρκινι-
κού Συνδέσμου

Ο Αντικαρκινικός Σύνδε-
σμος Κύπρου ανακοινώνει 
ότι τα έσοδα και τα έξοδα των 
εράνων και εκδηλώσεων 
που πραγματοποιήθηκαν 
κατά τη διάρκεια της περιό-
δου από 01/07/2023 μέχρι 
31/12/2023, με βάση την 
άδεια αρ. Ν.Π. 42/2023, έχουν 
ως ακολούθως: Τα έσοδα, τα 
οποία ανήλθαν συνολικά σε 
€430.000, προήλθαν από 
γενικές εισφορές, από κουτιά 
εισφορών, από τα φιλανθρωπι-
κά καταστήματα του Συνδέσμου, 
καθώς επίσης και από διάφορες 
εκδηλώσεις που διοργανώθη-
καν. Τα έξοδα για την εξασφά-
λιση των πιο πάνω εσόδων του 
Συνδέσμου ανήλθαν στο ποσό 
των €69.877. Σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, τα καθαρά έσοδα του 
Συνδέσμου, για την εν λόγω 
περίοδο, ανήλθαν στο ποσό 
των €360.123.

Εκδρομές ΙΕΠ 
Το Ινστιτούτο Ελληνικού 

Πολιτισμού ανακοινώνει ότι 
η ετήσια «επιχορηγημένη 
εκδρομή Σίμος Νησιώτης» 
θα πραγματοποιηθεί 24-29 
Απριλίου, στη Ναυπακτία – 
Αιτωλοακαρνανία – Λίμνη 
Τριχωνίδα, με παρακολούθηση 
των εορταστικών εκδηλώσε-
ων της Ηρωικής Εξόδου  του 
Μεσολογγίου. €495 το άτομο 
σε δίκλινο. Περιλαμβάνει, αε-
ροπορικό με φόρους, διαμονή 
σε 3* με πρόγευμα, αρχηγό/
συνοδό, ΦΠΑ και περιηγή-
σεις/εκδρομές με πολυτελές 
λεωφορείο. Οι θέσεις είναι 
περιορισμένες με σειρά 
προτεραιότητας κατάθεσης 
προκαταβολής. Επιπρόσθετα, 
οι πιο κάτω εκδρομές. 16-19 
Μαρτίου, Καρναβάλι «Γιαννί-
τσαροι και Μπούλες», Νάουσα 
- Πιερία - Ακτές Ολύμπου - 
Φαράγγι Ενιππέα - Λιτόχωρο 
- Χιονοδρομικό 3-5 Πηγάδια. 
17-21 Μαρτίου, Θαλασσινό 
Καρναβάλι Χαλκίδας, Βλάχικος 
Γάμος Θήβας, Καθαρά Δευτέ-
ρα και εξορμήσεις σε Λίμνη 
Πλαστήρα -  Τρίκαλα - Αλπική 
Πίνδο - Μετέωρα. Διαμονή στο 
Kazarma Lake Resort & Spa 
5* στην ελατοσκέπαστη  Λί-
μνη Πλαστήρα.  7-12  Μαρτίου 
Κωνσταντινούπολη - Πριγκηπό-
νησα - Κρουαζιέρα Βοσπόρου.  
Λουτρά Υπάτης - Καρπενήσι 
– Ρούμελη, 31/3-4/4. Κέρκυρα 
- Ιόνιο  2 - 7/ 5 με πασχαλινό  
γλέντι. Πασχαλινή εκδρομή 
Κωνσταντινούπολη/ Βόσπορο 
/Πριγκιπόνησα - Θράκη 1-8/5.  
Αρκαδικό/Τσακώνικο Πάσχα 
1- 8/5, εκδρομή στο Λεωνίδιο 
για το έθιμο με τα αερόστατα 
και παραδοσιακά έθιμα της ελ-
ληνικής υπαίθρου στα χωριά 
του ελατοσκέπαστου Πάρνωνα. 
www.iep.org.cy.

Η σύμπραξη δυνάμεων και 
η συνεργασία σε περιπτώσεις 
ελλειπόντων ατόμων είναι αυτή 
που ενισχύει την αποτελεσματι-
κότητα στην έρευνα για εντοπισμό 
αυτών των ατόμων, ειδικότερα 
εάν ανήκουν σε κατηγορίες όπως 
ηλικιωμένοι, μικρά παιδιά ή έχουν 
κάποιο πρόβλημα υγείας. Αυτό 
ήταν και το κυριότερο μήνυμα 
της διήμερης εκπαίδευσης που 
διοργανώθηκε από το Σώμα 
Εθελοντών του SupportCY με 
τη συμμετοχή της Αστυνομί-
ας, της ΕΜΑΚ Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας και της Υπηρεσίας 
Ασθενοφόρων, με εκπαιδευτή 
από το εξωτερικό. Η εκπαίδευ-
ση περιελάμβανε το profiling 
ελλειπόντων ατόμων ειδικών 
κατηγοριών, τεχνικές έρευνας και 
εντοπισμού, τρόπους προσέγγισης, 
καθώς και άσκηση σε ημιορεινή 
περιοχή ευρείας κλίμακας. Βάσει 
του σεναρίου της άσκησης, παιδί 

με αυτισμό χάνεται σε ημιορεινή 
περιοχή της επαρχίας Λευκωσίας. 
Κινητοποιούνται όλες οι αρμόδιες 
υπηρεσίες για τον εντοπισμό του, 
ενώ στην περιοχή ανταποκρίνεται 
και ο Κλάδος Αστυνομικών Σκύ-
λων. Με τη συμμετοχή drones 
και ομάδων έρευνας, το παιδί 
εντοπίζεται σε σύντομο χρονι-
κό διάστημα και παραδίδεται 
στην οικογένειά του. Το Σώμα 
Εθελοντών του SupportCY της 
Τράπεζας Κύπρου συμμετείχε 
συνολικά με 42 εθελοντές από όλα 
τα επαρχιακά κλιμάκια, ενώ στην 
άσκηση έλαβαν μέρος η Μονάδα 
Ελλειπόντων Ατόμων, η Μονάδα 
Μη Επανδρωμένων Πτητικών 
Μέσων (Drones), η Emergency 
Medical Unit , η Μονάδα Διοικη-
τικής Υποστήριξης και η Μονάδα 
Ταχείας Ανταπόκρισης. Αξιολο-
γήθηκαν τα σχέδια δράσης και 
κινητοποιίησης των Μονάδων 
του Σώματος. 

ΛΕΥΚΩΣΙΑ, ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά: 22502019, 
ΙΠΠΟΚΡΑΤΕΙΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ, 
6-12 Ψαρών, 2408, Έγκωμη.
ΛΕΜΕΣΟΣ, ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά: 25200194, 
MEDITERRANEAN 
HOSPITAL, Στυγός 9, 3117, 
Αγία Φύλα.
ΛΑΡΝΑΚΑ, ΠΙ για ενήλικες 
& ΠΙ για παιδιά: 24636343, 
ΙΑΤΡΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΓΙΑ ΜΑΡΙ-

ΝΑ, Παύλου Βαλδασερίδη 10, 
6018, Λάρνακα.
ΠΑΦΟΣ, ΠΙ για ενήλικες & 
ΠΙ για παιδιά: 26848113, ΙΔΙΩ-
ΤΙΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΕΥΑΓΓΕ-
ΛΙΣΜΟΣ, Βασιλέως Κωνσταντί-
νου 82, 8021, Πάφος,
ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ, ΠΙ για 
ενήλικες & ΠΙ για παιδιά: 
23849400, ΠΟΛΥΚΛΙΝΙΚΗ 
ΛΗΤΩ, Λεωφόρος Σωτήρας 8, 
5286, Παραλίμνι.
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Τ
ελική ευθεία, ας 
το παρουσιάσου-
με σαν ένα εκα-
τοστάρι προς τον 
τερματισμό. Ποιος 
θα πάρει το πρω-
τάθλημα, ποιος θα 

πάει στην Ευρώπη; Θα πάει και ο 
τέταρτος μέσω πρωταθλήματος ή 
θα βγει κυπελλούχος εκτός από 
τους πρώτους τέσσερεις στη  βαθ-
μολογία; Μένουν 10 αγωνιστικές, 
άρα 30 βαθμοί είναι στο τραπέζι, 
μαθηματικά όλα τα σενάρια είναι 
ανοικτά. Αλλά νομίζω πως τα ρε-
αλιστικά, με βάση το τι έχουμε δει 
μέχρι τώρα, είναι σαφώς καλύτερα.

Είναι οι τρεις βαθμοί μια διαφο-
ρά που να επιτρέπει σε κάποιον 
να χρίσει τον ΑΠΟΕΛ πρώτο 
φαβορί. Ναι, το επιτρέπει. Πρώ-
το φαβορί, όχι σκέτο φαβορί. Έχει 
προτεραιότητα στα προγνωστικά. 
Προσωπική μου άποψη, είναι και 
κατά μία ανάσα πιο έτοιμη για τίτλο 
ομάδα από τον Άρη. Πιο σφριγηλή, 
πιο σταθερή. ∆εν έχει ψηλότερο 
ταβάνι από τον Άρη, μάλλον είναι 
ένα... πόδι πιο κάτω. Αλλά το πιάνει 
(το ταβάνι) με μεγάλη συχνότητα. 
Η μοναδική αμφιβολία μου για 
την ομάδα του Σα Πίντο είναι οι 
αντοχές. Έχει ποντάρει πολύ σε 
συγκεκριμένο αριθμό παικτών 
σε ένα μοντέλο παιχνιδιού όπου 
μπαίνει τρομερή ενέργεια και φεύ-
γουν πολλές δυνάμεις. Η αλήθεια 

είναι ότι οι λύσεις από τον πάγκο 
υπάρχουν μεν, αλλά δεν αποδίδουν 
στον ίδιο βαθμό. 

Ο Άρης θα πρέπει να καλύψει 
πρώτα απ’ όλα ένα χάντικαπ τριών 
βαθμών. Το έκανε και πέρσι, θα 
πει κάποιος. Ήταν επίσης πέρσι, 
σε αυτό το στάδιο που έβαλε... 6η 
ταχύτητα και με τα προσπεράσματα 
τερμάτισε πρώτος. Αλλά αξιοποίησε 
άψογα και τις φούσκες του ΑΠΟΕΛ 
και του Μιλόγεβιτς. Σταθερότητα 
και ουσία. Αυτό θα πρέπει να δείξει 
ο Άρης. Στη μέρα του, όταν πιάσει 
το ανώτατο σημείο απόδοσής του 
είναι φωτιά. Αλλά η γραφική του 
παράσταση είναι λίγο ρόλερ κό-
στερ. Σε τρία συνεχόμενα, ας πούμε,  
παιχνίδια ήταν αλλού γι’ αλλού στο 
1ο ημίχρονο. Στο 4ο μπήκε μέσα 
λες και οδηγούσε τανκς. Έχει ένα 
μεγάλο ατού. Βάθος μεγάλο, που 
του προσφέρουν ετοιμοπόλεμοι 
και ικανοί νεαροί. 

Είναι κούρσα πρωταθλήματος δύο 
ή μήπως τριών αλόγων; Μπορεί η 
ΑΕΚ να το διεκδικήσει και πρακτι-
κά, εκτός από μαθηματικές πράξεις. 
Νομίζω ότι από πλευράς ομάδας και 
υλικού δεν έχει τίποτα να ζηλέψει από 
ΑΠΟΕΛ και Άρη. Α, μην ξεχνάμε 
ότι είναι η μόνη από τις έξι που δεν 
έχασε στο ΓΣΠ από τον ΑΠΟΕΛ. Το 
ότι είναι 3η με απόσταση οφείλεται 
στην καθυστέρηση απόφασης 
για απομάκρυνση του Όλτρα 
και στο χαμένο έδαφος. Το ότι 
βέβαια κατάπιε διαφορές και 
έκανε φοβερή πορεία, ήταν η 
σωστή επιλογή Μπεν Σιμόν και 
η αξιοποίηση ενός πλουσιότα-
του ρόστερ από τον Ισραηλινό. Η 
σημερινή αναμέτρηση στην Πάφο 
είναι σημαντική. Αν η ΑΕΚ κερδί-

σει, ακόμη και να μην αλλάξει η 
απόσταση από τους πάνω, θα είναι 
επικίνδυνη. 

Καλά, αν η ΑΕΚ μπορεί, γιατί 
να μην μπορεί και η Πάφος; Εντά-
ξει, είπαμε, μαθηματικά μπορούν 
όλοι, αλλά ας είμαστε ρεαλιστές. Η 
Πάφος μπορούσε καθαρά αγωνι-
στικά να είναι σήμερα διεκδικήτρια 
με τα μπούνια. Έδειξε απίστευτη 
ασυνέπεια σε κρίσιμα σημεία και 
αδίκησε τον εαυτό της. Εδώ και 
καιρό έχω αμφιβολίες για τον 
προπονητή της, αλλά εφόσον οι 
ιδιοκτήτες τον στήριξαν, κάτι πα-
ραπάνω θα ξέρουν. Η Πάφος είναι 
ικανή να πάρει τους περισσότερους 
βαθμούς απ’ όλους, αλλά και να 
μείνει ουραγός τερματίζοντας έκτη. 

Ομόνοια και Ανόρθωση. Οι δύο 
ομάδες έφτασαν κάποια στιγμή στο 
αποκορύφωμά τους. Και οι δύο 
είχαν ευκαιρία σε ένα ματς να κερ-
δίσουν και να ανέβουν στο πρώτο 
σκαλί της βαθμολογίας. Αλλά δεν 
τα κατάφεραν. Ίσως γιατί η όλη 
εικόνα ήταν πολύ καλή για να 
είναι αληθινή. Η Ομόνοια είναι 
σταθερά η πιο ασταθής ομάδα. Όχι 
στη σεζόν, αλλά μέσα στο ίδιο το 
90λεπτο. Μπορεί να μοιάζει χαμέ-
νη και ξαφνικά να βγάλει φωτιές, 
μπορεί σε κάποια στιγμή να πετάει 
και στα επόμενα λεπτά να φάει 

τα μούτρα της. Άλλαξε και δύο 
φορές προπονητή, αυτό μετρά. 
Η Ανόρθωση ήταν λες και είχε 
δύο εκδοχές. Ναι, κτυπήθηκε 
από τραυματισμούς, αλλά η 
αλήθεια είναι πως ο πρώτος 

και ο δεύτερος γύρος δεν είχαν 
καμία σχέση. Συν την αδυναμία 
στα ντέρμπι και στα παιχνίδια με 
τους υπόλοιπους της εξάδας. Μία 

νίκη, τρεις ισοπαλίες, έξι ήττες. Αν 
θελετε πρόβλεψη, πάνω από 4η 
θέση κομματάκι δύσκολο και για 
τις δύο. Εκτός αν κάνουν σήμερα 
φοβερή εκκίνηση.

Α’ ΟΜΙΛΟΣ
Κυριακή, 25 Φεβρουαρίου
Ανόρθωση – ΑΠΟΕΛ 16:00
Άρης – Οµόνοια 19:00
Πάφος FC – ΑΕΚ 19:00

ΒΑΘΜΟΛΟΓΙΑ (26 ΑΓΩΝΕΣ)
1. ΑΠΟΕΛ  54-16 59
2. ΑΡΗΣ  53-21 56
3. ΑΕΚ  44-26 52
4. ΠΑΦΟΣ F.C. 48-20 50
5. ΟΜΟΝΟΙΑ  49-30 49
6. ΑΝΟΡΘΩΣΗ  38-23 47

Η ΕΙ∆ΙΚΗ ΒΑΘΜΟΛΟΓΙΑ 
(ΟΙ ΕΞΙ ΜΕΤΑΞΥ ΤΟΥΣ)

Για στατιστικούς λόγους παρα-
θέτουμε και τη βαθμολογία στους 
αγώνες που έδωσαν οι έξι ομάδες 
μεταξύ τους στην κανονική περίοδο. 
∆εν είναι πολύ συνηθισμένο, αλλά 
ταιριάζει με την πραγματική βαθ-
μολογία και τη γενικότερη εικόνα 
των ομάδων. Βέβαια, στα πλέι-οφ, 
χωρίς ενδιάμεσους... βατούς αγώνες 
και με απανωτά ντέρμπι, πολλά 
πράγματα δεν θα είναι τα ίδια. 
Είναι και το Κύπελλο στη μέση, 
άλλωστε οι πέντε από τους έξι το 
διεκδικούν και μπορεί μάλιστα το 
καρέ ημιτελικών να προκύψει και 
καρέ εξάδας. 
1. ΑΠΟΕΛ 6-2-2 20
2. ΑΡΗΣ 5-2-3 17
3. ΑΕΚ 4-4-2 16
4. ΠΑΦΟΣ 4-3-3 15
5. ΟΜΟΝΟΙΑ 3-2-5 11
6. ΑΝΟΡΘΩΣΗ 1-3-6 6

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ 
ΚΑΥΚΑΡΙ∆ΗΣ

25.02.2024

Τα πλέι-οφ του πρωταθλήµατος αρχίζουν µε τρία εξαιρετικά σηµαντικά µατς
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∆ύο (ΑΠΟΕΛ, 
Άρης) οι κύριες 
υποψηφιότητες 
για τον 
τίτλο, υπό 
προϋποθέσεις 
µπορεί να 
εµπλακεί 
η ΑΕΚ. 
Απρόβλεπτη 
πάντα η 
Πάφος, 4η 
θέση το πλέον 
εφικτό για 
Οµόνοια και 
Ανόρθωση 
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